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Workplace 
solutions for the 
modern world
Sony’s TEOS suite of corporate solutions cover every  
aspect of workplace management, from room booking  
to data analysis, virtual receptions to digital signage.

Kick-start your workplace transformation  
with an industry leader.

TEOS Manage: Workplace management and signage 
TEOS Reception: Virtual reception 
TEOS Book: Room booking 
TEOS Connect: Wireless mirroring

Please contact: Dorota Wódka Kot 600 206 689
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M iesięcznik, który wła-
śnie Państwo czytają, 
to zupełnie nowa 
odmiana brandsIT, do 

tej pory znanego jako portal o IT 
i biznesie. Po półtora roku od 
powstania brandsIT przyszedł 
czas na kolejny krok - zaoferowa-
nie czytelnikom nowego nośnika 
przekazywania informacji, 
porad i opinii - dołączenie 
do portalu magazynu 
w formie cyfrowej. 

Epoka startupu przecho-
dzi do historii. To ważny 
moment dla każdej firmy - 
przejście na inny model 
działania, osiągnięcie 
pewnej dojrzałości 
i zmiana, która jest 
potrzebna, wręcz 
konieczna, a która często 
budzi obawy. Myślę, że 
czasami jest problem 
z ustaleniem, czym wła-
ściwie jest startup? Czym 
powinien się cechować? 
Kiedy i jak się kończy ten 
okres? Czy moja firma to 
jeszcze startup, czy już 
nie? A może czasami 
wygodniej jest nazywać 
przedsiębiorstwo startu-
pem dłużej niż przez te 
magiczne dwa lata? To 
modne i bezpieczne okre-
ślenie, a zatem także 
kuszące. 

Ekonomiści często porów-
nują gospodarkę do żywego orga-
nizmu, mając na myśli skalę 
makro, ale podobnie jest także 
w mikroskali. Każda firma, tak jak 
każdy organizm, musi w końcu 
dojrzeć i zacząć korzystać 
z doświadczenia zdobytego 
w okresie bardziej beztroskim - 
w okresie startupu. Myślę, że  
najważniejszym jest, żeby wie-
dzieć kiedy i w jaki sposób wpro-
wadzić firmę w stan „dojrzałości”. 
Ale chyba największe obawy 

 Koniec ery startupu

budzi pytanie  „co dalej? jaką 
drogą teraz pójdziemy?” i słusz-
nie, bo odpowiedź na nie może 
być kluczowa dla dalszego roz-
woju firmy. Ten moment swoistej 
inicjacji jest konieczny, żeby osią-
gać wyznaczone cele, żeby rozwi-
jać własny biznes, bo przecież 
„kto stoi w miejscu, ten się cofa”.

brandsIT wchodzi właśnie na tą 
drogę dojrzałości. Przez prawie 
półtora roku zdążyliśmy wiele się 
nauczyć, dostrzec i wypracować, 
poznać preferencje naszych czy-
telników. Dzięki czemu mogliśmy 
stworzyć magazyn będący inspi-
racją, poradnikiem, źródłem wie-
dzy. 

W dzisiejszych czasach 
biznes jest coraz mocniej 
związany z IT, wręcz staje 
się niemożliwym funkcjo-
nowanie w środowisku 
gospodarczym bez 
związku z technologią. 
Dlatego właśnie mie-
sięcznik brandsIT to nie 
tylko IT, ale także treści 
dla każdego zaintereso-
wanego tematyką bizne-
sową. Tematem numeru 
jest chmura. 
Przedstawiliśmy krótki 
przewodnik po tym nieco 
trudnym temacie, a wła-
ściwie pierwszą jego 
część. Druga będzie ele-
mentem kolejnego 
numeru, który pojawi się 
na portalu już 5 lutego. 

Zaczynamy Nowy Rok 
z nowym wymiarem 
brandsIT. To będzie rok 
wyzwań, realizacji kolej-
nych planów, pierwszy rok 
„dojrzałego” brandsIT. 
Cieszę się, że są Państwo 
z nami dziś i wierzę, że 

dzięki nowej formie  łatwiej 
będzie nam wspólnie stworzyć 
społeczność z założeniem zdoby-
wania wiedzy, informacji i wolno-
ści w kształtowaniu opinii. 

Życzę Państwu, aby 2019 rok 
obfitował w chęć rozwoju i zdo-
bywania wiedzy, sukcesy i powo-
dzenia, w same dobre i opłacalne 
kontrakty, ciekawe projekty oraz 
w radość i satysfakcję z wykony-
wanej pracy.  

Moment swoistej 
inicjacji jest 
konieczny, 

żeby osiągać 
wyznaczone cele

Nadszedł czas zmian
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NIEPOKOJĄCY 
HUAWEI

To z pewnością nie był dobry 
miesiąc dla Huawei i wizerunku 
tego chińskiego przed-
siębiorstwa. Na początku 
miesiąca doszło do aresztowa-
nia w Kanadzie Meng 
Wanzhou, pełniącej funkcję 
CFO w Huawei. Wiceprezes 
została aresztowania 
w związku z podejrzeniem 
naruszenia sankcji USA wobec 
Iranu. Urządzeń Huawei nie 
wolno wykorzystywać 
w administracjach ani przez 
operatorów sieci komórkow-
ych w takich krajach jak USA, 
Japonia, Australia, Nowa 
Zelandia. W związku z tym, że 
Huawei należy w części do 
rządu Chińskiej Republiki 

Ludowej, który może wpływać 
na działalność firmy, swoje 
obawy wyraził Czeski 
Narodowy Urząd ds. 
Bezpieczeństwa 
Cybernetycznego 
i Informatycznego (NUKIB) 
i w związku z tym wydał 
rekomendację do zaprzestania 
wykorzystywania urządzeń 

Huawei w czeskiej adminis-
tracji. W odpowiedzi firma 
zażądała dowodów na jakie-
kolwiek przypadki naruszeń. 
W odpowiedzi czeski rząd zak-
westionował zasadność 
rekomendacji wydanej przez 
NUKIB i zapewnił brak dyskry-
minacji w ocenie ofert przetar-
gowych wobec Huawei.

CZWARTY POLSKI SATELITA 
W KOSMOSIE
3 grudnia wystartowała rakieta Falcon 9 
firmy SpaceX należącej do Elona Muska, na 
pokładzie której wyniesiony został w kosmos 
satelita PW-Sat2. Czwarty polski satelita roz-
począł realizację swojej misji 40-dniowej 
misji, której najważniejszym zadaniem jest 
przetestowanie żagla deorbitacyjnego, który 
może być rozwiązaniem problemu coraz 
większej ilości śmieci w kosmosie. 
Zwiększony opór aerodynamiczny spowoduje 
obniżenie orbity, a w konsekwencji spalenie 
satelity w atmosferze Ziemi. Żagiel pozwoli 
znacząco skrócić czas, w którym satelity 
ulegną zniszczeniu w ziemskiej atmosferze. 
Dotychczas na orbitę okołoziemską trafiło 
ponad 8000 satelitów, z czego współcześnie 
działa około 1900. Projekt realizowany przez 
Studenckie Koło Astronautyczne (SKA) 
Politechniki Warszawskiej wspierają m.in. gli-
wickie firmy technologiczne Future 
Processing i FP Instruments, które w ramach 
konsorcjum FP Space realizujące własny pro-
gram budowy satelity Intuition-1.

PRZEGLĄD INFORMACJI
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NOWY WICEMINISTER CYFRYZACJI
Ministerstwo Cyfryzacji poinformowało, że 28 grudnia 2018 roku Premier Mateusz Morawiecki 
powołał Adama Andruszkiewicza na stanowisko sekretarza stanu w Ministerstwie Cyfryzacji. 
Oficjalne objęcie obowiązków przez nowego wiceministra nastąpiło 2 stycznia. W resorcie 
Andruszkiewicz zajmie się przede wszystkim koordynacją współpracy ministerstwa z parlamentem, 
wspomoże także ministra Marka Zagórskiego w realizacji jego zadań.

REVOLUT
Z LICENCJĄ
BANKOWĄ
Revolut otrzymał europejską 
licencję bankową i planuje roz-
szerzenie oferty o produkty 
depozytowe, pożyczki konsu-
menckie i zapowiadaną 
wcześniej platformę do bez-
prowizyjnego inwestowania 
w akcje. Fintech rozpocznie 
wprowadzanie i testy nowych 
produktów w przyszłym roku, 
początkowo w małych krajach 
europejskich, by następnie, po 
paszportowaniu licencji na 
duże rynki, takie jak Wielka 
Brytania, Francja, Niemcy 
i Polska, wprowadzić je w całej 
Europie. Od momentu przy-
znania europejskiej licencji 
bankowej, minie od trzech do 
sześciu miesięcy, zanim 
Revolut zacznie paszportowa-
nie jej na inne rynki. 
Europejska licencja bankowa 
oznacza dla Revolut możli-
wość przyjmowania 
depozytów, które chronione 
będą do kwoty 100 000 euro 
w ramach europejskiego sys-
temu gwarancji depozytów. 
Revolut rozpocznie także 
prace nad ofertą limitu kredy-

towego na rachunku oraz 
konkurencyjnych cenowo 
pożyczek konsumenckich i dla 
biznesu. 

ORANGE ZAPŁACI 
KARĘ
Prezes UKE stwierdził, że 
Orange nie wypełniał obo-
wiązków związanych 
z wymianą informacji pomię-
dzy dostawcami usług 
w zakresie obsługi wniosków 
o przeniesienie numeru w sie-
ciach stacjonarnych, co 

naruszało przepisy Prawa 
telekomunikacyjnego. Na 
Orange nałożono karę 
w wysokości 11 mln zł.
Od 2 października 2015 r. 
wymiana komunikatów 

pomiędzy dostawcami usług 
w zakresie obsługi wniosków 
o przeniesienie numeru w sie-
ciach stacjonarnych odbywa 
się za pośrednictwem zarzą-
dzanego przez Prezesa UKE 
systemu PLI CBD. 21 grudnia 
2015 r. Prezes UKE zmienił 
ofertę określającą ramowe 
warunki dostępu telekomuni-
kacyjnego i nałożył na Orange 
obowiązki w zakresie wysyłki 
komunikatów do systemu PLI 
CBD. Do chwili obecnej Orange 
nie przystąpił do realizacji 
obowiązków wynikających 
z tej decyzji i nie zapewniał 
możliwości wysyłki komuni-
katów podczas przenoszenia 
numerów. UKE poinformował, 
że oceniając sytuację wziął 
pod uwagę to, że bezpośred-
nią konsekwencją 
stwierdzonych naruszeń jest 
narażanie systemu PLI CBD na 
przeciążenia i związane z nim 

realne ryzyko zatrzymania 
jego pracy, w tym funkcjonal-
ności umożliwiającej 
lokalizację abonenta wzywa-
jącego pomocy. 
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PRZEGLĄD INFORMACJI

UE UTWORZY AGENCJĘ DO WALKI Z CYBERZAGROŻENIAMI
UE tworzy nową agencję ds. bezpieczeństwa cybernetycznego. Jednostka powstanie na bazie istnie-
jącej już Europejskiej Agencji ds. Bezpieczeństwa Sieci i Informacji (ENISA). Jej głównym zadaniem 
będzie koordynowanie działań państw członkowskich w zapobieganiu cyberatakom i reagowaniu na 
cyberprzestępstwa. O ochronę Internetu w Unii Europejskiej ma zadbać m.in. system certyfikacji bez-
pieczeństwa cybernetycznego produktów i usług. Agencja zajmie się również certyfikacją.

UE UTWORZY 
AGENCJĘ DO 
WALKI Z CYBE-
RZAGROŻENIAMI
UE tworzy nową agencję ds. 
bezpieczeństwa cybernetycz-
nego. Jednostka powstanie na 
bazie istniejącej już 
Europejskiej Agencji ds. 
Bezpieczeństwa Sieci 
i Informacji (ENISA). Jej głów-
nym zadaniem będzie 
koordynowanie działań 
państw członkowskich 
w zapobieganiu cyberatakom 
i reagowaniu na cyberprze-
stępstwa. O ochronę Internetu 
w Unii Europejskiej ma zadbać 
m.in. system certyfikacji bez-
pieczeństwa cybernetycznego 
produktów i usług. Agencja 
zajmie się również certyfikacją 
infrastruktury krytycznej. 
Chodzi przede wszystkim 
o sieci energetyczne i trans-
portowe. Certyfikaty 
bezpieczeństwa np. aut pod-
łączonych do sieci będą 
uznawane we wszystkich kra-
jach UE.
Porozumienie musi zostać 
zatwierdzone przez komisję 
przemysłu, badań naukowych 
i energii, a następnie przez 

cały Parlament Europejski. 
Muszą je także ostatecznie 
zaakceptować kraje człon-
kowskie w ramach Rady UE.

DELL SIĘ OCIĄGAŁ
Prawie miesiąc upłynął, zanim 
firma Dell poinformowała 
swoich klientów o ataku 
hakerskim, który miał miejsce 
9 listopada 2018 roku. Na 
stronie internetowej produ-
centa sprzętu komputerowego 
czytamy, że w wyniku incy-
dentu wykradzione zostały 

dane klientów firmy. Dell rese-
tuje hasła swoich klientów, nie 
informując wcześniej o możli-
wości naruszenia ich danych.
Zgodnie z oświadczeniem 

firmy, odnotowano nieautory-
zowaną ingerencję w jej 
infrastrukturę IT, z wyraźnym 
zamiarem kradzieży danych 
klientów. W jej wyniku naru-
szone mogły zostać takie 
dane, jak nazwiska, adresy 
e-mail i zaszyfrowane hasła 
kont internetowych klientów. 
Nie ma jednak mocnych dowo-
dów na to, że przestępcom 
faktycznie udało się uzyskać 
te dane. Dell zapewnił, że nie 
wyciekły zarówno dane kart 
kredytowych, jak i inne poufne 
informacje o klientach, a pro-
dukty i usługi firmy pozostały 
nienaruszone. Dell próbował 
powstrzymać incydent i zmi-
nimalizować jego skutki 
poprzez hashowanie i reseto-
wanie haseł klientów. 
Natychmiast po wykryciu 
próby ekstrakcji danych firma 
Dell wdrożyła środki zaradcze 
i wszczęła dochodzenie. 

Zaangażowane zostały także 
organy ścigania. Rozpoczęto 
niezależne dochodzenie, 
a organy ścigania zostały 
poinformowane o naruszeniu.
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WPADKA I KONIEC 
GOOGLE+
Google+ i jego interfejsy API są 
zamykane wcześniej niż pla-
nowano pierwotnie. Firma 
ogłosiła, że jest to następst-
wem wykrycia w listopadzie 
nowej usterki ochrony prywat-
ności, która ujawniła dane 
ponad 52 milionów użytkown-
ików. Przez sześć dni, do 

momentu usunięcia błędu, 
dane osobowe użytkowników, 
takie jak wiek, imię i nazwisko 
oraz adres e-mail dostępne 
były online. Brak jednak 
dowodów na to, że informacje 
te zostały wykorzystane przez 
programistów firmy w sposób 
nieuprawniony. Firma zapewnia 
użytkowników, że ich hasła, 
informacje finansowe i jakie-
kolwiek inne, które mogłyby 
być wykorzystane do oszustwa 

lub kradzieży tożsamości, nie 
zostały naruszone.
Już w październiku firma 
wykryła błąd, który ujawnił 
dane osobowe 500 tys. użyt-
kowników, w tym imiona 
i nazwiska, adresy e-mail 
i informacje dotyczące zatrud-
nienia. Ten pierwszy, związany 
z bezpieczeństwem, incydent 
doprowadził do decyzji o zam-
knięciu serwisu Google+ do 
sierpnia 2019 r. Jednak 
znaleziona luka w opro-
gramowaniu przyspieszyła ten 
proces. W związku z tym 
wszystkie interfejsy API 
Google+ zostaną zamknięte 
w ciągu trzech miesięcy. 
Natomiast wersja kon-
sumencka serwisu zamknięta 
będzie wcześniej niż pla-
nowano uprzednio, bo 
w kwietniu 2019 roku.

HITACHI PRZEJMIE PCM
Hitachi Capital Polska złożył wniosek 
w sprawie przejęcia Prime Car Management 
do Urzędu Ochrony Konkurencji 
i Konsumentów (UOKiK). Wniosek wpłynął 28 
grudnia i jest rozpatrywany przez UOKiK. 
Jednocześnie, Hitachi ogłosił wezwanie do 
sprzedaży akcji PCM. Kurs akcji PCM po ogło-
szeniu informacji o zakupie tej spółki przez 
Hitachi wzrósł o ponad 10 proc. Hitachi ma 
zamiar kupić 100 proc. akcji PCM, których jest 
prawie 12 mln, co oznacza, że Hitachi może 
wydać prawie 144 mln zł. Hitachi zamierza 
kupić co najmniej 2/3 akcji PCM, jednak jeśli 
spółce uda się skupić 90 proc. i więcej, wów-
czas zapowiedziano rozpoczęcie procedury 
wycofywania akcji z obrotu na GPW.

Akcjonariusze będą mogli zgłaszać chęć 
sprzedaży w wezwaniu od 18 stycznia 2019 
roku do 18 lutego. Przewidywany dzień 
zawarcia transakcji ustalono na 21 lutego, 
a dzień rozliczenia pieniężnego na 26 lutego. 
Na dzień ogłoszenia wezwania Hitachi nie 
posiadał żadnych akcji PCM.
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Krzysztof Cebrat
Prezes Zarządu nazwa.pl sp. z o.o.

Absolwent Uniwersytetu Ekono-
micznego w Katowicach (1998-2004 
r.). Początek kariery zawodowej po-
święcił bankowości korporacyj-
nej, by po kilku latach związać się 
ze światem finansów i strategicz-
nego zarządzania organizacją.
Posiada doświadczenie w przewodze-
niu spółkom giełdowym, międzyna-
rodowym korporacjom oraz prywat-
nym przedsiębiorstwom. 10.06.2016 
roku powołany został na stanowisko 
Prezesa Zarządu spółki nazwa.pl sp. 
z o.o., polskiego lidera usług hostin-
gowych i rejestracji domen. Z firmą 
powiązany jest od 2013 roku, piastu-
jąc funkcję Dyrektora Finansowego 
oraz Członka Zarządu. Jego wielobran-
żowe doświadczenie zdobyte w róż-
norodnych spółkach i korporacjach 
przekłada się na elastyczny styl zarzą-
dzania i skuteczność w realizowaniu 
celów w dynamicznie zmieniającym 
się środowisku.
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NA KONKURENCJĘ 
PATRZYMY W SKALI
GLOBALNEJ
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z o.o., polskiego lidera usług hostin-
gowych i rejestracji domen. Z firmą 
powiązany jest od 2013 roku, piastu-
jąc funkcję Dyrektora Finansowego 
oraz Członka Zarządu. Jego wielobran-
żowe doświadczenie zdobyte w róż-
norodnych spółkach i korporacjach 
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dzania i skuteczność w realizowaniu 
celów w dynamicznie zmieniającym 
się środowisku.

ROZMAWIAŁ BARTOSZ MARTYKA

Największą firmą w Polsce oferującą usługi hostingu i rejestracji 
domen jest nazwa.pl. Z jej prezesem Krzysztofem Cebratem roz-
mawiamy o strategii firmy, rynku usług hostingowych i planach 
na przyszłość.

brandsIT: Nazwa.pl to spółka, która jest największą firmą 
hostingową w Polsce. Czym charakteryzuje się rynek usług 
hostingowych? Jaka jego część należy do nazwa.pl?

Krzysztof Cebrat: Rynek usług hostingowych ewoluował na 
przestrzeni ostatnich lat. Dziś dla klienta ważna jest jakość 
świadczonych usług oraz szeroko rozumiane bezpieczeń-
stwo. Ogromne znaczenie ma także obsługa klienta, w tym 
czas, w jakim klient uzyskuje kontakt z infolinią. Tu liczy się 
każda sekunda, nikt bowiem nie lubi czekać, a usługi interne-
towe z natury rzeczy charakteryzują się potrzebą 
natychmiastowej reakcji. Tym wymaganiom sprostać mogą 
tylko duzi dostawy posiadający odpowiednie zaplecze 
zarówno infrastrukturalne, jak i know-how spełniające naj-
wyższe standardy. Skala działalności usługodawcy ma także 
duże znaczenie w kontekście globalnego korzystania z usług 
internetowych. Aby sprawnie obsłużyć międzynarodowy 
ruch, należy zadbać zarówno o odpowiednią infrastrukturę 
w postaci Data Center w kluczowych punktach wymiany 
ruchu oraz rozwiązania technologiczne, takie jak DNS 
Anycast. Te najnowsze technologie to właśnie klucz do suk-
cesu nazwa.pl, która systematycznie od 
lat buduje swoją pozycję, zwiększając 
potencjał w zakresie rozwiązań technolo-
gicznych oraz tworząc unikalne na rynku 
usługi. Poprzez codzienne zaangażowanie 
naszego zespołu wypracowaliśmy pozycję 
nr 1 w zakresie rejestracji domen oraz 
usług hostingowych. Według kwartalnego 
raportu NASK niemal co czwarty abonent 
(23,09%) posiada domenę zarejestrowaną 
w nazwa.pl. Taki udział w rynku to świa-
dectwo zaufania klientów, których liczba 
przekroczyła ponad 1 000 000 od 
początku działalności firmy. 

Co sprawiło, że nazwa.pl ma dziś tak 
silną pozycję na rynku? Jaka strategia 
przynosi takie efekty?
Dla nazwa.pl najważniejsi są klienci. Uważnie słuchamy ich 

Według 
kwartalnego 

raportu NASK, 
niemal co 

czwarty abonent 
(23,09 proc.) 

posiada domenę 
zarejestrowaną 

w nazwa.pl
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potrzeb i tworzymy takie produkty, które 
spełniają najwyższe standardy na rynku. 
Ważnym elementem naszej strategii jest 
efekt synergii, z którego mogą korzystać nasi 
klienci posiadający oferowane przez nazwa.pl 
usługi. 
Połączenie najnowszych technologii z rozwią-
zaniami systemowymi wprowadzonymi przez 
nazwa.pl zapewnia klientom nie tylko naj-
szybszą dostępną usługę hostingową, ale 
także najwyższy poziom bezpieczeństwa. 
Pozycja firmy wynika z nieustannego podno-
szenia standardów technologicznych oraz 
jakości obsługi klienta. W ubiegłym roku 
dokonaliśmy szeregu przełomowych wdrożeń 
związanych z bezpieczeństwem. Obecnie wg 
raportu NASK ponad 91% domen zabezpieczo-
nych protokołem DNSSEC znajduje się 
właśnie w domenie zarejestrowanej za 
pośrednictwem nazwa.pl. Masowo także 

wdrożyliśmy certy-
fikat SSL, chroniąc 
ponad 600 000 
domen swoich 
klientów. Jako 
jedyna polska firma 
wsparliśmy mię-
dzynarodową 
społeczność wyda-
jącą certyfikat 
bezpieczeństwa 
Let’s Encrypt, znaj-
dując się 
w towarzystwie 
takich firm jak 
Google czy 

Facebook. Wszystkie działania mają na celu 
wyznaczanie standardów dla całej polskiej 
branży, ponieważ bezpieczeństwo usług 
hostingowych oraz domen powinno być prio-
rytetem dla każdego usługodawcy na naszym 
rynku. Wiemy, że pozycja nr 1 zobowiązuje, 
dlatego w nadchodzących latach nie zwal-
niamy tempa i nadal będziemy wprowadzać 
rozwiązania, które pozwolą nam zwiększyć 
dystans pomiędzy liderem rynku, jakim jeste-
śmy, a pozostałymi graczami. 

Jeszcze nie każda firma ma swoją stronę 
internetową, ale już większość przedsię-
biorstw w Polsce dostrzega potencjał 
Internetu jako narzędzia do komunikacji 
z klientem. Jak, Pana zdaniem, wygląda per-
spektywa rozwoju rynku usług 

hostingowych w Polsce? 

Polski rynek to nadal ogromny potencjał. 
Zaledwie 50% firm w naszym kraju posiada 
stronę WWW czy e-mail we własnej domenie. 
Ostatnie dane rynkowe wskazują na wzrost 
liczby rejestrowanych domen internetowych, 
co wprost przekłada się także na rynek usług 
hostingowych. 
Z pewnością ogromną rolę w nadchodzących 
latach będą odgrywać dwie kwestie,  szeroko 
rozumiane bezpieczeństwo oraz infrastruk-
tura zapewniająca najszybszą możliwą 
komunikację pomiędzy użytkownikiem danej 
strony WWW a serwerem, na którym ona się 
znajduje. Obecnie Google niejako wymusza 
stosowanie certyfikatu SSL – jego brak powo-
duje oznaczenie strony jako niebezpiecznej. 
DNSSEC jest obowiązkowym protokołem dla 
wszystkich urzędów administracji publicznej 
w USA. Rozwiązania chmurowe to dziś stan-
dard na światowym rynku usług 
hostingowych. To jasny sygnał, w jaką stronę 
zmierza globalny rynek usług, a nazwa.pl nie 
tylko wdrożyła wszystkie wspomniane stan-
dardy, ale także oferuje je na kanwie 
polskiego prawa z płatnością w naszej 
walucie. Jednym słowem, na nasz rynek 
dostarczyliśmy usługi o światowym standar-
dzie. 

Rynek, na którym działa nazwa.pl jest duży 
i ma spory potencjał, jednak, jak każdy 
rynek, jest ograniczony. Jak w związku z tym 
postrzegacie swoją konkurencję? Zależy 
Wam bardziej na poszerzaniu rynku czy na 
konkurowaniu z innymi podmiotami trudnią-
cymi się taką działalnością?

Wysokie technologie, a rynek usług interne-
towych jest właśnie takim miejscem, 
wymagają nieustannych inwestycji i nakła-
dów, z którymi mogą poradzić sobie firmy 
działające w określonej skali. Jeżeli chcemy 
mieć sprawną i bezpieczną usługę, to tylko 
duży dostawca jest w stanie zapewnić odpo-
wiedni standard. W nazwa.pl na konkurencję 
patrzymy w skali globalnej, ponieważ 
w Polsce posiadamy pozycję lidera zarówno 
pod względem udziału w rynku, jak i wprowa-
dzonych rozwiązań technologicznych, 
infrastrukturalnych czy systemowych. 
Wierzymy, że nasz model biznesowy świetnie 
sprawdza się zarówno w Polsce i łatwo jest 

TECHNOLOGIA I BIZNES
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go przeskalować na inne kraje europejskie, 
w szczególności kiedy posiadamy Data Center 
w kluczowych punktach wymiany ruchu na 
starym kontynencie. 

Co najbardziej wyróżnia nazwa.pl na rynku? 
Co jest Waszym największym sukcesem?

Nazwa.pl to bezpieczeństwo infrastruktu-
ralne, systemowe i prawne. Te trzy 
najważniejsze elementy, które dostarczamy 
naszym klientom stanowią naszą przewagę 
konkurencyjną i są wynikową długoletniej 
strategii opartej o rozwój oferowanych usług. 
Dzięki zwirtualizowanej infrastrukturze nasi 
klienci mogą korzystać z peł-
nych możliwości, jakie 
zapewniają nasze pakiety 
usług, bez obawy o dostęp-
ność danych czy spadek 
wydajności systemu z uwagi 
na duże obciążenie danego 
serwera. Jesteśmy dumni 
z tego, że nasi klienci mają 
dostęp do najnowocześniej-
szych Data Center, w których 
klastry serwerów współpra-
cują z najnowszymi 
rozwiązaniami sieciowymi 
podłączonymi do kluczowych 
punktów wymiany ruchu na 
terenie Europy i Ameryki Północnej. Nasi 
klienci chronieni są przez najnowsze rozwią-
zania, takie jak Scrubbing Center, które 
zapewnia ochronę przed atakami DDoS. 
Podejście systemowe to przede wszystkim 
nieustanne wprowadzanie takich rozwiązań 
jak pakiet Bezpieczna Domena zawierający 
szereg rozwiązań, między innymi certyfikat 
SSL, protokół DNSSEC, DNS over TLS czy TLS 
1.3. Nasze ostatnie wdrożenia, czyli DNS 
Anycast oraz węzeł CDN powodują zwiększe-
nie możliwości już istniejącej sieci, co wprost 
przekłada się na szybkość działania usług. 
Ostatnim elementem jest bezpieczeństwo 
prawne. Tu zwracamy szczególną uwagę na 
kwestie związane z ochroną danych osobo-
wych. 
Nazwa.pl, jako pierwszy rejestrator w Polsce, 
spełniła wymóg ICANN, dotyczący publicz-
nego rejestru WHOIS. Firma ukryła dane 
osobowe abonentów, którzy posiadają 
domenę zakupioną za pośrednictwem tego 

rejestratora. W dodatku firma jest jedynym 
bezpośrednim polskim rejestratorem domen 
globalnych. Dzięki temu dane osobowe klien-
tów są bezpieczne i podlegają ochronie, jaką 
zapewnia polskie i europejskie prawo. 

Planujecie szerszą dywersyfikację usług? 
Czy nazwa.pl zaskoczy nas ofertą wykorzy-
stującą inne technologie niż do tej pory?

Nazwa.pl wprowadziła do oferty usługę 
hostingową WordPress Cloud. Klienci bez 
względu na wybrany pakiet mają do dyspozy-
cji 16 wirtualnych procesorów. To najbardziej 
wydajny w Polsce hosting w chmurze dosto-

sowany do obsługi tej 
najpopularniejszej platformy 
stosowanej przy tworzeniu 
witryn i sklepów interneto-
wych. W dodatku na dniach 
ruszy skierowany do wszyst-
kich naszych klientów 
program partnerski z niespo-
tykanymi na rynku 
warunkami prowizyjnymi. To 
tylko ostatnie nowości, 
a mamy początek roku. 
Z pewnością nasi klienci będą 
zadowoleni z kolejnych roz-
wiązań, jakie będziemy 
wprowadzali w nadchodzą-

cych miesiącach. 

W tym roku nazwa.pl obchodziła 21 lat dzia-
łania. Jakie będą kolejne lata? Jaki cel 
przyświeca działaniom firmy?

To był dla nas wyjątkowy rok, w którym wpro-
wadziliśmy bardzo wiele rozwiązań z zakresu 
stosowanych technologii. Wprowadzane 
zmiany zbiegły się z 21. urodzinami firmy, co 
tym bardziej napawa nas wszystkich dumą. 
Kolejne lata to dalszy intensywny rozwój 
firmy. Zależy nam na dalszej penetracji pol-
skiego rynku, który ma potencjał i oczekuje 
jakościowych usług. Wieloletnią współpracę 
docenił także NASK, przyznając nam bran-
żowe wyróżnienie z okazji 25-lecia swojej 
działalności. Rozpoczynamy właśnie kolejny 
intensywny rok prac w nazwa.pl nad następ-
nymi projektami, którymi będziemy się na 
bieżąco z Państwem dzielić. Jedno jest pewne: 
nazwa.pl jest firmą nr 1 w Polsce./>

Na nasz rynek 
dostarczyliśmy 

usługi 
o światowym 
standardzie
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Zabezpieczenie endpointów jest 
bardzo istotne dla zapewnienia 
cyberbezpieczeństwa organizacji ponieważ 
poprzez urządzenia końcowe możemy 

uzyskać dostęp do danych znajdujących się w sieci 
firmowej. Innymi słowy nasze urządzenia końcowe 
zapewniają dostęp nie tylko do danych, które 
znajdują się bezpośrednio na tym urządzeniu, 
dzięki nim możemy przecież korzystać z niektórych 
zasobów firmy, a posiadając odpowiednie 
uprawnienia, nasz dostęp może być praktycznie 
nieograniczony. Wielu administratorów nie 
wiedząc czemu odpuszcza temat bezpieczeństwa 
endpointów głównie z przyczyny nieświadomości 

strat jakie organizacja może ponieść w przypadku 
utraty, kradzieży danych biznesowych czy też 
przestoju w pracy pojedynczego notebooka 
skutkującego bezczynnością pracownika.

Jak powinno zabezpieczać endpointy?

Program antywirusowy do całkiem niedawna 
wyczerpywał zagadnienie bezpieczeństwa 
końcówek. Po kilkunastu latach uświadamiania 
udało osiągnąć się zmiany w mentalności 
większości użytkowników komputerów, nawet 
prywatnych. Warto stosować rozwiązanie 
krzyżowe – przykładowo na serwerze pocztowym 

TECHNOLOGIA I BIZNES

BEZPIECZEŃSTWO END POINTÓW 
JEST WAŻNE

PRZEMYSŁAW  KUCHARZEWSKI

Rozważania o cyberbezpieczeństwie zazwyczaj kończą się na zapewnieniu owego w przypadku ser-
werów i usług na nich zlokalizowanych, ochronie brzegowej sieci czy narzędziach typu PAM. Ochroną 
„centralnych zasobów” organizacji zajmują się specjaliści, tak więc ich świadomość jest dużo wyższa 
niż przeciętnego użytkownika firmowego „lapka”. Prawda jednak jest taka, że ochrona serwerów 
i sieci to tylko część polityki bezpieczeństwa, niemniej ważne jest zapewnienie bezpieczeństwa urzą-
dzeniom końcowym, takim jak notebooki, desktopy, tablety i smartfony (tym ostatnim poświęca się 
jednak najmniej zainteresowania. Dlaczego powinno zapewnić się bezpieczeństwo urządzeń końco-
wych?
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mieć wdrożone rozwiązanie jednego dostawcy, 
zaś na urządzeniach końcowych – innego. 
Dlaczego? Programy antywirusowe chronią prawie 
w 100%, a prawie robi różnice. Jedni producenci 
implementują „szczepionki” przeciwko wirusom 
jednego typu wcześniej, inni później – dlatego 
warto dywersyfikować zabezpieczenia.

Kopia zapasowa, która pozwoli na stworzenie 
backupu dokumentów ze stacji roboczej, listy 
kontaktów z telefonu czy też skrzynki pocztowej 
to drugi z elementów bezpieczeństwa. Co ważne 
kopia zapasowa powinna być wykonywana 
automatycznie wg określonego harmonogramu 
no i oczywiście szyfrowana. Należy pamiętać 
o zasadzie 3-2-1 w przypadku wykonywania kopii 
zapasowej – dane powinny znajdować się w trzech 
egzemplarzach – przy czym dwie kopie są kopiami 
zapasowymi, zaś jedna z nich znajduje się poza 
siedziba organizacji – czyli np. w chmurze. Warto 
zastanowić się nad backupem całych maszyn 
wirtualnych w przypadku urządzeń kluczowych 
użytkowników, tak żeby podczas awarii sprzętowej 
czy też zaszyfrowania dysku ransomware bardzo 
szybko można było przywrócić urządzenia do 
pracy. 

Szyfrowanie danych to najprostszy sposób na 
uniemożliwienie nieuprawnionym osobom na 
dostęp do danych znajdujących się na służbowym 
notebooku czy telefonie. Dane można stracić 
poprzez utratę samego urządzenia, atak hackerski 
czy roztargnienie lub celowe działanie pracownika. 
Na rynku funkcjonuje wiele rozwiązań, które 
pozwalają na zabezpieczenie pojedynczych plików, 
całych dysków czy też szyfrujące wiadomości 
pocztowe. Warto rozważyć wdrożenie również 
mechanizmów transmisji danych czy to za pomocą 
szyfrowanych komunikatorów, które pozwolą 

na bezpieczne prowadzenie rozmów wewnątrz 
organizacji czy z klientami, czy też zapewnienie 
tajności przesyłanych dokumentów (np. umów 
handlowych czy pism sądowych).

DLP – za tym trzyliterowym skrótem stoi 
cała rodzina rozwiązań pozwalających na 
uniemożliwienie wycieków danych na zewnątrz 
organizacji – czy to przypadkowemu czy celowemu 
działaniu pracowników albo też kradzieży 
owych danych. Systemy takie ograniczają albo 
uniemożliwiają zapis określonych dokumentów czy 
też plików na urządzeniach zewnętrznych takich jak 
pendrive czy płyta DVDRW, wysłanie owych plików 
mailem czy też za pomocą komunikatora, wysłanie 
obiektów na storage w chmurze. Rozwiązania te 
bardzo często analizują treść plików, dzięki czemu 
staje się np. niemożliwe wysłanie mailem pliku 
z więcej niż dwoma numerami PESEL. 

Na koniec chciałbym wspomnieć o najważniejszym 
czynniku związanym z bezpieczeństwem 
informatycznym organizacji. Otóż najważniejszym 
ogniwem  są ludzie i ich świadomość związana 
z cyberbezpieczeństwem, ważna jest edukacja 
na temat zagrożeń i tego, co powinni, a czego 
nie powinni robić w przypadku podejrzeń o atak 
hackerski albo otrzymania podejrzanej wiadomości 
pocztowej. Najwyższej klasy zabezpieczenia 
chronią w 99%, zawsze pozostaje ryzyko, że 
nowe zagrożenie będzie nierozpoznane przez 
program antywirusowy. Warto cyklicznie szkolić 
pracowników, żeby np. nie otwierali załączników 
w podejrzanych mailach, żeby każdorazowo 
sprawdzali poprawność adresów witryn 
internetowych, które wymagają logowania, ani 
także przykładowo nie próbowali uruchomić 
programu ze znalezionego pendrive na ulicy…
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Sebastian Krakowski, CEO, Cypherdog Inc. / 
Prezes Zarządu, Cypherdog Sp. z o.o.

Zacznijmy od tego, że 
urządzenia końcowe 
(ang. endpoints) 
takie jak notebooki, 
tablety czy smartfony 
ponoszą największą 
odpowiedzialność za 
własne bezpieczeństwo. 
Ponieważ przesyłamy 
ogromne ilości danych 
– bardzo często są to 

dane wrażliwe – każde nowoczesne rozwiązanie 
do zabezpieczania endpointów musi gwarantować 
najwyższy poziom bezpieczeństwa. Pliki powinny być 
szyfrowane po stronie użytkownika i dopiero w takiej 
postaci zarówno przechowywane, jak i przekazywane 
dalej, ale także za pomocą bezpiecznego połączenia 
oraz najlepiej potwierdzoną tożsamością pomiędzy 
dwoma użytkownikami za pomocą aplikacji 
mobilnej a dodatkowo wbudowanym szyfrowanym 
komunikatorem tekstowym, którego wiadomości 
nie pozostawiają śladu.  Należy pamiętać, że koszt 
inwestowania w technologię bezpieczeństwa jest 
niczym w porównaniu ze skutkami ataku.

Tomasz Romanik, Menedżer Regionalny, Trener/
Auditor, Grupa DEKRA w Polsce

Jeżeli spojrzymy 
na zagadnienie 
cyberbezpieczeństwa 
okiem auditora, możemy 
zauważyć dwa istotne 
punkty dominujące 
w organizacjach. 
Większość środków 
(jeśli nie wszystkie) 
przeznaczonych na 

IT, inwestowane są w zabezpieczenia fizyczne 
i hardware’owe. W związku z tym czynnik ludzki jest 
mocno zaniedbany lub w ogóle pomijany. Specjaliści 
IT, tworzący dokumentację na podstawie tych 
zabezpieczeń, zapominają, że musi ona trafić i być 
przestrzegana przez użytkownika o przeciętnej lub 
nawet znikomej znajomości tego zagadnienia. Dlatego 
istotne jest edukowanie pracowników i przekładanie 
zagrożeń na ich codzienne życie. 
Wyobraźmy sobie hipotetyczną sytuację próby ataku 
z użyciem inżynierii społecznej. Kilku pracowników 
otrzymuje maila informującego o tym, że podczas 
ostatniej wizyty w jakimś nieokreślonym hotelu 
włamano się do jego komputera poprzez otwartą sieć IT 
i pobrano całą zawartość jego dysków (wraz z historią 

odwiedzanych stron). Ponadto wgrano wirusa, który 
-jeśli nie klikniemy w załączony link i  nie zapłacimy 
określonej kwoty wartości w kryptowalutach - 
zostanie uruchomiony i zainfekuje cały system firmy. 
Nieświadomy pracownik, po pierwsze: rzeczywiście 
mógł się zalogować do otwartej sieci Wi-fi (co same 
w sobie stanowi już zagrożenie), zaś po drugie: albo 
spanikuje i kliknie w link (bo może rzeczywiście ma 
coś do ukrycia) albo usunie wiadomość, nie informując 
o tym fakcie nikogo. Każdego z tych „grzechów” można 
uniknąć poprzez edukację. Z kolei świadomy pracownik 
na pewno nie skorzysta z otwartej i niezabezpieczonej 
„darmowej” sieci Internetu bezprzewodowego, toteż 
(po otrzymaniu takiego e-maila) powinna zaświecić 
mu się w głowie „czerwona lampka ostrzegawcza”. 
Dodatkowo poinformuje on odpowiednie osoby 
w firmie o próbie ataku, tak aby cała organizacja 
otrzymała alert o podejrzanych mailach. 
Edukacja pracowników i wytworzenie u każdego z nich 
określonych automatów behawioralnych, w połączeniu 
z odpowiednimi zabezpieczeniami fizycznymi, znacznie 
podnosi bezpieczeństwo cyfrowe organizacji. Jako 
Grupa DEKRA w Polsce, podczas auditów, konferencji 
czy odpowiednich szkoleń, wskazujemy, w jaki sposób 
zadbać o to, aby pracownicy byli w stanie pomóc 
odeprzeć ataki na firmy, w których są zatrudnieni.

Maciej Kaczyński, Prezes Zarządu BTC Sp. z o.o., 
wykładowca, konsultant, trener

Ochrona komputerów 
stacjonarnych oraz 
mobilnych stanowi 
istotny element 
z a b e z p i e c z e n i a 
systemu IT w każdym 
przedsiębiorstwie. To 
przenośne urządzenia 
pamięci masowej 
(np. dyski flash 
USB), aplikacje (np. 

komunikatory), poczta e-mail (np. Outlook), usługi 
w chmurze (np. Dropbox, iCloud, Dysk Google) 
oraz niska świadomość użytkowników mogą być 
przyczynami przypadkowego wycieku danych czy też 
mogą zostać wykorzystane do kradzieży poufnych 
danych, a jednocześnie umożliwiają potencjalnym 
atakującym dostęp do zasobów przedsiębiorstwa. 
Kompleksowa ochrona IT powinna rozpocząć się od 
dokładnej inwentaryzacji infrastruktury IT, zbiorów 
oraz procesów przetwarzania danych, opracowania 
polityk bezpieczeństwa, a następnie wdrożenia 
oprogramowania, które znacząco zwiększy (choć 
nigdy nie da 100%) bezpieczeństwa organizacji. 
Funkcjonalności te zapewnia oferowane przez 
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nas oprogramowanie Hyprovision DLP – polskie, 
kompleksowe rozwiązanie klasy DLP (Data 
Loss Prevention) do monitorowania urządzeń 
i użytkowników oraz zapobiegania utracie danych, 
wyposażone w funkcje budowania świadomości 
pracowników w zakresie bezpieczeństwa oraz analizy 
treści dokumentów pod względem występowania 
w nich danych, takich jak: daty urodzenia czy też 
numery - PESEL, telefonów, dowodów osobistych, 
paszportów, kart kredytowych, kont bankowych, 
adresów e-mail, klasyfikacji chorób i problemów 
zdrowotnych.

Krzysztof Konieczny, Prezes Zarządu, 
Sun Capital Sp. z o.o.

Na rynku możemy 
spotkać wiele rozwiązań 
z a b e z p i e c z a j ą c y c h 
nasze urządzenia, 
nie tylko przed 
wirusami, ale również 
kontrolujących dostęp 
do sieci, monitorujących 
aplikacje, które chcemy 

instalować na danym urządzeniu, zarządzającymi 
aktualizacjami, czy ograniczającymi dostęp do 
stron www. W ostatnich czasach szczególnego 
znaczenia nabrało zabezpieczenie przed atakami 
typu ransomware. Naszym klientom poszukującym 
ochrony dla swoich urządzeń oferujemy produkty firmy 
Sophos. Dzięki temu jesteśmy w stanie dostarczyć 
kompleksowe rozwiązania począwszy od produktów 
z zakresu ochrony całej sieci (urządzenia UTM/Firewall), 
urządzeń końcowych działających w sieci firmowej lub 
poza nią (oprogramowanie typu Endpoint Protection), 

a także zabezpieczanie konkretnych obszarów 
w firmie (ochrona poczty e-mail, ochrona i zarządzanie 
urządzeniami mobilnymi). W związku z zaostrzeniem 
przepisów dotyczących ochrony danych osobowych, 
klienci co raz częściej sięgają po oprogramowanie 
służące do szyfrowania danych, którego zastosowanie 
oprócz swoich podstawowych funkcji zapewnia nam 
zgodność z wspomnianymi zasadami ochrony danych.
Mówiąc o ochronie endpointów nie można pominąć 
zabezpieczenia w postaci kopii zapasowej. 
Najsłabszym ogniwem w łańcuchu zabezpieczeń 
jest zazwyczaj człowiek i pomimo wprowadzenia 
najbardziej restrykcyjnych polityk bezpieczeństwa 
może dojść do utraty danych. W tej sytuacji 
posiadanie kopii zapasowej jest jedynym sposobem 
ich odzyskania. Klientom, którzy zwracają się do 
nas z zapytaniami dotyczącymi backupu oferujemy 
sprawdzone rozwiązanie o nazwie BackupAssist. 
Umożliwia ono tworzenie kopii zapasowej 
pojedynczych plików jak i całych dysków, zapewnia 
również jej zabezpieczenie przed ransomware, dzięki 
funkcjonalności CryptoSafeGuard.
Zabezpieczenie urządzeń końcowych (tabletów, 
laptopów, komputerów stacjonarnych, telefonów 
komórkowych), to dzisiaj podstawowe zadanie osób 
zajmujących się bezpieczeństwem w każdej z firm. 
Urządzenia te powinny być chronione najlepiej jak 
to możliwe, ponieważ są wykorzystywane przez 
najsłabsze ogniwo w całym łańcuchu bezpieczeństwa 
- człowieka. Należy pamiętać, że prywatne dane 
osobowe, dane firmy zatrudniającej 5, czy 25 
pracowników są tak samo ważne jak dane potężnych 
korporacji. />
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Styk 
AI i prawa

NORBERT BIEDRZYCKI

Sztuczna Inteligencja to wielka szansa dla 
naszego cywilizacyjnego i ekonomicznego 
rozwoju, ale również ogromne wyzwania. 

Szczególnie na styku AI i prawa.

Tak często bywa, że rzeczywistość wy-
myka się intelektualistom, politykom 
i ekonomistom, gdy zaczyna gwałtownie 
przyśpieszać, zostawiając nas wszyst-

kich w tyle. Mam wrażenie, że taką refleksję 
przeżywają dzisiaj prawnicy, którzy przeglądają 
kodeksy. Muszą oni zapewne widzieć, że wiele 
sytuacji, które wynikają z wprowadzenia do na-
szego życia maszyn, robotów, komputerów czy 
algorytmów nie jest w ogóle przewidziana przez 
prawodawstwo. 
Nie są to już (i tym bardziej nie będą) odosob-
nione przypadki, w których sędzia czy adwokat 
nie znajdzie oparcia w dotychczas zapisanych 
paragrafach. Sztuczna Inteligencja jest w stanie 
wywrócić do góry nogami najsilniejsze systemy 
prawne. A stanie się tak, jeśli świat prawniczy 
nie uświadomi sobie, że im szybciej zaczniemy 
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pisać od nowa kodeksy, tym lepiej dla nas wszyst-
kich. 
Kwestie te są w kontekście Sztucznej Inteligencji 
palące, trudne i często wręcz niezdefiniowane. 
Wskażę na kilka obszarów, które są szczególnie 
wrażliwe z punktu widzenia prawodawstwa. Pra-
wodawstwa, które musi w końcu zmierzyć się fak-
tem, że będzie coraz częściej orzekać o sztucznych 
mózgach. 

Jedna z bardziej popularnych opinii dotyczących 
wpływu Sztucznej Inteligencji na nasze życie do-
tyczy kwestii pracy. Doniesienia o tym, że roboty 
zastąpią nas w fabrykach i biurach budzą emocje. 
„Zwolnią mnie niedługo, bo robot będzie ich kosz-
tował 10 razy mniej ode mnie, nie będzie krzyczał 
o podwyżkę i nie potrzebna mu emerytura” - ta-
kich głosów może przybywać w czasach zapo-
wiadanej rewolucji przemysłowej 4.0. Argument, 
że likwidowane stanowiska będą zastępowanymi 
nowymi miejscami pracy jest póki co słabo sły-
szalny. 
W mocno zautomatyzowanej Korei Południowej 
na 10 000 zatrudnionych w przemyśle przetwór-
czym, przypada już 437 robotów. W Japonii jest 
ich 323, w Niemczech 232. Właśnie w Niemczech 
praca robota w przemyśle motoryzacyjnym kosz-
tuje pracodawcę 5 – 8 Euro, podczas gdy pra-
cownik na tym samym stanowisku zarabia 35-40 
Euro. 
Robotyzacja dotyczy wielu innych dziedzin, takich 
jak: medycyna, marketing, media, usługi infor-
matyczne, a nawet prawo. W międzynarodowej 
agencji prasowej Associated Press ok. 20 procent 
tekstów o charakterze depesz i raportów pisanych 
jest przez aplikacje. Jakością nie ustępują już tek-
stom pisanym przez dziennikarzy. 
O tym, że automatyzacja wpłynie znacznie na 
politykę zatrudnienia, wiedzą też pracownicy do-
mów mediowych, w których dane liczbowe mają 
kluczowe znaczenie (z tego typu danymi maszyny 
radzą sobie doskonale). Ba, robotów w pracy może 
obawiać się też branża prawnicza. 
Jak podaje brytyjski tygodnik The Guardian, in-
teligentny algorytm został wykorzystany do 
pracy w Europejskim Trybunale Praw Człowieka. 
Program znalazł w analizowanych raportach 
szereg danych, które następnie uporządkował 
w określone wzorce. Następnie, na ich podstawie 
potrafił przewidzieć wynik dotyczący konkretnych 
przypadków ludzkich, z dokładnością do 79 proc. 
Jak podaje tygodnik, dziesiątki tysięcy miejsc pracy 
w angielskim sektorze prawnym zostanie zauto-
matyzowane w ciągu następnych 20 lat.

Patrząc chłodnym okiem na problem robotyzacji 
i automatyzacji, wydaje się, że działania legisla-
cyjne dotyczące rynków pracy muszą być podej-
mowane wyjątkowo szybko, a prawo pracy czeka 
sporo ważnych i trudnych rozstrzygnięć. Prawnicy 
zajmujący się tą dziedziną twierdzą, że współcze-
sne kodeksy są już w zasadzie przestarzałe i nie 
nadążają za rzeczywistością. 
Mamy tu dzisiaj więcej pytań niż odpowiedzi. Czy 
prawo pracy ma regulować odsetek miejsc pracy, 
które w danej branży lub przedsiębiorstwie mają 
zajmować maszyny? Czy pracodawca będzie miał 
prawo redukować personel ludzki bez ograni-
czeń, na rzecz maszyn? Czy normy efektywności, 
cele do realizacji będą takie same dla maszyny 
i człowieka? Czy maszyna będzie mogła pełnić 
obowiązki kierownicze? Czy mam prawo odmó-
wić wykonania polecenia służbowego, jeśli wiem, 
że ono wygenerowane jest przez maszynę? Kto 
będzie ponosił odpowiedzialność za potencjalne 
szkody wyrządzone przez maszynę – programi-
sta, szef działu, właściciel firmy? Czy rządy będą 
miały obowiązek decydowania o tym, które bran-
że i w jaki sposób, będą chronione przed nadmier-
ną robotyzacją?
Myślę, że prawnicy zajmujący się już dzisiaj prze-
mysłem 4.0, czyli przemysłem z postępującą 
społeczną integracją ludzi i maszyn, mogą pewnie 
liczyć na nadliczbowe godziny w swoich kancela-
riach. 
Littler Mendelson P.C., jedna z największych kan-
celarii na świecie specjalizujących się w prawie 
pracy, ma wydzielony w swoim obrębie zespół 
zajmujący się robotyką i sztuczną inteligencją. 
Krótko mówiąc, procesy legislacyjne na tym ob-
szarze będą się dynamicznie rozwijać, a przewaga 
rynków opartych na taniej sile roboczej będzie 
topnieć wraz z rozwojem procesu robotyzacji i au-
tomatyzacji.

Kwestie prawne dotyczące prawa autorskiego 
będą się komplikować wraz z postępującą obec-
nością algorytmów na rynku usług medialnych, jak 
i w całym Internecie. 
Twórcy – pisarze, muzycy, dziennikarze muszą się 
przygotować na czasy, w których obecność kre-
atywnych maszyn – z ich zdolnością do tworzenia 
tekstów, utworów muzycznych, scenariuszy, a na-
wet obrazów czy zdjęć, będzie faktem. Pytania 
dotyczące statusu dzieła i twórcy są w tym kon-
tekście coraz bardziej skomplikowane, a prawo 
autorskie wielu krajów nie jest przygotowane na 
zmieniającą się sytuację. 
Niedawno świat obiegła informacja o decyzji Fa-
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cebooka o usunięciu algorytmów, które zaczęły 
posługiwać się własnym, doskonalonym – nieza-
leżnie od programistów - językiem. Ten mecha-
nizm samodoskonalenia się programu, wykorzy-
stujący techniki deep learning, które umożliwiają 
programom komputerowym proces samodzielne-
go uczenia się, może nieść za sobą wiele konse-
kwencji natury prawnej. 
Jeśli bot powołany do tego, by obsługiwać klien-
tów zadających pytania, będzie potrafił tworzyć 
samodzielnie treści – kto będzie za nie odpowia-
dał? Czy jeśli jakiekolwiek treści generowane przez 
maszyny wprowadzą mnie w błąd, doprowadzą do 
trwałych uszczerbków na zdrowiu, czy przyniosą 
szkody dla mojego biznesu, to kogo mogę pozwać 
w procesie sądowym? Jak będziemy traktować 
plagiaty dzieł ludzi, które stworzą inteligentne 
urządzenia? Czy nabywając dzieło, przykładowo: 
obraz - będę musiał konfrontować się z rozmytym 
pojęciem oryginalności, wątpliwościami dotyczą-
cymi tego, kto jest jego autorem? 
Prawo autorskie wielu krajów definiuje kwestię 
autorstwa w różny sposób, a pojęcie autora – 
twórcy przekazu i jego roli w procesie tworzenia, 
choć ciągle utożsamiane z człowiekiem - przestaje 
wystarczać. Niedawno wskazano na problema-
tyczność zapisów w prawie autorskim Wielkiej 
Brytanii, twierdząc, że pojęcie treści „generowa-
nych komputerowo” może pozwalać na interpre-
tację, według której dzieło nie ma autora – czło-
wieka. Logiczne byłoby więc przyznanie praw 
maszynie. W chwili pisania tego tekstu Komisja 
Europejska pracuje nad dyrektywą, w której ma 
być rozwiązana kwestia osobowości prawnej.  
Również prawodawstwo amerykańskie nie okre-
śla sytuacji, w której prawa autorskie miałyby 
dotyczyć dzieł generowanych przez maszynę, 
natomiast prawnicy wskazują, że ta kwestia wy-
maga legislacyjnego dopracowania. W systemie 
prawnym Stanów Zjednoczonych wyszczególnio-
no nawet przykłady utworów, które nie kwalifikują 
się do ochrony prawem autorskim, bo powstały 
w twórczym procesie o charakterze „losowym”, 
bez wkładu człowieka. 
Dzisiaj, przeważająca część międzynarodowych 
rozwiązań legislacyjnych zakłada, że prawo autor-
skie chroni owoce pracy intelektualnej, które opie-
rają się na twórczych zdolnościach umysłu czło-
wieka. Google niedawno zaprezentował serię ob-
razów stworzonych przez sieci neuronowe. Można 
już posłuchać muzyki stworzonej przez Sztuczną 
Inteligencję. Znana wytwórnia muzyczna długo nie 
była w stanie powiedzieć kto ma do takiej muzyki 
prawa autorskie. Projektant algorytmów czy sieci, 

właściciel serwera, na którym były przetwarzane 
dane, czy muzyk, który użyczył sampli. 
Ale wyobraźmy sobie sytuację, w której maszyna 
staje się „samodzielnym” autorem serii obrazów, 
które zaczynają funkcjonować w powszechnym 
obiegu. Komplikuje się ona dodatkowo w przypad-
ku, gdy dzieła zaczynają budzić zainteresowanie 
ze strony nabywców lub stają się z czasem przed-
miotem manipulacji. Czy rozwiązaniem problemu 
będzie zapis, że współautorem dzieła będzie wła-
ściciel komputera, który pracę stworzył? W Japo-
nii, tak jak w wielu innych krajach, do dzisiaj przyj-
muje się za obowiązujące rozwiązanie, w którym 
kwestia praw autorskich w ogóle nie obejmuje 
dziedziny Sztucznej Inteligencji. Ale podobno wła-
dze pracują nad zmianami i mogą one ujrzeć świa-
tło dzienne jeszcze w tym roku.

Autonomiczna mechanika, a przede wszystkim 
autonomiczne pojazdy na drogach to również 

TECHNOLOGIA I BIZNES
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przejaw rozwijającej się Sztucznej Inteligencji. Do-
niesienia o pracach Tesli i największych koncernów 
samochodowych śledzę z dużym zainteresowa-
niem. Bo rewolucja komunikacyjna na naszych 
drogach może stać się najbardziej namacalnym 
przykładem na to, że Sztuczna Inteligencja to 
konkret, a nie zbiór abstrakcji znanych wyłącznie 
programistom. 
Tak jak w przypadku prawa pracy i prawa autor-
skiego, kwestie prawne stają się tu coraz bardziej 
złożone. Szczególnie ciekawe jest pojęcie odpo-
wiedzialności prawnej związanej z poruszaniem 
się na drodze pojazdu autonomicznego. W tym 
przypadku, nie trzeba dużej wyobraźni, by prze-
widzieć problemy w określeniu odpowiedzialności 
prawnej za ewentualne wypadki. 
Kto w sytuacji kolizji, zagrożenia czy nawet utraty 
życia, staje się przedmiotem sporu, możliwego 
pozwu czy odszkodowania? Kto ma ponosić za-
sadniczą odpowiedzialność w sytuacji, w której 

giną osoby w wypadku z udziałem autonomicz-
nych pojazdów? Czy kłopoty będzie miał produ-
cent algorytmu, w oparciu o który porusza się 
autonomiczne auto na drodze, firma produkująca 
takie auto, czy kierowca – właściciel? A jeśli ten 
ostatni spowoduje wypadek, czy może on liczyć na 
wystarczające rozwiązania związane z ubezpie-
czeniem, które zapewnią mu komfort użytkowa-
nia? 
Na tym przykładzie widać wyraźnie, że możliwości 
technologiczne wyprzedzają nasze czasy. Tutaj 
właściwie wszystko jest możliwe – bo całe floty 
autonomicznych ciężarówek czekają już, by wy-
ruszyć w drogę, a myśl o tym, by budować usługi 
taksówkarskie w oparciu o autonomiczne pojazdy, 
zaprząta głowę niejednemu biznesmenowi. 
Okazuje się jednak, że podstawową barierą, która 
jeszcze długo będzie blokować zmiany na świato-
wych drogach, będą kwestie niewystarczających 
uregulowań prawnych. Samochód autonomiczny 
to nie tylko komfort – i jak twierdzą liczne sta-
tystyki – większe bezpieczeństwo na drogach 
w porównaniu z sytuacją, gdzie za kierownicami 
zasiadają ludzie. To również sytuacja, w której 
trzeba poważnych zmian w ruchu drogowym 
i w sygnalizacji świetlnej. Optymalizacja ruchu 
w przyszłości, to być może także dążenie do in-
tegracji obrotów silnika, obrazów z kamer wideo 
i sygnałów gromadzonych przez sygnalizatory na 
skrzyżowaniach. 
Wyobraźmy sobie sytuację, w której algorytm 
funkcjonujący w oparciu o technologię deep lear-
ning, dokonujący statystycznej analizy ruchu na 
danym skrzyżowaniu, decyduje, że dany odcinek 
drogi ma być przejezdny o kilka sekund wcześniej, 
niż zwykle. I po tej decyzji następuje wypadek. Kto 
za niego ponosi odpowiedzialność? 
Autonomiczne pojazdy na drogach to również 
poważne kwestie związane z dylematami władz 
lokalnych. Bo przecież autonomiczny pojazd, po-
ruszający się na drodze bardziej bezpiecznie może 
stawać się też bardziej efektywny. A to może 
prowadzić do sytuacji, w której kwestią problema-
tyczną będą dochody z wynajmowania miejskich 
parkingów, które mogą pustoszeć.
Kwestie dyskusyjne 
związane z automa-
tyzacją ruchu na dro-
gach nie 
dotyczą wyłącznie 
samochodów czy cię-
żarówek. Maszynami 
naszego wieku stają 
się przecież drony, 

BLOG 
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a w przyszłości autonomiczne statki czy sterowa-
ne zza pulpitów komputerów samoloty. Jeśli do 
tego dodać fakt, że w fabrykach pojawiać się bę-
dzie coraz więcej autonomicznych transporterów 
służących do przewozu towarów, to sytuacja staje 
się jeszcze bardziej złożona i interesująca.

Poważnym problemem w czasach wyborów po-
litycznych stają się zachowania programów i bo-
tów, które są w stanie kształtować opinię publicz-
ną. Zdolność do wywoływania protestów, umie-
jętność ich przewidywania, tworzenie nieprawdzi-
wych informacji na temat konkurujących ze sobą 
kandydatów politycznych, sterowanie sondażami, 
internetowy hejt – to wszystko również są zjawi-
ska, związane z regulacjami prawnymi. 
Uważam, że Sztuczna Inteligencja w rękach poli-
tyków może być instrumentem dość niebezpiecz-
nym i jako obywatele mamy prawo oczekiwać, że 
pewne kwestie zostaną skodyfikowane jak naj-
szybciej.
Jedna z istotniejszych spraw, jaka będzie dotyczyć 
każdego obywatela, będzie kwestia zachowania 
prywatności. Narzędzia analityczne wykorzy-
stywane przez banki i firmy ubezpieczeniowe są 
coraz sprawniejsze, ale ich funkcjonowanie może 
coraz częściej stawać się przedmiotem analiz 
prawniczych. 
Jakie dane można będzie wykorzystywać do ana-
lizy sytuacji klienta, który stara się o kredyt lub 
korzystne dla niego ubezpieczenie? Czy algorytmy 
będą mogły „bezkarnie” kojarzyć ze sobą takie 
informacje jak kod pocztowy, kolor skóry, miejsce 
zamieszkania, poglądy polityczne? 
Czy sądy w sprawach cywilno-prawnych lub 
karnych będą w stanie skutecznie orzekać, gdy 
przedmiotem sporu będzie takie, a nie inne zacho-
wanie się algorytmu? Tego teraz ciągle nie wiemy. 

Maszyna jako byt odpowiedzialny
Nie mam wątpliwości, że jedną z bardziej aktual-
nych kwestii legislacyjnych stanie się odpowie-
dzialność za produkt i odpowiedzialność za jego 
użycie. 
W sytuacjach, w których aktualna staje się kwestia 
intencjonalności działań, które ingerują w spo-
łeczny porządek, algorytmy muszą stawać się 
uczestnikami prawniczo-sądowego spektaklu. Bo 
przecież za każdym działaniem programu kryje się 
jakaś ludzka intencja. Ale o ile tu mogę sobie wy-
obrazić odpowiednie zapisy i rozwiązania prawne, 
satysfakcjonujące wszystkie strony, to ciągle trud-
no mi sobie wyobrazić skuteczne prawodawstwo 
w obliczu takich wyzwań, jakie powstaną przy 

okazji rozpowszechnienia technologii deep lear-
ning. Czyli takiej, która zakłada duże upodmioto-
wienie się maszyny. 
Czy taka upodmiotowiona maszyna zdolna do 
podejmowania decyzji o doskonaleniu własnego 
działania może być traktowana przez społeczeń-
stwa jako podmiot o odpowiedzialności prawnej? 
Nie chcę i nie potrafię przesądzać kwestii, jak re-
alne jest niebezpieczeństwo zaistnienia sytuacji, 
w której Sztuczna Inteligencja będzie zyskiwać 
podmiotowość, czy uniezależniać się od człowie-
ka. Dyskusje o tym zagadnieniu prowadzą dzisiaj 

TECHNOLOGIA I BIZNES
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specjaliści i główni gracze związani z biznesem 
wykorzystującym nowoczesne technologie – do 
takich należy Elon Musk. Zastanawiam się, czy 
w sytuacji takiego potencjalnego niebezpieczeń-
stwa, pewnym rozwiązaniem prawodawczym 
mogłoby stać się wprowadzenie powszechnych 
certyfikatów dla urządzeń i algorytmów, które 
zostają wprowadzone do obiegu. Czy jednak cer-
tyfikowanie Sztucznej Inteligencji jest logistycznie 
możliwe?

Nie wystarczy już, moim zdaniem, świadomość, 

że rzeczywistość przyśpieszyła, a kodeksy prawne 
się starzeją w błyskawicznym tempie. Na poli-
tykach, ustawodawcach i prawnikach spoczywa 
dzisiaj duża odpowiedzialność za zmiany, które 
mogą, czy powinny być dokonywane. Jeśli prze-
ciętny obywatel ma czuć się spokojnie i czerpać 
radość z kontaktu z wyrafinowaną technologią, 
powinien być zabezpieczony. Powinien mieć 
całkowitą pewność, że w procesie sądowym, 
w którym po jednej stronie stanie on, a po drugiej 
algorytm, to człowiek i jego prawa będą prawami 
nadrzędnymi. /> 
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Które technologie miały największy wpływ 
na rozwój biznesu w 2018 roku? Z pewno-
ścią w czołówce takiego zestawienia była-
by sztuczna inteligencja, która szturmem 

weszła w świat biznesu, wraz z uczeniem maszy-
nowym optymalizując wiele procesów, którymi do 
tej pory trudno było zarządzać.

1. Sztuczna inteligencja i uczenie maszynowe

Nie jest zatem zaskoczeniem, że w 2019 roku to 
właśnie te technologie będą się najbardziej dy-
namicznie rozwijać. Ich popularność nie słabnie 
z kilku prostych powodów. Po pierwsze, ich wdro-
żenie wiąże się z optymalizacją działań w firmie, 
ograniczeniem kosztów, usprawnieniem obsługi. 

Po drugie, aby implementacja w ogóle była moż-
liwa, konieczne są inne czynniki, np. stopień wy-
korzystania IT do archiwizowania danych. Dlatego 
teraz jest dobry czas na rozkwit AI i Ml (Artificial 
Intelligence i Machine learning), bo część firm jest 
już „gotowa” pod względem technologicznym na 
implementację tych rozwiązań. Ten ostatni powód 
to także ograniczenie dla przedsiębiorstw, które 
jeszcze muszą nadrobić zaległości. Jednak 2019 
rok będzie czasem, gdy już znaczna większość 
firm będzie w stanie wdrożyć AI.

2. Chmura

Mogłoby się wydawać, że chmura w biznesie to 
temat już dobrze wszystkim znany. Nic bardziej 

TECHNOLOGIA I BIZNES

TECHNOLOGIA W BIZNESIE - TRENDY 2019
KLAUDIA CIESIELSKA

Rok 2019 będzie kontynuacją rozkwitu technologii, do których już biznes się po części przekonał. 
Przygotowaliśmy zestawienie podsumowujące trendy technologiczne w biznesie w 2019 roku 
w oparciu o opinie ekspertów i przedsiębiorców, a także o trendy z lat poprzednich definiowane przez 
firmy analityczne. 
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mylnego. To właśnie 2019 
rok i najbliższe lata po nim 
będą kluczowe dla wdro-
żeń rozwiązań chmurowych 
w firmach. Mimo, iż duże 
przedsiębiorstwa dostrzegły 
już potencjał i możliwości, 
jakie stwarza chmura, to 
mniejsze firmy wciąż jeszcze 
muszą sie do nich przekonać, 
a nawet jeśli już są do nich 
przekonane to potrzebują 
czasu na dostosowanie ich 
do własnej działalności. Co 
więcej, implementacji tych 
rozwiązań sprzyja zaskakują-
co dynamiczny wzrost ruchu 
IP, oznacza to szybki rozwój 
Internetu, a to z kolei ma 
wpływ na skalę wdrożeń. 

3. Cyberbezpieczeństwo

Bezpieczeństwo w sieci jest 
ciągle ważne, jeśli nie ważniejsze z każdym ro-
kiem. W 2019 roku możemy się spodziewać ata-
ków jeszcze bardziej sprytnych i zaskakujących niż 
do tej pory. Cyberprzestępcy są bardziej zuchwali 
niż wcześniej, dlatego przedsiębiorstwa będą 
zmuszone coraz lepiej zabezpieczać swoje dane. 
W związku z regulacjami prawnymi, jakie weszły 
w życie w 2018 roku (ustawa o krajowym syste-
mie cyberbezpieczeństwa, PSD2, RODO) kwestia 
ochrony danych w sieci jest coraz silnej dostrzega-
na, a skuteczna ochrona staje się oczywista i tak 
też będzie w 2019 roku. 

4. IoT

Mówiąc internet rzeczy najczęściej mamy na 
myśli urządzenia smart home, które, w istocie, 
korzystają z Internetu. Ale przecież IoT można 
wykorzystać na różne sposoby. Weźmy pod uwa-
gę na przykład przemysł i IIoT, czyli Industrial 
Internet of Things. W tym przypadku technologia 
ta rozwiązuje wiele problemów związanych ze 
zbieraniem danych, synchronizacją, a tym samym 
sprzyja ograniczeniu kosztów, jednak, tak jak 
w przypadku sztucznej inteligencji, konieczna jest 
dobra podstawa technologiczna do rozwoju IoT. 
Poza przemysłem, internet rzeczy może wspomóc 
procesy zarządzania np. budynkiem firmy. Firmy 
oferujące takie rozwiązania już zdobywają coraz 
więcej klientów, np. polsko-amerykańska spółka 

Silvair, oferująca systemy do zarządzania budyn-
kiem i oświetleniem, wykorzystujące technologię 
IoT. W tym roku technologie te będą rozwijać się 
jeszcze bardziej dynamicznie.

5. 5G

Z pewnością w 2019 roku nie wycofamy się z ko-
rzystania z sieci 3G i 4G na rzecz 5G, bo protokół 
ten nie jest jeszcze na tyle gotowy, aby wykorzy-
stywać go zamiast innych. Niemniej jednak, ten 
rok będzie kluczowy dla rozwoju tej sieci, a podję-
te działania przyczynią się do tego, że w najbliż-
szych latach będzie stosowana na szeroką skalę 
w praktyce. Warto także zauważyć, że możliwość 
mobilnego przesyłania danych szybciej będzie 
miała bardzo pozytywny wpływ na rozszerzenie 
działalności niektórych firm.

6. AR i VR

Możliwości, jakie stwarza rzeczywistość wirtualna 
i rozszerzona w ramach biznesu sprowadzają się 
nie tylko do rozwiązań marketingowych. Ich po-
tencjał jest dostrzegany także w szkoleniach, ale 
to też nie wszystko. Potencjał VR może z łatwo-
ścią zostać wykorzystany w branży deweloper-
skiej, ponieważ umożliwia „wejście” do mieszka-
nia, które dopiero powstanie, co pozwala klientowi 
na obejrzenie go jeszcze przed zakupem, dzięki 
czemu łatwiej będzie mu podjąć decyzję przed 
podpisaniem umowy. Podobne rozwiązanie sto-
suje Audi, dzięki czemu ich klienci mogą obejrzeć 
auto w dowolnej konfiguracji jeszcze przed zaku-
pem. VR i AR pozwala na dowolną personalizację 
przedmiotu lub miejsca pod oczekiwania klienta. 
Technologie te są bardzo wyczekiwanym rozwią-
zaniem problemów wielu branż, dlatego będą się 
rozwijać w 2019 roku i w kolejnych latach.

Podsumowanie

Biznes ciągle przekonuje się do technologii. Trudno 
powiedzieć, że jest to proces zakończony, ale wizja 
optymalizacji procesów i ograniczenia kosztów 
dzięki wykorzystaniu technologii jest kusząca. 
Wdrożenia nie zawsze są proste i wymagają wielu 
zmian jeśli chodzi o działanie firmy, jednak przed-
siębiorstwa, które już mogą się pochwalić wyko-
rzystywaniem nowoczesnych technologii w swojej 
działalności w znaczniej większości są zadowolo-
ne z tej decyzji./>



26 STYCZEŃ 2019

brandsIT.pl

W 2018 roku wykryto kilka słabych 
punktów w infrastrukturze krytycznej 
np: w firmach farmaceutycznych, or-
ganizacjach rządowych i finansowych 

na świecie. Na początku roku głośno zrobiło się za 
sprawą Olimbic Destroyer czyli cyberugrupowania, 
którego celem była zimowa Olimpiada w Pjon-
czangu. Konsekwencją ataku były problemy np.: 
z bramkami i wyciągami narciarskimi.  Duże pro-
blemy były także z drukowaniem biletów, z Wi-fi.  
Jak podają eksperci rynku, próby zaatakowania 
Polski podejmowane są średnio 700 razy na 
godzinę. Głównym źródłem zagrożenia są dla nas 

Stany Zjednoczone, Francja, Rosja i Chiny.
Wśród cyberzagrożeń dominują globalne trendy, 
w tym: phishing, ransomware czy wykorzystywa-
nie luk w zabezpieczeniach.  

Ataki hakerskie na sektor finansowy w Polsce 
w 2018 
Sektor finansowy w Polsce rozwija się niezwy-
kle dynamicznie. Polska jest jednym z liderów 
w płatnościach bezgotówkowych oraz wdraża-
nia nowych technologii przez banki. Wiąże się to 
z rosnącym ryzykiem ataków cyberprzestępców, 
którzy dążą do osiągnięcia korzyści materialnych 

Zwiększa się
niebezpieczeństwo
Administratorzy sieci uważają, że z każdym rokiem hakerzy
uderzają z coraz większą siłą. Szczególnie dotkliwe jest obecnie 
ransomware. Według analityków Cybersecurity Ventures jesz-
cze dwa lata temu takie ataki przeprowadzono 
średnio co 40 sek. W 2019 roku prawdopodobnie będą 
one znacznie częstsze, nawet co 14 sek. Rok temu na 
Polskę podjęto ponad 6 milionów prób 
przeprowadzenia cyberataków.

10 tys. usuniętych z Twittera kont 
zagrażało demokratycznemu 
przebiegowi wyborów do Kon-
gresu Stanów Zjednoczonych

Chiny po raz kolejny oskarżone 
o cyberszpiegostwo przemysłowe 
i kradzież amerykańskiej techno-
logii.

Ponad pięć milionów użytkow-
ników było atakowanych online 
w ciągu pierwszych trzech kwar-
tałów roku w porównaniu z 2,7 
mln w analogicznym okresie 
w 2017.

Media społecznościowe coraz 
częściej są wykorzystywane 
do prób wpływania na wyniki 
wyborów.

TECHNOLOGIA I BIZNES
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w nielegalny sposób.  W 2018 roku podjęli szereg 
operacji ukierunkowanych na sektor finansowy.

Fałszywe maile z przelewy24.pl
,,Potwierdzenie transakcji” - tak brzmi tytuł wia-
domości trafiający na skrzynki mailowe polskich 
internautów, a nadawcą jest rzekomo system 
Przelewy24. W rzeczywistości jest to kampania, 
której celem jest rozsyłanie złośliwego oprogra-
mowania. W treści wiadomości znajduje się link do 
pobrania faktury, a odnośnik praktycznie prowa-
dzi użytkowników do zagranicznych serwisów. 
Kliknięcie powoduje pobranie złośliwego oprogra-

mowania na komputer lub smartfon z systemem 
Android.  

Podszywanie się pod banki
mBank, ING Bank Śląski, PKO Bank Polski to tylko 
niektóre z banków, których klienci stali się celem 
cyberprzestępców w 2018 r. Ten ostatni wydał 
komunikat, w którym ostrzegał swoich klientów 
przed pojawianiem się w Internecie złośliwego 
oprogramowania atakującego telefony komórko-
we. To tylko kilka przykładów podszywania się pod 
banki. Niestety pomimo licznych ostrzeżeń, wciąż 
są użytkownicy, którzy dają się złapać na pułapki 

Na świecie odnotowuje się 
ciągły wzrost ilości przeprowa-

dzanych cyberataków oraz zwięk-
szenie ich skali. Wraz ze wzrostem 

cyfryzacji nadal będą się pojawić jesz-
cze groźniejsze cyberzagrożenia. Dlatego 

niezależnie od kraju, powinniśmy trzymać się 
razem, wymieniać swoimi doświadczeniami

 Dariusz Woźniak 
inżynier techniczny 

Bitdefender z firmy Marken

Wykradziono dane klientów HSBC 
Banku – jednej z największych or-
ganizacji finansowych na świecie. 

Zbytnie zaufanie wobec pracow-
nika naraża przedsiębiorstwa 
na atak ransomware i straty 
finansowe.

Przestępca próbował wyłudzić za 
pośrednictwem kamery IoT wrażliwe 
informacje od 5-letniego chłopca. 
Rodzina była szpiegowana przez 
nieznajomego za pośrednictwem 
kamery Nest. Sytuacja została 
ujawniona dzięki czujności chłopca 
i jego matki.

Oszuści  ukrywają swoje intencje 
w coraz to wymyślniejszych kon-
kursach z fałszywymi nagrodami 
i prezentami. Tym razem główną 
rolę w phishingowym przekręcie 
odegrały markowe nagrody „od 
firmy” Adidas.
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Gdyby spisać wszystkie cyberataki tego roku, 
to lista byłaby bardzo długa. Ja wybrałem te  

„najciekawsze”. Niestety takie naruszenia 
danych czy cyberataki nadal będą chlebem 

powszednim także w kolejnym roku. Hakerzy 
ciągle tworzą nowe niebezpieczne aplikacje 
i szukają luk w oprogramowaniu, aby zdobyć 
informacje w nielegalny sposób. Coraz czę-

ściej możemy przeczytać o wyłudzeniu hara-
czy za odszyfrowanie danych. Musimy więc 

być czujni. Nie możemy otwierać przypadko-
wych załączników od niezaufanych osób. Za-
lecane jest także unikanie nieznanych stron 
internetowych, które mogą wzbudzać podej-
rzenia. Przede wszystkim należy także stoso-
wać oprogramowanie, które zabezpieczy nasz 
komputer przed atakami hakerów. Programy 
Bitdefender oferują pakiety ochrony dosto-

sowane do każdej grupy klientów, od indywi-
dualnych, przez małe firmy i duże korporacje. 
Pamiętajmy jednak, że to czynnik ludzki jest 
najsłabszym ogniwem w ochronie przez ran-

somware (oprogramowaniem szantażującym). 
Administratorzy IT powinni stosować zasa-
dę ograniczonego zaufania w stosunku do 

pracowników, oraz dysponować narzędziami 
umożliwiającymi szybką detekcję ataku i od-

zyskanie zaszyfrowanych danych
– Dariusz Woźniak

 inżynier techniczny Bitdefender 
z firmy Marken

cyberprzestępców.

Podszywanie się pod DotPay i Przelewy24.pl
Ataków z wykorzystaniem fałszywych stron Dot-
Pay i przelewy.pl było już wiele. Ostrzeżenia przed 
nimi pojawią się w mediach społecznościowych. 
Przykładowo oszuści proponowali bony rabato-
we w jednym z popularnych sklepów sieciowych. 
W rzeczywistości chodziło o zdobycie danych 
osobowych i opróżnienie kont bankowych.

Podszycie się pod stronę Neo24.pl 
Jeden z czołowych sprzedawców elektroniki padł 
ofiarą oszustwa i próbą wyłudzenia pieniędzy. 
Hakerzy najprawdopodobniej zdołali przejąć 
kontrolę nad systemem informatycznym Neo24.
pl i dzięki dostępowi 
do numerów telefo-
nów wysłano SMSy 
do klientów, informu-
jąc ich o szczególnej 
promocji dostępnej na 
mistrzostwa.neo24.
pl, która była stroną 
podszywającą się pod 
prawdziwą Neo24.pl. 

Czy w 2019 roku licz-
ba zagrożeń 
wzrośnie? 
Niestety liczba wiru-
sów bądź wycieków 

danych może być z roku na rok coraz większa. 
To za sprawą hakerów, którzy próbują stworzyć 
niebezpieczne aplikacje coraz bardziej odporne na 
działanie oprogramowania antywirusowego. Eks-
perci Bitdefender twierdzą, że w nadchodzącym 
roku możemy spodziewać się wielu cyberataków 
opartych o wyłudzenia pieniędzy. Na takiej zasa-
dzie działały przecież WannaCry, Petya, NotPetya 
czy GoldenEye. Wiele przedsiębiorstw wolało 
opłacić haracz niż utracić cenne dane, które mogą 
być o wiele droższe niż wymagana przez hakerów 
opłata. Przewiduje się także, że niebezpieczne 
oprogramowanie może uderzyć w niezałatane 
luki w urządzeniach IoT, które niestety mają spore 
problemy z odpowiednim zabezpieczeniem. 

Czy taki czarny scena-
riusz czeka nas w przy-
szłym roku? Obyśmy 
się mylili. Warto jed-
nak wspomnieć przy-
słowie, które mówi, że 
„przezorny dwa razy 
ubezpieczony”. Dlatego 
też zalecamy stoso-
wanie oprogramowa-
nia antywirusowego, 
a przede wszystkim 
rozsądnego korzy-
stania z sieci interne-
towej. To podstawa 
bezpieczeństwa na-
szych danych, które 
przechowujemy na 
dyskach twardych./>
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1Jakie jest znaczenie danych dotyczących 
odbiorcy we współczesnym 
marketingu? 

Coraz większa liczba 
danych, zbieranych przez 
marketerów z wielu 
nowoczesnych kanałów 
komunikacji wymusza 
stosowanie narzędzi, 
które te dane skutecznie 
przeanalizują. Jak wygląda 
współczesny świat 
informacji? Brutalnie. 
Wszystkie firmy (już nie 
mówimy tu tylko o tych 
globalnych), które chcą 
przetrwać i skutecznie 
adresować swoją ofertę, 
nie maja oporu, by zbierać 
o nas maksymalną  ilość 
informacji. Pomijając 
płatne kampanie, linki 
sponsorowane czy 
remarketing – sami bardzo 

często i bezpłatne(!) udostępniamy informacje 
o nas na portalach społecznościowych czy 

blogach. Dla wielu firm 
analityka marketingowa, 
a w zasadzie jej efekt, 
to przede wszystkim 
leady  - najbardziej „gorący 
towar” na rynku,  bez 
względu na branżę. Wraz 
ze wzrostem świadomości 
marketerów w zakresie 
analizy, sposobów mierzenia 
i interpretacji modeli 
danych, rośnie ilość nowych 
danych, generowanych 
przez użytkowników. Tu 
z pomocą przychodzą 
marketerom narzędzia 
Marketing Automation, 
które obecnie oferują wiele 
zaawansowanych funkcji 
analizy, także dla osób 
nie będących ekspertami 
w branży. Zastosowanie 
analityki danych pozwala

5 PYTAŃ DO...
ODPOWIADA
Grzegorz Wilk 
Właściciel CLEVERly, agencji 
specjalizującej się w budowaniu stra-
tegii sprzedażowych, marketingo-
wych, PR 
a także generowaniu relacyjnych le-
adów sprzedażowych

Dla wielu 
firm analityka 

marketingowa, 
a w zasadzie jej 
efekt, to przede 

wszystkim 
leady  - 

najbardziej 
„gorący towar” na 

rynku
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marketerom na budowanie skutecznych kampanii 
w takich obszarach jak lead generation, budowa 
relacji z użytkownikiem, zarządzanie leadami 
czy monitoring mediów społecznościowych. Wg 
raportu agencji Zenith, globalny rynek reklamowy 
wzrośnie o 4,2% w 2019 a 2020 o 4,2%. Oznacza 
to, że w kolejnych latach marketerzy będą 
dysponować jeszcze większymi budżetami, 
które mogą przeznaczyć na wsparcie kanałów 
komunikacji, budowę lepszych algorytmów 
scoringu klientów a także na zakup narzędzi do 
budowy statystycznych modeli danych.  

2Co należy wiedzieć, aby w efektywny 
sposób wykorzystać content 
marketing jako 

narzędzie w kampanii 
marketingowej?

Content marketing to nie 
tylko wiedza. To także 
intuicja i umiejętność 
posługiwania się słowem. 
Umiejętność połączenia tych 
3 elementów wraz z dobrym 
wyczuciem czasu, pozwala 
często na bardzo widoczne 
i skuteczne kampanie 
„real-time”. W codziennej 
pracy marketera warto 
przygotować dobry plan 
działania, zanim zaczniemy 
budować jakikolwiek 
content. Bez względu 
na branżę, musimy 
poznać i zrozumieć to 
o czym będziemy pisać. 
Dla przykładu wiedza jak 
zmienić coś w rejestrze 
Windows niekoniecznie 
jest wiedzą ekspercką 
i nie pomoże w napisaniu 
dobrego artykułu np. 
o politykach bezpieczeństwa 
w systemach 
Windows.  W swojej pracy 
kieruję się 5-punktową listą, 
która pomaga zbudować 
skuteczny proces działań content marketingu. 
Po pierwsze: poznaj użytkownika – kim jest, 
czego szuka, jakie akcje wykonuje. Zbuduj jego 
profil psychologiczny. Zobacz, jakie treści może 
wybierać i dlaczego to one będą miały wpływ 
na jego decyzje. Po drugie: zbuduj własne 
kanały komunikacji i dopasuj je do Twojej grupy 

odbiorców. Stwórz listę działań, które wykonasz 
w każdym kanale. Po trzecie:  stwórz strategię 
w oparciu o jasny, mierzalny cel z procesem 
i mechanizmem reakcji na ryzyka. Dołącz do 
tego plany działań alternatywnych oraz załóż 
pomniejsze cele pośrednie (KPI) – pomoże Ci 
to  zwreryfikować jakość i skuteczność działań 
na danym etapie. Po piąte: używaj narzędzi 
analitycznych. Mierz i skutecznie analizuj każdy 
etap kampanii, wyciągaj wnioski i optymalizuj 
w razie potrzeby.

3W jakim zakresie można uwzględnić 
technologię VR w budowaniu strategii 
marketingowej? W jaki sposób można 

ją wykorzystać?

Technologia VR jest obecnie 
stałym i nieodzownym 
elementem kreacji 
marketingowych, 
w szczególności stosowanej 
przez globalne marki. Dzięki 
coraz lepszym technologiom 
programowym, styk 
użytkownika z produktem 
jest coraz bardziej 
realistyczny, a doznania 
– zbliżone do naturalnych 
gestów czy zmysłów. 
Możliwości wykorzystania 
VR są bardzo szerokie 
– od wirtualnych 
spacerów i wycieczek 
po dalekich krajach, po 
wgląd w konstrukcję 
samochodów, gry sportowe 
czy analizę budowy 
anatomicznej człowieka. 
VR to współczesne, trzecie 
„oko cyfrowe”, pozwalające 
odkrywać dotąd nie 
znane lub mało dostępne 
obszary technologii 
i produktów. Strategie 
marketingowe oparte 
o VR najczęściej mocno 
skupiają się na emocjach, 

potęgując maksymalne odczucia użytkowników, 
takie jak gesty, zmysły smaku, słuchu czy 
węchu. Marketing oparty o VR ma jeszcze 
sporo nieodkrytych możliwości. Mózg ludzki 
jest tak zaprogramowany, by przyjmować 
bodźce i wizualizować rzeczywistość. W ten 
sposób można bardzo łatwo „programować” 

W codziennej 
pracy marketera 

warto 
przygotować dobry 

plan działania, 
zanim zaczniemy 

budować 
jakikolwiek 

content. Bez 
względu na 

branżę, musimy 
poznać i zrozumieć 

to o czym 
będziemy pisać. 
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podświadomość użytkowników aby kierowali 
się konkretnym wyborem (kliknięcie, zakup, 
oglądnięcie filmu) przy dostarczanym contencie. 
Jednakże technologia VR nie we wszystkich 
branżach jest tak samo popularna. Dla przykładu: 
w branży IT niewielu producentów stosuje VR 
w celu prezentacji zawansowanych funkcji 
oprogramowania, serwerów czy macierzy. Strefa 
poznawcza to ciągle schemat oglądania ulotek, 
filmów na YT, sprawdzenia demo we własnej 
infrastrukturze. W tym zakresie VR ma spore 
możliwości rozwoju, gdyż może skutecznie 
dostarczać bardzo szczegółowe informacje 
o produktach, zwiększając 
szansę na pozyskania „leada” 
lub konwersję na sprzedaż.

4Jak zaplanować 
udaną kampanię 
marketingową?

Planowanie kampanii można 
porównać do przygotowań 
do rodzinnego wyjazdu na 
wakacje: potrzebujesz planu 
podróży (Twój cel), właściwej 
trasy i dróg alternatywnych, 
kilku podręcznych rzeczy 
w razie nieprzewidzianych 
okoliczności i oczywiście …
składu osobowy w postaci 
Twojej rodziny. Zważając 
na fakt, iż każdy uczestnik 
wycieczki może mieć inne 
oczekiwania co do samej 
podróży, jej przebiegu 
i efektu końcowego (możesz wylądować w lesie 
ślepo ufając GPS-owi albo po prostu trafić 
właściwe miejsce i bez niego), musisz mieć 
też plan B. Udana kampania marketingowa 
to właśnie taka podróż marketera przez 
doznania użytkowników, który znając cele, 
mając plan, narzędzia i wiedzę a także znając 
swoich odbiorców, buduje właśnie taką „trasę 
użytkownika”. Trasę, w której przeprowadzi go do 
upragnionego celu – dobrze skonstruowanego 
„call-to-action” – miejsca spełniającego cel 
użytkownika: rabat na zakupy, darmowy ebook 
czy zniżka na konferencję. W moich działaniach 
zawsze mam plan B, a bardzo często stosuję 
zasadę „contigency planning” – w odniesieniu 
do IT to plan dodatkowych szybkich działań 
do podjęcia w momencie nagłego wystąpienia 

wcześniej zdefiniowanych ryzyk.

5Jaki jest, Twoim zdaniem, główny trend 
w marketingu w 2019 roku?

Będą to na pewno 3 kierunki: pierwszy, to 
strategia i procesowe podejście do działań 
marketingowych  - wyszukiwanie klienta, lead 
scoring, analiza behawioralna, spersonalizowany 
content). To podejście już teraz jest szeroko 
wykorzystywane przez rynki zagraniczne. 
W Polsce ciągle jest na to przestrzeń, jednakże 

nadal nie potrafimy 
w odpowiedni sposób łączyć 
odpowiednio procesów 
z rezultatami. W mojej 
pracy często spotykam 
się z komentarzami 
producentów IT, iż typowe 
agencje PR/marketingowe 
nie potrafią zrozumieć ich 
potrzeb ani zaproponować 
jasnej, racjonalnej strategii 
działania w oparciu 
o procesy. Dla mnie 
określenie celów, procesów, 
ścieżki dotarcia, narzędzi oraz 
zasobów to podstawowy 
element planowania ZANIM 
zaproponuję jakiekolwiek 
działanie. Drugi trend, 
to bardzo precyzyjny, 
spersonalizowany 
content, dostarczany 
w formacie krótkich, 
szybkich wiadomości, 

z maksymalną „esencją” przekazu. Era długich 
elaboratów czy masy artykułów o tym samym, 
tylko napisanym na 6 różnych sposobów już 
przeminęła. Kreatywni marketerzy w połączeniu 
z ostrym piórem i ciętym językiem będą mieć 
większą siłę przebicia. Trzeci to już wspomniany 
wcześniej VR – emocje, realistyczne wizualizacje, 
silne doznania poznawcze generowane przez 
wirtualną rzeczywistość to świetna baza do 
budowy contentu, który będzie opisywał i nazywał 
to co widzimy i czujemy. Dobrze przygotowana 
kampania, zawierająca elementy VR-u oraz 
spersonalizowanych, krótkich ale merytorycznych 
treści to element praktycznie gwarantujący 
sukces konwersji. Pod warunkiem, że dobierzemy 
odpowiednią grupę docelową./>

Era długich 
elaboratów czy 

masy artykułów 
o tym samym, tylko 

napisanym na 6 
różnych sposobów 

już przeminęła.



32 STYCZEŃ 2019

brandsIT.pl

Czterodrzwiowe Gran Turismo
z elektrycznym napędem
W Los Angeles, światowej stolicy filmu, na wystawie motoryzacyjnej cztery pierścienie przedstawiły 
nową gwiazdę. Zobaczyć było można przygotowane specjalnie na to wydarzenie auto koncepcyjne – 
czterodrzwiowe, napędzane wyłącznie elektrycznie coupé, Audi e-tron GT concept. Seryjna produkcja 
odpowiednika samochodu wystawowego rozpocznie się za około dwa lata.

W ślad za SUV-em Audi e-tron i Audi 
e-tron Sportback, które pojawi się 
na drogach już w tym roku, koncern 
z Ingolstadt przedstawia kolejny 

elektryczny samochód z czterema pierścienia-
mi w logo. Tym razem to model 
o architekturze zupełnie płaskiej 
podłogi, doskonałych proporcjach 
i nisko umieszczonym środku cięż-
kości. 434 kW (590 KM) zapewnia 
osiągi prawdziwie sportowego 
auta. Moment obrotowy, tak jak 
można tego oczekiwać od dyna-
micznego Audi, przesyłany jest na 
koła za pośrednictwem stałego 
napędu na cztery koła quattro 
z funkcją rozdziału momentu na 
poszczególne koła. Za przekształ-
cenie wystawowego, koncepcyjne-
go modelu w samochód gotowy do 
produkcji seryjnej odpowiedzialna 
jest spółka-córka Audi, Audi Sport 
GmbH.

Inspiracja zaczerpnięta z tunelu 
aerodynamicznego: stylistyka                
i nadwozie

Niskie, szerokie i z dużym roz-
stawem osi – oto proporcje kla-
sycznego Gran Turismo. Wpisuje 
się w nie również Audi e-tron GT 
concept. Ma 4,96 m. długości, 1,96 m. szerokości 
i 1,38 m. wysokości. Lekka karoseria czterod-
rzwiowego coupé zrobiona jest wg. zasad wie-
lomateriałowej konstrukcji. Całą część dachową 
wyprodukowano z karbonu, wiele podzespołów 
jest aluminiowych, a wszystkie wsporniki zrobiono 
z wysokowytrzymałej stali. Rozwiązania technicz-
ne tego pojazdu powstawały w ścisłej współpracy 
z marką Porsche. Zarówno stylistyka, jak i charak-
ter samochodu to jądro niepowtarzalnego genoty-
pu Audi.

Delikatnie opadająca linia dachu Audi e-tron GT 
concept rozciągająca się aż do samego tyłu pojaz-
du, jest motywem charakterystycznym dla całej 
linii modeli Sportback. Nosi jednak w sobie założe-
nia przyszłości, pokazując w którą stronę zmierza 

język stylistyczny marki z Ingolstadt.  
W porównaniu z obecnymi modelami Audi, najbar-
dziej wyróżnia się stylistyka przedziału pasażer-
skiego, który wyraźnie zwęża się ku tyłowi. Nad-
kola oraz linia ramion wyglądają niczym rzeźbione 
i wraz z zupełnie płaską podłogą – niecodziennym 
rozwiązaniem jeśli chodzi o pojazdy elektryczne – 
wizualnie podkreślają nisko umieszczony środek 
ciężkości oraz dynamiczny potencjał Audi e-tron 
GT concept.
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Szeroko poprowadzone linie, wiele funkcjonalnych 
elementów nadwozia, otwory wentylacyjne  
w nadkolach oraz solidny dyfuzor w tyle pojazdu 
podkreślają jego korzenie, gdy ten stoi w tunelu 
aerodynamicznym.

Cały obszar progów – ciągnący się od przedniego 
do tylnego nadkola – został „wyciągnięty” na ze-
wnątrz, tworząc charakterystyczny, stylistyczny 
kontrast z kabiną. Wystające progi przyciągają 
wzrok w kierunku podwozia, gdzie zamontowano 
akumulatory – źródło energii dla Audi e-tron GT. 
Stylistyka felg, z ich pięcioma podwójnymi ramio-
nami, to wizualne nawiązanie do ich funkcji. Dyna-
miczna konstrukcja zapewnia optymalną wenty-
lację tarcz hamulcowych i wpływa na znaczną re-
dukcję sił oporu. 22-calowe koła             z oponami 
w rozmiarze 285/30 przyciągają wzrok, gdy patrzy 
się na auto z boku.

Charakterystyczna dla Audi osłona chłodnicy 
Singleframe zlokalizowana jest pośrodku przodu 

samochodu. W porównaniu do dwóch SUV’ów 
e-tron, jej architektura jest bardziej pozioma.  
Jej górną połowę pomalowano w kolorze karoserii. 
Wzór grilla osłony odwołuje się do wzoru plastra 
miodu – struktury stosowanej w Audi typu RS. To 
najbardziej widoczny sygnał tego,  
że Audi e-tron GT concept to przyszły produkt fir-
my Audi Sport GmbH.

Ściśle zdefiniowany opływ powietrza wokół 
nadwozia oraz duże wloty powietrza w przodzie 

mają za zadanie efektywnie chłodzić podzespoły, 
akumulatory oraz hamulce. Wlot powietrza na 
powierzchni maski, to z kolei odwołanie się do 
dwóch ostatnich samochodów koncepcyjnych 
Audi: modeli Aicon i PB18 e-tron. Maskę auta 
zaprojektowano w ten sposób, by nurt powietrza 
przepływał po niej trzymając się ściśle całej karo-
serii, co minimalizuje niepożądane zawirowania.

Przednia część diodowych reflektorów Ma-
trix LED z laserowymi światłami drogowymi                          
w kształcie grota strzały, podkreśla dynamiczny 
wygląd Audi e-tron GT, nawet gdy stoi ono w miej-
scu. Podobnie jak w pojazdach serii Vision, tu 
również światło jest „animowane” i wita kierowcę 
krótką sekwencją – falą światła rozchodzącą się 
poziomo. To nowa sygnatura świateł Audi, która 
w przyszłości znajdzie zastosowanie w seryjnie 
produkowanych pojazdach tej marki.

Przez całą szerokość tyłu auta przebiega wąska, 
lekka linia świateł. Pas ten rozprasza się na jego 

końcach w pojedyncze, podobne 
do klinów segmenty świateł dio-
dowych umieszczone  
w jednostkach świateł tylnych. 
Architektura ta łączy e-tron GT 
z produkowanym seryjnie SUV’em  
e-tron, czyniąc oba te modele roz-
poznawalnymi, nawet w ciemno-
ściach, jako elektryczne Audi.

Nowy kolor lakieru – ciepły, ciem-
ny odcień tytanu nazwany Kinetic 
Dust, sprawia wrażenie bardzo 
praktycznego, a nie technicznie 
„schłodzonego”. W zależności od 
częstotliwości występowania  
i ruchu świateł, umożliwia two-
rzenie wyraźnych kontrastów 
pomiędzy poszczególnymi po-
wierzchniami nadwozia. Efekt ten 
pogłebiają dodatkowo matowe, 
ciepło przyciemnione elementy 
listew okiennych i felg.

Zrównoważone i bardzo współ-
czesne: wnętrze

Cztery drzwi, cztery fotele i 2,90 m. rozstawu osi. 
Wnętrze Audi e-tron GT concept zapewnia dużą 
dawkę codziennej praktyczności połączonej z do-
skonałą jakością. Funkcjonalne centrum wnętrza 
zlokalizowane jest z przodu, po lewej jego stronie 
i jest wyraźnie zwrócone w stronę kierowcy. Kon-
sola środkowa, duży ekran dotykowy w górnej 
części oraz linia ciągnąca się od drzwi przez kokpit, 
otaczają miejsce kierowcy, doskonale i ergono-
micznie „łącząc” go z całym systemem sterowa-
nia oraz systemami infotainment Audi e-tron GT. 
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Konsola środkowa oraz deska 
rozdzielcza wyglądają jakby były 
zawieszone w powietrzu. Jasne 
kolory w górnej części kokpitu 
i stopniowo coraz ciemniejsza 
gradacja na powierzchni podło-
gi, tworzą wrażenie szerokości. 
Sportowe fotele inspirowane 
sportami

 motorowymi zapewniają opty-
malne podparcoczne w obu 
rzędach foteli, nawet podczas 
pokonywania zakrętów z dużą 
prędkością.

Zarówno ekran tablicy rozdziel-
czej, jak i wyświetlacz dotyko-
wy umieszczony nad konsolą 
środkową mają idealnie czarne, 
błyszczące powierzchnie. Swą 
jednoznacznie poziomą archi-
tekturą podkreślają wielkość 
oraz wyważoną stylistykę wnę-
trza pojazdu. W celu prezentacji 
różnych funkcji ustawić można 
– w zależności od preferencji 
kierowcy - różne style ekranu.  
Mogą tu dominować wirtualne 
zegary i wirtualne pokrętła, 
łatwe do odczytania mapy na-
wigacji  
z informacjami na temat zasię-
gu pojazdu, czy też zróżnicowa-
ne menu funkcji infotainment. 
Steruje się nimi z poziomu 
ekranu dotykowego z funkcją 
haptycznej informacji zwrotnej.

Tworząc nowy samochód kon-
cepcyjny, projektanci świadomie 
postawili na wykorzystywanie 
materiałów pochodzących ze 
zrównoważonych źródeł, co jest 
jasną deklaracją współczesnego 
wzornictwa motoryzacyjnego. 
Produkty pochodzenia zwierzę-
cego nie są tu w ogóle stosowa-
ne. Audi e-tron GT concept ma 
w całości „wegańskie” wnętrze. 
Na fotelach i na innych po-
wierzchniach wykończenia uży-
to wyszukanej, sztucznej skóry. 
Tkaniny zrobione z włókien 
pochodzących z recyklingu po-
służyły do wyściełania siedzisk 
foteli oraz podłokietnika na 
konsoli środkowej. Podsufitek 
i okładziny filarów okiennych 

wykończone są mikrofibrą. Na-
wet wykładzina o długim włosie 
zrobiona jest z trwałego Econy-
lu – włókna wyprodukowanego 
ze zrecyklingowanych starych 
sieci rybackich.

Dwa bagażniki Audi e-tron GT 
dają wiele możliwości. Nowe 
Gran Turismo w pełni wy-
korzystuje swą koncepcyjną 
przewagę auta elektrycznego 
z kompaktowymi jednostkami 
napędowymi. Bagażnik tylny 
z charakterystyczną, dużą kla-
pą zapewnia nawet 450 litrów 
przestrzeni ładunkowej, a pod 
maską z przodu pojazdu znaj-
dziemy dodatkowe 100 litrów.

Wydajność i zasięg: napęd

434 kilowaty (590 KM) mocy 
systemowej – to imponujący jak 
na w pełni elektryczne auto wy-
nik. Do przedniej i do tylnej osi 
dopasowano dwa osobne silniki 
elektryczne. Oba to pracujące  
non-stop silniki synchroniczne. 
Moment obrotowy jest prze-
kazywany na drogę za pośred-
nictwem czterech napędzanych 
kół. Oczywiście nowe Audi 
e-tron GT concept to pełno-
prawne quattro,  
a będąc bardziej precyzyjnym 
elektryczne quattro, ponieważ 
pomiędzy przednią, a tylną osią 
nie ma żadnego mechanicznego 
połączenia. Sposób pracy napę-
du oraz koordynacja działania 
obu osi oraz prawych i lewych 
kół, to zadanie elektronicznego 
systemu kontroli i sterowania. 
Zapewnia on optymalną przy-
czepność kół, ale daje też moż-
liwość uzyskania pożądanego 
poślizgu. 

W przyszłości, od 0 do 100 
km/h pojazd przyspieszał bę-
dzie w około 3,5 sekundy, a do 
200 km/h w 12 sekund. Pręd-
kość maksymalna, by zapewnić 
maksymalny zasięg, została 
ograniczona do 240 km/h. Jedną 
z cech e-tron GT concept, z któ-
rą nie cała konkurencja może 
równać, jest możliwość pełnego 

wykorzystania potencjału przy-
spieszenia kilka razy z rzędu. 
Podczas gdy gdzie indziej na-
pęd ze względów zarządzania 
temperaturą przestawia się na 

funkcję nadbiegu, Audi e-tron 
GT concept dzięki zaawanso-
wanej strategii chłodzenia jest 
w stanie zapewnić pełną wy-
dajność zarówno silników, jak 
i akumulatora.

Zasięg nowego pojazdu koncep-
cyjnego, określony w myśl za-
łożeń nowego cyklu testowego 
WLTP, to będzie ponad 400 km. 
Potrzebna tu energia napędowa 
pochodzi z litowo-jonowego, 

TECHNOLOGIA I BIZNES
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bardzo płaskiego akumulatora 
o pojemności energetycznej po-
nad 90 kWh, zajmującego całą 
powierzchnię pod podłogą – od 
przedniej do tylnej osi. Zaletą 

takiej konstrukcji jest bardzo 
nisko – porównywalnie do mo-
delu R8 - umieszczony środek 
ciężkości auta, co daje ogromne 
korzyści podczas dynamicznego 
prowadzenia. Układ czterech 
kół skrętnych przekłada tę 
zaletę  
w doskonałą syntezę spor-
towej zwrotności i precyzji 
samochodu, wzmocnioną 
nadzwyczajną stabilnością 
kierunkową.

System rekuperacji zwiększa 
zasięg elektrycznych pojazdów 
Audi o 30 procent. To ważne na-
wet w przypadku tak sportowe-
go auta, jakim jest Audi e-tron 
GT concept. System rekuperacji 
obejmuje dwa silniki elektryczne 
i elektrohydraulicznie zinte-
growany system sterowania 
hamulcami. W tym modelu 
połączono różne tryby reku-
peracji: rekuperację manualną 
w trybie żeglowania z użyciem 
manetek przy kierownicy, reku-
perację automatyczną w trybie 
żeglowania kontrolowaną przez 
system asystenta wydajności 
i rekuperację w trybie hamowa-
nia, w której przejście pomiędzy 
hamowaniem elektrycznym, 
a hydraulicznym jest bardzo ła-
godne.  
Audi e-tron GT concept reku-
peruje do 0,3 g tylko w trybie 
hamowania silników elektrycz-
nych, co przypada na ok. 90 
procent operacji hamowania. 
Nie używa wtedy hamulców 
konwencjonalnych. Energia 
powraca zatem do akumu-
latora praktycznie w każdym 
przypadku hamowania. Kon-
wencjonalne hamulce zaczynają 
działać dopiero wtedy, gdy siła 
hamowania przekracza wartość 
0,3 g. Audi e-tron GT concept 
wyposażone jest w wytrzymałe, 
ceramiczne tarcze hamulcowe 
pracujące z najwyższą wydajno-
ścią nawet w przypadku wielo-
krotnego ostrego hamowania.

Redukcja czasu ładowania: 
system ładowania o napięciu 
800 volt

Akumulator Audi e-tron GT 
concept może być ładowany na 
dwa sposoby: z użyciem kabla, 
przez przykryte klapką gniazdo 
umieszczone po lewej stronie 

przodu pojazdu albo bezprze-
wodowo – indukcyjnie z wyko-
rzystaniem układu Audi Wire-
less Charging. W tym przypadku 
płyta ładująca  
z zatopioną w niej cewką elek-
tryczną zamontowana jest 
na stałe w podłodze miejsca, 
w którym parkuje auto i pod-
łączona do sieci elektrycznej. 
Zmienne pole magnetyczne in-
dukuje wtedy zmienne napięcie 
w drugiej cewce zamontowanej 
w podłodze samochodu. Dzięki 
mocy ładowania 11 kW, aku-
mulator Audi e-tron GT concept 
ładuje się do pełna w ciągu jed-
nej nocy.

Ładowanie przewodowe jest 
znacznie szybsze z racji tego, że 
czterodrzwiowe coupé podłącza 
się do systemu 800-woltowego. 
System ten, w porównaniu do 
obecnie używanych, wydat-
nie skraca czas ładowania. Do 
naładowania akumulatora do 
wartości ok. 80 procent jego 
pojemności wystarcza ok. 20 
minut, co pozwala na przejecha-
nie kolejnych 320 kilometrów 
(wg. cyklu WLTP). Audi e-tron GT 
concept może być również ła-
dowane przy konwencjonalnych 
kolumnach  
o niższym napięciu. Taka moż-
liwość daje kierowcy dostęp do 
coraz gęstszej sieci punktów 
ładowania.

Elektryczna ofensywa Audi 
trwa

Światową premierą 
swego pierwszego w pełni 
elektrycznego SUV’a Audi e-tron 
we wrześniu 2018 r., koncern 
z Ingolstadt zapoczątkował swą 
elektryczną ofensywę modelo-
wą. Do roku 2025 na najważ-
niejszych rynkach świata cztery 

pierścienie

oferować będą dwanaście 
elektrycznie napędzanych 
modeli, pokrywając w ten 
sposób jedną trzecią swej 
sprzedaży właśnie samocho-
dami elektrycznymi. W tej ga-

Początek produkcji 
seryjnej przewidziany 

na rok 2020
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mie są SUV’y: Audi e-tron oraz 
Audi e-tron Sportback, którego 
premierę przewidziano na rok 
2019. Ponadto znajdą się tu 
pojazdy o klasycznej linii nad-
wozia – Avant i Sportback. Na 
rynku pojawią się elektryczne 
Audi odpowiadające zapotrze-
bowaniu w każdym segmencie 
modelowym – od kompaktów 
do samochodów luksusowych.

Koncepcyjne Audi e-tron GT 
concept, dynamiczne, nisko za-

wieszone coupé, debiutuje na 
Los Angeles Auto Show 2018. 
Rozwiązania techniczne tego 
pojazdu powstawały w ścisłej 
współpracy z marką Porsche, 
jednak stylistyka i charakter 
e-tron GT pełne są niepowta-
rzalnego DNA

Audi. Projekt ewoluował będzie 
w kierunku stworzenia samo-
chodu produkcji seryjnej, który 
powinien być gotowy do końca 
roku 2020. Pierwsze egzempla-

TECHNOLOGIA I BIZNES

rze nowego, elektrycznego Audi 
trafią do klientów na początku 
roku 2021.

Innym wspólnym projektem 
działów rozwoju Audi i Porsche 
jest Elektryczna Platforma 
Premium (PPE). Będzie ona 
bazą dla wielu napędzanych 
elektrycznie rodzin modelo-
wych Audi – począwszy od aut 
segmentu B, a skończywszy na 
samochodach segmentu D./>
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Szkoła
chmury

W związku z tym, że technologia bardzo 
dynamicznie się rozwija, nieustannie 
rośnie zainteresowanie wykorzysta-
niem jej w różnych dziedzinach życia. 

W przypadku firm, nowe technologie służą przede 
wszystkim do optymalizacji procesów wewnętrz-
nych i zewnętrznych, jak i dostarczania usług no-
wych bądź w zmodyfikowanej formie. Rośnie przy 
tym popularność chmury, z której, jako z narzędzia 
wspierającego prowadzenie działalności, korzysta 
już wiele firm, a jeszcze więcej ma taki zamiar. 
 
Jak zdefiniować chmurę? Andrew Isherwood, gdy 
pracował jeszcze w HP, powiedział „Wiele osób 
podąża za modą na chmurę, ale nie słyszałem, aby 
dwie osoby w taki sam sposób rozumiały jej zna-
czenie. Istnieje wiele różnych definicji chmury.”1 
Trudności z opisem chmury wynikają z braku spój-
nych i jednolitych założeń wystosowanych przez 
specjalistów zajmujących się owym tematem. 

Biorąc pod uwagę obecny stan prawny w Polsce, 
brak jest jakiejkolwiek ustawowej definicji poję-
cia chmura obliczeniowa. W prawie unijnym nie 
funkcjonuje wprawdzie definicja samej chmury 
obliczeniowej. Została za to zdefiniowana usługa 
przetwarzania w chmurze, która, zgodnie z art. 
4 pkt 19 dyrektywy NIS, obejmuje usługi, które 
umożliwiają dostęp do skalowalnego i elastycz-
nego zbioru zasobów komputerowych do wspól-
nego wykorzystywania. Natomiast Główny Urząd 
Statystyczny, podaje, że usługi chmury oblicze-
niowej to możliwość korzystania ze skalowalnych 
usług ICT przy zastosowaniu Internetu.

W obu przypadkach pojawia się pojęcie usługi 
skalowalne, które dyrektywa NIS objaśnia jako 
odnoszące się do zasobów komputerowych, które 

są elastycznie przydzielane przez dostawcę usługi 
niezależnie od położenia geograficznego zasobów, 
jako reakcja na fluktuacje zapotrzebowania.

Najpowszechniej stosowaną definicją jest ta 
podana przez Krajowy Instytut Norm i Technolo-
gii Stanów Zjednoczonych (NIST), która określa 
chmurę jako model umożliwiający powszechny, 
wygodny, udzielany na żądanie dostęp za po-
średnictwem sieci do wspólnej puli możliwych 
do konfiguracji zasobów przetwarzania (np. sieci, 
serwerów, przestrzeni przechowywania, aplikacji 
i usług), które można szybko dostarczyć i uwolnić 
przy minimalnym wysiłku zarządzania lub działa-
nia dostawcy usługi.

Zakres możliwości, jakie daje chmura obliczeniowa 
jest tak szeroki, że podanie krótkiej definicji może 
nie wyjaśniać tego pojęcia dostatecznie dokładnie, 
stąd warto zwrócić uwagę na wytyczne świadcze-
nia usług w chmurze obliczeniowej. Usługi świad-
czone w ramach chmury obliczeniowej są dostęp-
ne za pomocą Internetu, ponadto są oferowane 
zgodnie z zapotrzebowaniem klienta, a ich świad-
czenie odbywa się na zasadzie wymiany zasobów 

1 Oryginalny cytat „A lot of people are jumping on the [cloud] bandwagon, but I have not heard two people say the same thing about 
it. There are multiple definitionsout there of „the cloud”.” ZDnet News, 11 grudnia 2008 r.

Coraz więcej przedsiębiorców chce iść 
z duchem cyfrowej transformacji, jednak 
w mocno zdigitalizowanym świecie czasami 
trudno się odnaleźć. Przed skorzystaniem 
z usług chmurowych często wstrzymuje 
pytanie: Czym właściwie jest ta chmura i do 
czego jest mi ona potrzebna? 

1960 - Benjamin Curley 
opracowuje pierwszy 
mini-komputer
1961 - John McCarthy 
przedstawia koncepcję 
chmury obliczeniowej
1964 - Douglas Engelbert 
tworzy pierwszy interfejs 
użytkownika systemu 
Windows
1968 - otwiera się firma 
Intel
1969 - opracowano AR-
PANET, stworzono UNIX

LATA 60 LATA 70
1970 - ARPANET prze-
kształca się w Internet
1971 - wysłano pierwszą 
wiadomość email
1974 - otwiera się firma 
Microsoft
1976 - otwiera się firma 
Apple Computers
1977 - otwiera się firma 
Oracle
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teleinformatycznych, gdzie ich lokalizacja może 
być różna, a udostępnianie może się odbywać 
w różnych kierunkach jednocześnie, przez wiele 
podmiotów, które nie muszą być właścicielem 
danych zasobów. Ponadto usługi te są mierzalne 
i szybko mogą zostać dopaso-
wane do potrzeb klienta.

Skąd wzięła się chmura?
Przyczyn powstania usługi 
chmurowej możemy upatry-
wać na wielu płaszczyznach, 
ale przecież rozwiązanie typu 
chmura nie jest nowe. Wystar-
czy spojrzeć na proces rozwoju 
metod płatniczych na prze-
strzeni wieków. 
Człowiek już lata temu nie 
chciał wozić ze sobą złota bę-
dąc kupcem, a móc lokować 
środki w bankach, aby uniknąć 
ryzyka kradzieży, aby mieć do 
nich wszędzie dostęp i nieza-
leżnie od miejsca przebywania, 
mieć pewność, że są bezpiecz-

ne. Podobnie było w przypadku chmury - ludzie 
potrzebowali rozwiązania do ułatwienia dostępu 
do danych, których było coraz więcej. W ramach 
globalizacji i postępu militarnego związanego 
z zimną wojną, rozwój technologii gwałtownie 

przyspieszył. Proces centraliza-
cji kapitału i ogólnego rozwoju 
przedsiębiorstw sprawił, że po-
trzeba przetwarzania dużej ilości 
danych w jak najkrótszym czasie 
stała się pilna. 
W odpowiedzi na potrzeby gwał-
townie rozwijającego się świata, 
udoskonalano technologie cyfro-
we, a co za tym idzie, postępował 
także rozkwit chmury. Sama 
nazwa „chmura” powstała w wy-
niku spojrzenia na tą technologię 
jako systemu udostępniania i od-
bierania danych bez fizycznego 
dostępu do miejsca, gdzie fak-
tycznie się znajdują.  />

585 mld euro - 
nawet tyle może 
wynieść wartość 
skumulowanego 

wkładu usług 
związanych 
z chmurą 

obliczeniową do 
unijnego PKB 

w latach 2015-2020 
według raportu IDC

LATA 80 LATA 90 LATA 00 LATA 10
1981 - IBM uruchomił 
swój komputer
1982 - stworzono MS-
-DOS
1984 - Apple uruchomił 
komputer Macintosh
1984 - otwiera się firma 
Dell
1985 - uruchomiono Mi-
crosoft Windows 1.0
1989 - Compaq wypusz-
cza pierwszy notebook

1991- CERN udostęp-
nił internet do ogólnego 
użytku
1993 - Uruchomiono 
przeglądarkę Mosaic
1994 - otwiera się firma 
Netscape
1995 - otwiera się firma 
Amazon i eBay
1996- otwiera się Palm 
Pilot
1999 - Saleforce.com do-
starcza aplikację firmową 
Napster

2002 - Amazon urucho-
mił Mechanical Turk
2002- RIM uruchomił 
Blackberry
2004 - otwiera się Face-
book
2006 - Amazon wprowa-
dza S3 w modelu pay-as-
-you-go
2007 - Saleforce.com 
uruchamia force.com
2007 - Apple przedstawia 
iPhone’a
2008 - HTC uruchomił 
pierwszy telefon z Andro-
idem
2009 - Uruchamia się 
Google Aps

2014 - ilość operacji do-
konywanych przy użyciu 
chmury przewyższyła tę 
dokonywaną za pomocą 
klasycznych twardych 
dysków
2015 - HP Company 
dokonuje podziału na HP 
i HPE, zajmującego się 
m.in. usługami oprogra-
mowania i oferowaniem 
platformy OpenStack 
działającej w chmurze
2017 - rynek chmury  
obliczeniowej w skali glo-
balnej jest wart 247 mld 
dolarów (Gartner)
2017 - chmura ma 
największy wpływ na 
funkcjonowanie przedsię-
biorstw spośród wszyst-
kich innych czynników
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Powodem korzystania z poszczególnych 
narzędzi jako z elementów infrastruktu-
ry firmowej jest potrzeba, na którą owe 
narzędzia odpowiadają. Nie inaczej jest 
również w przypadku chmury obliczenio-
wej. Korzyści płynące z wdrożenia takiego 
rozwiązania mogą być różne dla każdej 
firmy w zależności od tego, jakie konkret-
ne zadania będą realizowane w chmurze 
i czego przedsiębiorstwo oczekuje od tego 
typu usługi.

Chmura publiczna
W chmurze publicznej infrastruktura i inne za-
soby są publicznie dostępne. Chmury publiczne 
należą do zewnętrznych dostawców usług, którzy 
je obsługują i dostarczają zasoby obliczeniowe 
za pomocą sieci Internet, np. Amazon, Google, 
Microsoft. W tego typu chmurze zasoby nie są de-

dykowane konkretnemu użytkownikowi, ale może 
z nich korzystać każdy użytkownik. W takiej for-

mie, płaci on za zasoby potrzebne w danej chwili 
i konkretnie sprecyzowane, a jeśli zajdzie potrzeba 
ich powiększenia, dzieje się to bez zatrzymywania 
aplikacji, z której użytkownik, w ramach chmury, 
korzysta. Pojęcie chmura publiczna jest tożsame 
z pojęciem chmura zewnętrzna. Brak jest w tym 
przypadku jakichkolwiek ograniczeń geograficz-
nych, a jedyne ograniczenia dla użytkownika mogą 
wynikać z dostępu do sieci Internet.

Chmura       prywatna
W przypadku chmury prywatnej, z zasobów te-
leinformatycznych, jakie oferuje usługa, korzysta 
wyłącznie określone przedsiębiorstwo lub orga-
nizacja. Pod tym względem jest przeciwieństwem 
chmury publicznej. Użytkownik może być wła-
ścicielem infrastruktury, która stanowi podstawę 
funkcjonowania chmury. Pod względem lokalizacji, 
infrastruktura ta może być w tym samym miejscu, 
co użytkownik. Klient może kontrolować infra-
strukturę wykorzystywaną do świadczenia usługi, 
choć zdania na ten temat są podzielone i zgodnie 
z innym stanowiskiem, klient musi kontrolować 
infrastrukturę. Niemniej jednak, infrastruktura te-
leinformatyczna może być wykorzystywana tylko 
przez użytkownika, który z niej korzysta.

Chmura wewnętrzna
Chmura wewnętrzna, inaczej zwana chmurą 
korporacyjną, jest wyróżniana przez stosunko-
wo niewielu specjalistów, ponieważ często jest 
uważana za część chmury prywatnej, co zresztą 

Szkoła
chmury

Według prognoz Gartnera, 
wartość chmury publicznej 
w 2018 roku miała wynieść 

186,4 mld dolarów, co stanowi 
21,4 proc. wzrost w porównaniu 

z poprzednim rokiem. 
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jest zgodne z prawdą. Zasadnicza różnica między 
nimi wynika z tego, że o ile w przypadku chmury 
prywatnej właścicielem infrastruktury może być 
inny podmiot niż użytkownik, o tyle w chmurze 
wewnętrznej chodzi przede wszystkim o to, że 
dostawca usługi jest jednocześnie jej użytkowni-
kiem, czyli pełna kontrola nad zasobami odbywa 
się wewnątrz jednego podmiotu. Na tej podstawie 
można stwierdzić, że chmura wewnętrzna jest 
zawsze chmurą prywatną, ale chmura prywatna 
nie musi być chmurą wewnętrzną. Biorąc pod 
uwagę cechy chmury wewnętrznej, jest ona zde-

cydowanie najlepiej zabezpieczoną spośród innych 
opisywanych.

Chmura       hybrydowa
Opisując chmurę hybrydową warto zacząć od 
samego pojęcia hybrydy. Słownik PWN tłumaczy 
hybrydę jako „coś, co składa się z różnych elemen-
tów, często do siebie niepasujących”. Już z samego 
pojęcia można wywnioskować, że główną cechą 
chmury hybrydowej jest to, iż łączy ona cechy 
innych rodzajów chmury. Chmura hybrydowa 
stanowi połączenie cech chmury publicznej i pry-
watnej, choć zbudowana jest na modelu chmury 
prywatnej. Wybrana część usług jest realizowana 
w ramach chmury prywatnej, a pozostałe usługi 
w ramach chmury publicznej Model chmury hy-
brydowej opiera się na założeniu, że dane przed-
siębiorstwo w pewien dowolny sposób łączy za-
lety kilku rodzajów chmury, aby w jak najbardziej 
optymalny sposób wykorzystać zalety korzystania 
z tego narzędzia.

Chmura społecznościowa
Chmura społecznościowa to kolejny model wdro-
żenia, który jest rodzajem chmury prywatnej. Cha-
rakteryzuje się tym, iż użytkownikiem może być 
kilka podmiotów, które łączy wspólny cel i zało-
żenia dotyczące np. bezpieczeństwa przechowy-
wania danych w chmurze. Korzystać mogą z niej 
wyłącznie podmioty do tego uprawnione, należące 
do grupy. Celem natomiast, może być wspólne, 
prowadzone przez kilka podmiotów badanie, 
projekt bądź oprogramowanie. Ten rodzaj chmu-
ry jest stosowany np. w przypadku administracji 
publicznej. W tym przypadku również istotne jest 
odpowiednie zabezpieczenie chmury. />

Wartość usług oferowanych 
w modelu IaaS, według 

prognoz analityków Gartnera, 
miała wynieść w 2018 roku 40,8 
mld dolarów, co oznacza 35,9 

proc. wzrost r/r. Wartość usług 
w modelu SaaS miała wzrosnąć 

o 22,2 proc. do poziomu 73,6 
mld dolarów,  a w modelu PaaS 
o 26 proc. do poziomu 15 mld 

dolarów.
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Ia
aS

W modelu IaaS za pomocą sieci internet udostępnia się i zarządza infrastrukturą 
natychmiastowych obliczeń. Ponadto można ją dowolnie dostosowywać do potrzeb. 
Ważnym elementem jest model płatności, który bywa również podawany jako 
kryterium rozróżnienia między modelami dystrybucji chmury. W przypadku IaaS, 
użytkownik płaci za rzeczywiste użycie mocy obliczeniowej chmury.
Model IaaS jest często wskazywany jako ten, który może zastąpić wykup własnego 
serwera fizycznego lub innej podobnej infrastruktury. Infrastrukturą w modelu IaaS 
zarządza dostawca, natomiast użytkownik odpowiedzialny jest za wykup, instalację, 
konfigurację i zarządzanie własnym oprogramowaniem.
Zakres odpowiedzialności dostawcy usługi jest najmniejszy w przypadku usługi 
świadczonej w modelu IaaS, ponieważ odpowiada on za budynek, w którym 
znajduje się sprzęt, zabezpieczenie sieciowe oraz za serwery.
Przedsiębiorstwa najczęściej wykorzystują usługi chmurowe świadczone 
w modelu IaaS do m.in. testowania i tworzenia oprogramowania, hostowania stron 
internetowych, tworzenia kopii zapasowych, wykonywania obliczeń o wysokiej 
wydajności, analizy danych.

Sa
aS

Model SaaS (oprogramowanie jako usługa) jest najbardziej rozbudowany spośród 
wymienionych, ponieważ, poza tym, co oferowane jest w modelu PaaS, dostawca 
jest odpowiedzialny za dostarczenie użytkownikowi warstwy aplikacji. Oznacza to, 
że z jednej strony użytkownik otrzymuje konkretną aplikację i może korzystać z niej 
w bardzo prosty sposób, a z drugiej, że poprzez to jest ograniczony do korzystania 
z usługi w konkretnej,  określonej przez dostawcę formie. Przykładem usługi 
chmurowej dostarczanej w modelu SaaS może być poczta elektroniczna, narzędzia 
biurowe itp.
W modelu SaaS użytkownik płaci za możliwość używania aplikacji dostawcy, do 
której dostęp uzyskuje poprzez sieć internet. Infrastruktura, oprogramowania 
i dane aplikacji znajdują się w centrum danych należącym do dostawcy, zatem jest 
on odpowiedzialny zarówno serwery, zabezpieczenia sieciowe, fizyczny budynek, 
narzędzia programistyczne, jak i za systemy operacyjne i samą aplikację.
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W modelu PaaS (platforma jako usługa) wykorzystywane są dodatkowe 
funkcjonalności przetwarzania danych w chmurze obliczeniowej. 
Za model świadczenia usług PaaS można uznać środowiska deweloperskie 
i  środowiska wdrażane w chmurze obliczeniowej, gdzie zasoby pozwalają na 
dostarczenie konkretnego rozwiązania spełniającego określone przez użytkownika 
kryteria. W modelu tym przede wszystkim tworzy się aplikacje, których cały 
cykl życia może się odbyć w ramach rozwiązania PaaS. Zasoby, z których będzie 
korzystał użytkownik są kupowane od dostawcy, a użytkownik płaci za ich 
rzeczywiste użycie.
Odpowiedzialność po stronie dostawcy poszerza się o kwestie związane 
z systemem operacyjnym oraz narzędziami programistycznymi itp. w porównaniu 
do modelu IaaS.
Model PaaS stosuje się w przedsiębiorstwach najczęściej po to, aby móc 
korzystać ze środowiska deweloperskiego, w którym programiści mogą tworzyć 
i dostosowywać aplikacje, których działanie odbywa się chmurze. Ponadto 
wykorzystuje się go do analityki.

Xa
aS

Poza opisanymi powyżej modelami dystrybucji chmury obliczeniowej, istnieją 
jeszcze inne, mniej popularne. Podział ten nie jest sztywny, a powstawanie nowych 
modeli to kwestia wyłącznie dopasowania cech chmury obliczeniowej do potrzeb 
konkretnego przedsiębiorstwa.
Jako przykład innych modeli dystrybucji chmury obliczeniowej mogą posłużyć: 
komunikacja jako usługa (ang. Communications as a Service - CaaS), która służy 
do zapewnienia platformy pod telekomunikacyjne środowisko pracy lub platforma 
integracyjna jako usługa (ang. Integration Platform as a Service - IPaaS) - służy do 
zapewnienia integracji platform.

Kategorie przedstawiane jako modele dystrybucji chmury nazywa 
się stosem chmury obliczeniowej, ponieważ każdy z nich może 
rozszerzyć możliwości innego, a podział ten dokonany został na 
podstawie kryterium odnoszącego się do zakresu świadczonych 

usług. 
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W procesie świadczenia usług chmury 
obliczeniowej mogą brać udział nie tylko 
klient lub dostawca. Czy dostawca może 
być klientem? I dlaczego chmura może 
mieć audytora? 

Szkoła
chmury

techniczną konieczną do świadczenia usług. 
Ponadto świadczy usługę na uzgodnionym 
z klientem poziomie, a także chroni 
bezpieczeństwo i prywatność w jej ramach.
W modelu SaaS dostawca usług chmury 
obliczeniowej pełni niejako rolę dostawcy 
aplikacji. Jego zadaniem jest wdrożenie, 
konfiguracja, utrzymanie i aktualizacja działania 
oprogramowania użytkowego w infrastrukturze 
chmury obliczeniowej. Model SaaS zakłada, że 
dostawca przyjmuje na siebie znaczną część 
obowiązków związanych z zarządzaniem 
i kontrolowaniem infrastruktury aplikacji.
W modelu PaaS dostawca usługi chmury 
obliczeniowej ma za zadanie zarządzać 
infrastrukturą chmury dla platformy 
i udostępniać narzędzia do świadczenia usług 
i zasobów wykonawczych dla konsumentów 
platformy.
Model IaaS zakłada nieco mniejszą rolę 
dostawcy, mianowicie musi on zapewnić 
przetwarzanie fizyczne, przechowywanie, 
a także stworzyć sieć i inne zasoby obliczeniowe 
oraz zarządzać całą utworzoną przez siebie 
infrastrukturą teleinformatyczną.

Klient usług świadczonych 
w chmurze obliczeniowej
Może się również zdarzyć, że jedna firma pełni 
rolę zarówno dostawcy, jak i użytkownika 
chmury obliczeniowej, lecz w stosunku do dwóch 
różnych podmiotów (np. korzystając z usług 
świadczonych przez inny podmiot w modelu 
PaaS, poprzez tworzenie i utrzymanie aplikacji, 
sprzedawanej następnie klientom w modelu 
SaaS).
Klient usług świadczonych 

Dostawca usług chmury 
obliczeniowej
Zdarza się, że w modelu IaaS stawia się znak 
równości między dostawcą usług chmury 
obliczeniowej i dostawcą sprzętu, który służy 
do wytwarzania mocy obliczeniowej. Jest to 
nieprawidłowe stwierdzenie, ponieważ producent 
bądź dostawca sprzętu odpowiada tylko za jego 
dostarczenie, a nie za świadczenie usługi chmury.
Krajowy Instytut Norm i Technologii Stanów 
Zjednoczonych podaje, że dostawcą usług 
w chmurze obliczeniowej może być osoba, 
organizacja bądź podmiot odpowiedzialny 
za świadczenie usług dla konsumentów 
chmury. Dostawca odpowiada za budowę 
oprogramowania, platformy bądź usług 
infrastrukturalnych, za zarządzanie infrastrukturą 

IaaS PaaS SaaS

Serwery i magazyn x x x
Zabezpieczenie sieciowe x x x

Fizyczny budynek x x x
Narzędzia programistyczne x x

Systemy operacyjne x x
Aplikacje klienckie x

ODPOWIEDZIALNOŚĆ DOSTAWCY USŁUG CHMUROWYCH
(podział wg modelu dystrybucji)
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w chmurze obliczeniowej jest, obok dostawcy, 
najważniejszym podmiotem w całym procesie 
świadczenia usługi. W ujęciu prawnym jest on 
stroną umowy o świadczenie takich usług, jak 
również podmiotem zobowiązania umownego do 
zapłaty wynagrodzenia na rzecz dostawcy usługi.
Rolą klienta jest dokonanie wyboru konkretnej 
usługi, zawarcie umowy o świadczenie wybranej 
usługi, korzystanie z niej i uiszczenie opłaty. 
Rola klienta rozszerza się i staje się szczegółowa 
w odniesieniu do konkretnego modelu dystrybucji 
chmury, a następnie do indywidualnych potrzeb 
klienta.
Na przykład, w modelu SaaS klient/użytkownik 
usług świadczonych w chmurze obliczeniowej, 
w porównaniu z dostawcą ma znacznie 
ograniczoną kontrolę administracyjną  nad usługą, 
a korzystanie z usługi polega na użytkowaniu 
aplikacji za pośrednictwem sieci internet. Z kolei 
w modelu PaaS, klient ma kontrolę nad aplikacją, 
a czasami także nad środowiskiem hostingowym, 
jednak nie ma dostępu do infrastruktury 
bazowej platformy. W modelu IaaS użytkownik 
ma największą kontrolę nad tym, co i w jaki 
sposób jest przetwarzane w ramach chmury 
obliczeniowej, czyli może kontrolować zarówno 
środowisko hostingowe, jak i systemy operacyjne, 
jednak nadzór nad instrumentem bazowym 
infrastruktury chmury obliczeniowej pozostaje 
w gestii dostawcy usługi.

Broker usług w chmurze 
obliczeniowej
Definicja brokera usług w chmurze obliczeniowej 
podlega ciągłym zmianom, ponieważ firmy 
w różny sposób definiują ten podmiot, co więcej, 
zakres usług świadczonych przed brokera 
podlega ciągłym analizom i jest rozszerzany przez 
podmioty funkcjonujące w tej roli.
Z godnie z definicją Krajowego Instytutu Norm 
i Technologii Stanów Zjednoczonych za brokera 
chmury obliczeniowej uznaje się podmiot 
zarządzający korzystaniem, świadczeniem 
i dostarczaniem usług w chmurze obliczeniowej. 
Ponadto zadaniem brokera jest również 
negocjowanie w relacjach między dostawcą usług 
a klientem.
Z kolei Gartner tłumaczy pośrednictwo w chmurze 
(ang. cloud services brokerage) jako informatyczny 
model roli i działalności gospodarczej, gdzie firma 
lub inny podmiot dodaje wartość dodaną do usług 
w chmurze w imieniu konsumentów.
Potrzeba zaistnienia takiego podmiotu 

wyniknęła z trudności, jakie napotyka klient 
usług świadczonych w chmurze obliczeniowej 
w momencie, gdy planuje bądź już korzysta z tego 
typu usług. Główny problem dla użytkownika 
wynika z tego, że chmura obliczeniowa jest 
zagadnieniem mocno złożonym i trudno 
o jedną, prostą klasyfikację pojęć. Komplikacje 
z nią związane wiążą się zarówno z samym 
przedmiotem świadczenia usługi (trudności ze 
zrozumieniem zjawiska chmury obliczeniowej), 
jak i ze sposobem jej świadczenia (odbywa się 
poprzez sieć internet) oraz jej różnorodnością. 
Stąd wyniknęła potrzeba powstania na rynku 
podmiotu, który, jako specjalista z dziedziny 
chmury obliczeniowej, będzie pośrednikiem 
między dostawcą usług chmury a niekoniecznie 
doświadczonym w tej dziedzinie klientem tychże 
usług. Brokerem może być zarówno podmiot, jak 
i technologia (system) pełniący jego rolę.

Audytor chmury obliczeniowej
Audytorem chmury obliczeniowej jest podmiot, 
który przeprowadza niezależną ocenę usług 
w chmurze. Poprzez niezależną rozumie się 
brak powiązań pomiędzy audytorem a dostawcą 
usługi. Audytor ocenia sposób świadczenia oraz 
wykorzystania usług świadczonych w chmurze 
obliczeniowej. Do przeprowadzenia audytu 
chmury obliczeniowej niezbędna jest wiedza 
podmiotu przeprowadzającego owy audyt oraz 
doświadczenie, odpowiednie zasoby ludzkie 
i organizacyjne.
W systemie prawnym brak jest jednoznacznych 
regulacji dotyczących bezpośrednio audytu 
chmury obliczeniowej, a audytorzy są zobowiązani 
do spełniania wymogów w odniesieniu do 
przedmiotu audytu, tj. aspektów ekonomicznych, 
technicznych związanych z chmurą obliczeniową.
Konieczność występowania tego podmiotu wynika 
z tego, że chmura obliczeniowa to zjawisko 
złożone, a świadczenie usług w jej ramach może 
mieć różne wymiary. Skomplikowanie tego 
zagadnienia jest przyczyną, dla której klienci 
decydują się na monitorowanie świadczenia 
usługi oraz wykrywania ryzyk i potencjalnego 
naruszania przepisów przez dostawców, zarówno 
obowiązujących w powszechnym prawie, jak 
i wewnątrz firmy. />
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Zalety wdrożenia chmury
Niewątpliwą zaletą korzystania z usług 
chmury jest optymalizacja kosztów. Weź-
my pod lupę firmę zajmującą się księgowo-

ścią. Korzystając z mocy obliczeniowej taka firma 
może ograniczyć czas analizy poprawności gro-
madzonych danych, dzięki czemu nie musi zatrud-
niać wielu pracowników do tego celu, a ci, których 
zatrudnia w efektywny sposób mogą wykorzysty-
wać czas pracy, nie trudząc się przy czynnościach, 
które może wykonać maszyna.
Płatność za usługi chmury odbywa się w mo-
mencie rzeczywistego wykorzystania zasobów, 
oczywiście zależnie od modelu świadczenia takiej 
usługi. Jednak weźmy jeszcze raz pod uwagę rze-
czoną firmę księgową, której większość klientów 
prowadzi biznes sezonowy. Nasza firma nie musi 
płacić za moc, z której nie korzysta w danym mo-
mencie, czyli gdy przez pewną część roku klienci 
dokonują mniejszej ilości transakcji, nasza firma 
płaci proporcjonalnie do wykorzystywanej mocy 
obliczeniowej.
Kolejną istotną zaletą chmury jest brak ograniczeń 
związanych z przestrzenią, jeśli chodzi o korzysta-
nie z zasobów. Korzystając z usługi chmury obli-
czeniowej, firma księgowa nie musi się martwić, 
że drastycznie może wzrosnąć liczba jej klientów, 
ponieważ dostawca usługi, ze względu na posia-
danie dużej ilości maszyn, jest w stanie zapewnić 
odpowiednią moc obliczeniową. 
Oczywistym jest fakt, że użytkownik chmury nie 
jest zmuszony do utrzymywania i obsługi infra-
struktury teleinformatycznej, jeśli nie korzysta 
z chmury prywatnej. W przypadku omawianej fir-
my księgowej oznacza to, że nie musi ona ponosić 
kosztów utrzymania infrastruktury związanych 
np. z zatrudnieniem osób do obsługi maszyn bądź 
aplikacji, a jedynie płaci za finalną usługę, jaką jest 
korzystanie z mocy obliczeniowej. 
Ponadto, przedsiębiorstwo, które wdrożyło chmu-
rę, ma szybki i łatwy dostęp do ogromnych zaso-
bów mocy obliczeniowej, a także zmniejsza ryzyko 
awarii sprzętu i konieczności jego naprawy, a tak-
że przestojów czasowych z tym związanych.
Podobnie na zalety przetwarzania w chmurze 
spojrzeli autorzy ekspertyzy dotyczącej chmury 
obliczeniowej, wykonanej na zlecenie Dyrekcji Ge-
neralnej ds. Polityki Wewnętrznej Unii Europejskiej 
- Anna Fielder i Ian Brown. Jednak w ich przypad-
ku lista zalet stosowania chmury obliczeniowej 
rozszerza się o kwestie związane z aktualnością 
oprogramowania, możliwościami korzystania 
z większej ilości funkcjonalności
oraz ułatwieniem związanym z możliwością 

Czy chmura jest dobrym rozwiązaniem 
dla każdej firmy? Czy w każdym modelu 
prowadzenia działalności potrzebna jest 
chmura, a jeśli tak, to w jakim zakresie?
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przeprowadzania eksperymentów dotyczących 
nowych usług bez konieczności ponoszenia wyso-
kiego ryzyka związanego z niepowodzeniem i wy-
sokimi kosztami takiego przedsięwzięcia.
Największą zaletą chmury obliczeniowej jest to, 
że można ją dowolnie dopasować do potrzeb 
przedsiębiorstwa. Najczęściej wdrożenie chmury 
w przedsiębiorstwie jest kolosalną zmianą dla 
modelu jego organizacji, jednak nie ulega wątpli-
wości, że zmiana ta nie wynika z tego, że firma 
musi się dostosować do wymogów narzędzia, 
a z tego, że przedsiębiorstwo potrzebuje w swoich 
strukturach uporządkowanego modelu funkcjono-
wania. Chmurę obliczeniową można dowolnie do-
stosować do okresowych potrzeb firmy, więc nie 
musi być narzędziem wykorzystywanym w sensie 

ciągłym.

Czy chmura posiada wady?
Władze przedsiębiorstwa, które rozważają wdro-
żenie chmury muszę odpowiedzieć na kilka za-
sadniczych pytań, przede wszystkim związanych 
z tym, czy chmura rzeczywiście będzie wpierać 
ich działalność. Należy również zwrócić uwagę na 
kwestie rzeczywistego wykorzystania potencja-
łu chmury obliczeniowej w porównaniu z innymi 
rozwiązaniami z zakresu IT. Stąd, warto rozważyć 
wady i bariery związane z wdrożeniem chmury 
obliczeniowej.
Do wad chmury obliczeniowej zalicza się m.in. 
brak wiedzy i kontroli nad fizyczną lokalizacją 
danych. Zdarza się, że profil działalności przedsię-
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biorstwa wymaga, pod kątem prawnym, kontroli 
nad fizycznym centrum danych, a korzystanie 
z usług innych podmiotów może to wykluczać. 
Kolejnym elementem spornym, jeśli chodzi o ko-
rzystanie z usług chmury obliczeniowej, jest 
możliwy brak poufności i prywatności danych. 
Mimo, iż wciąż są wprowadzane regulacje praw-
ne dotyczące tej kwestii, to złożoność rozwiązań 
chmurowych sprawia, że nie za każdym razem 
poufność i prywatność danych jest chroniona za 
pomocą odpowiednich regulacji. Wiąże się to rów-
nież z brakiem gwarancji i norm dotyczących kon-
troli danych. Brak odpowiednich regulacji skutkuje 
również niezapewnieniem jednolitego rynku usług 
chmury obliczeniowej.
Warto zauważyć, że usługi chmury obliczeniowej 

to często usługi świadczone na zasadzie outso-
urcingu. Oznacza to, że takie usługi będą również 
posiadały wady związane z takim modelem wyko-
rzystania tego narzędzia. Do wad w tym zakresie 
należy na przykład uzależnienie od dostawcy, ale 
także pośrednio możliwość kradzieży, ujawnie-
nia bądź sfałszowania danych przetwarzanych 
w chmurze obliczeniowej. Pojawia się także pro-
blem związany z ewentualnym bankructwem 
dostawcy, stąd przy jego wyborze klienci powinni 
dokładnie przeanalizować kondycję podmiotu 
świadczącego usługi chmury obliczeniowej.
Tym, co najbardziej może zniechęcać do chmury 
obliczeniowej są trudności związane ze zmianą 
dostawcy, a także niejasności związane z syste-
mem płatności za usługę i brak odpowiedniej kon-
troli nad kosztami zmiennymi.
Co do tego ostatniego, jest to zależne od formy 
wykorzystania usług chmury obliczeniowej, jednak 
jakiekolwiek ryzyko bądź niepewność związana 
z możliwie dość trudnym, z perspektywy przed-
siębiorcy, tematem chmury obliczeniowej, wyrasta 
do rangi poważnego problemu, a także bariery 
wdrożenia chmury w firmie.

Bariery wdrożenia 
Obecnie, dane stanowią ogromną wartość dla 
przedsiębiorstw. Stąd nie dziwi fakt, że kwestie 
związane z ich bezpieczeństwem są istotne dla 
firm nie tylko pod kątem implementacji chmu-
ry obliczeniowej, ale również w odniesieniu do 
ogólnego działania przedsiębiorstwa. Kwestie te 
odnoszą się także do bariery związanej z brakiem 
poufności danych.1

Ryzyko związane z brakiem zgodności pomiędzy 
obowiązującym prawem, a usługami świadczo-
nymi w chmurze obliczeniowej jest o tyle istotne, 
że w razie porażki, to przedsiębiorca często po-
nosi odpowiedzialność za niedopasowanie formy 
świadczonych usług do obowiązujących regulacji, 
co można zaobserwować w praktyce na przykład 
w odniesieniu do wejścia w życie Rozporządze-
nia Ogólnego o Ochronie Danych 
Osobowych (25 maja 2018 roku) 
i związaną z tym faktem rezygna-
cją
poszczególnych firm ze świad-
czenia niektórych usług chmury 
ze względu na możliwość prze-
kroczenia obowiązujących norm 
prawnych.
Dla każdego przedsiębiorstwa, 
1 Bariery podano w odniesieniu do usług świadczo-
nych przez zewnętrznych dostawców usług chmury, bez 
uwzględnienia chmury prywatnej

WIĘCEJ NA 
TEN TEMAT
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ograniczanie kosztów i zwiększanie zysku to 
elementy strategii, które są na tyle kluczowe, że 
często dostosowuje się do nich inne. W przypadku 
usług chmury obliczeniowej jest podobnie. Wdro-
żenie chmury obliczeniowej wiąże się zarówno ze 
zmniejszeniem kosztów, jednak nie jest to regułą, 
bowiem jest to uzależnione od wielu czynników. 
Na przykład, jeśli działalność firmy opiera się 
w dużej mierze o analizę danych i wykorzystuje się 
do tego potężne zasoby mocy obliczeniowej to dla 
organizacji dużo bardziej opłacalnym może okazać 
zainwestowanie we własną 
infrastrukturę, ponieważ 
można w łatwy sposób 
przewidzieć koszty takiej 
działalności. 
Zdarza się także, że firma 
jest niezadowolona z usług 
chmury obliczeniowej, po-
nieważ wykorzystuje się je 
w niewłaściwy sposób, nie 
spełniają wymagań i potrzeb 
przedsiębiorstwa, na przy-
kład w przypadku źle dopa-
sowanej usługi bądź braku 
potrzeby korzystania z niej.
Barierą implementacji 
chmury obliczeniowej może 
być także sam problem 
wdrożenia, ponieważ wyma-
ga to naniesienia zmian na 
funkcjonowanie przedsię-
biorstwa, odkrycia potrzeb 
związanych z korzystaniem 
z usługi chmury oraz zapro-
jektowania odpowiedniej 
usługi bądź znalezienia ta-
kowej pośród dostępnych na 
rynku.
Barierą związaną z wdroże-
niem chmury obliczeniowej 
może być także brak przej-
rzystości wewnątrz chmury. 
Pracownicy przedsiębior-
stwa nie zawsze zdają sobie sprawę z tego, jakie 
czynności mogą być wykonywane w chmurze, 
przez co może powstać chaos związany właśnie 
z owym brakiem przejrzystości.
Kolejnym elementem powstrzymującym przedsię-
biorców od przejścia do modelu chmury jest opór 
pracowników. Często można zaobserwować sytu-
ację, w której pracownicy są na tyle przyzwycza-
jeni do obowiązujących w firmie norm, że w takiej 
zmianie dostrzegają konieczność poradzenia sobie 

z nowymi trudnościami, co w konsekwencji jest 
odbierane przez nich jako niepotrzebne utrudnie-
nie w pracy. Przykładem takiej sytuacji mogłoby 
być potencjalne biuro rachunkowe, w którym 
przedsiębiorca ma zamiar skorzystać z usługi 
chmury obliczeniowej, a część personelu boi się 
pracy z nowym oprogramowaniem. Podobna 
sytuacja występuje, gdy kierownictwo nie jest 
zaangażowane w proces wdrożeniowy, co wywo-
łane może być brakiem zrozumienia pracowników 
niższego szczebla.

Ostatnią wymienianą barierą jest niezgodność 
rozwiązań chmury obliczeniowej z dotychczas 
stosowaną technologią. Przedsiębiorstwo sto-
sujące od lat podobne technologie przetwarzania 
danych i posiadające wypracowane modele wy-
konywania tych czynności, może mieć problem 
z przystosowaniem ich do nowych metod. Wiąże 
się to, na przykład, z nową organizacją baz danych 
i koniecznością przekształcenia tych, które są już 
w posiadaniu firmy. />
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Przedsiębiorcy mają wątpliwości i stoi przed 
nimi mnóstwo niewiadomych w odnie-
sieniu do tematu chmury obliczeniowej. 
Neelie Kroes, wiceprzewodnicząca Komisji 

Europejskiej, powiedziała niegdyś: „(Przedsię-
biorcy) boją się: skąd mam wiedzieć, jaką usługę 
kupuję? Czy moje dane będą chronione? Którym 
dostawcom mogę zaufać? Jeżeli nie podoba mi się 
to, co dostaję, czy mogę łatwo zmienić dostaw-
ców? Lub, czy jeżeli naprawdę nie podoba mi się 
to, co dostaję, mogę łatwo wyegzekwować umo-

wę za pomocą działań prawnych?”1

Te wszystkie pytania przytoczone przez Kroes 
zadaje sobie zapewne część przedsiębiorców. 
Wynika to z tego, że firmy chcą nadążyć za tem-
pem zmieniającej się sytuacji gospodarczej, być 
konkurencyjnymi i rozwijać się. Jednak nie zawsze 
zdają sobie sprawę z tego, w jaki sposób wdroże-
nie chmury obliczeniowej będzie wpływać na ich 
firmę, w jaki sposób mogą ją wykorzystać i czy 
w ogóle warto.

Jak pokazują dane GUS, polskie przedsiębiorstwa, 
mimo wad chmury obliczeniowej i barier wdro-
żeniowych, w coraz większym stopniu korzystają 
z usług chmurowych. Najszybciej przekonują się 
do chmury duże firmy. Może wynikać to z faktu, iż 
posiadają one dużą ilość danych do przetworze-
nia, z których korzysta wielu pracowników w tym 
samym czasie, dlatego właśnie tym przedsiębior-
stwom rozwiązania z zakresu chmury są najpilniej 
potrzebne. 

Wpływ chmury obliczeniowej na funkcjonowanie 
przedsiębiorstwa można rozpatrywać w trzech 
obszarach: technicznej, ekonomicznej i organiza-
cyjnej. Nie świadczy to jednak o możliwości od-
dzielnej analizy każdego z tych obszarów.

Nie ulega wątpliwości, że implementacja chmury 
może być korzystna dla każdej firmy, bez względu 
na jej wielkość. Co więcej, prawie każda, nawet
najmniejsza firma z usług chmury korzysta, gdyż 
większość firm posiada choćby adres e-mail, 

1 Oryginalny cytat „A lot of people are jumping on the [cloud] bandwagon, but I have not heard two people say the same thing about 
it. There are multiple definitionsout there of „the cloud”.” ZDnet News, 11 grudnia 2008 r.

Jak chmura
wpływa na biznes?
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Wprowadzanie zmian w biznesie bywa kosztowne, ale, w dłuższej perspektywie opłacalne. Nie ina-
czej jest z chmurą. Ale czego można się spodziewać w związku z jej wdrożeniem?
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a przecież jest to narzędzie oparte na rozwiąza-
niach chmurowych. 

Analizę wpływu chmury na funkcjonowanie przed-
siębiorstwa warto zatem zacząć od prostego po-
działu usług chmury ze względu na typy wdrożeń, 
czyli na usługi chmury publicznej i prywatnej. 

Chmura publiczna jest wykorzystywana znacznie 
częściej głównie w mniejszych przedsiębior-
stwach, niemniej jednak znacznie wpływa na 

polepszenie obiegu danych i ich przetwarzanie. 
Jest to wspomniana już poczta czy inne aplikacje 
np. księgowe czy związane z przechowywaniem 
danych, które nie są dedykowane konkretnemu 
przedsiębiorstwu. Chmura prywatna to zupełnie 
inny rodzaj chmury obliczeniowej i na takie roz-
wiązanie mogą pozwolić sobie duże przedsiębior-
stwa bądź małe, których działalność jest oparta 
o funkcjonowanie w sieci. W takich firmach może 
istnieć wewnętrzna infrastruktura, w której firma 
jest zarówno dostawcą jak i użytkownikiem chmu-
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ry. Pojawia się zatem podział na przedsiębiorstwa, 
które korzystają z usług chmury obliczeniowej 
firm zewnętrznych i na takie, które niejako posia-
dają własną infrastrukturę chmurową. 
Według badań KPMG (Cloud Survey Report: Eleva-
ting Business in the Cloud 2014) najczęstszą przy-
czyną, dla której firmy decydują się na wdrożenie 
chmury jest obniżenie kosztów związanych z IT. 
Taką opcję wybrała prawie połowa ankietowanych 
(49 proc.). Perspektywa polepszenia wyniku finan-
sowego dzięki wykorzystaniu technologii wydaje 
się być uzasadniona. Kolejnymi powodami, dla 
których firmy chcą wdrożyć nowe rozwiązania są 
potrzeby pracowników oraz klientów i partnerów 

biznesowych. Firmy oczekują policzalnych i wy-
miernych korzyści w związku z ulepszeniem roz-
wiązań, które będą zauważalne niemalże „od ręki”. 

Okazuje się jednak, że oczekiwania co do wdroże-
nia chmury niekoniecznie muszą być dokładnym 
odzwierciedleniem rzeczywistych korzyści. Naj-
większe korzyści w tym zakresie osiągnięto w sfe-
rze zwiększenia wydajności pracowników, na co 
- jako na największą korzyści płynącą z wdrożenia 
- wskazało 54 proc. respondentów. Zmniejszenie 
kosztów związanych z IT w firmie jest korzyścią 
osiąganą w mniejszym stopniu, niż można by się 
tego spodziewać. Oznacza to, że chmura nieko-
niecznie ma wpływ bezpośredni na spadek kosz-
tów w firmie, jednak poprzez zwiększenie wydaj-
ności jej działania, może docelowo polepszyć jej 
wynik finansowy.

Warto także zwrócić uwagę na to, że w firmach, 
które wdrożyły rozwiązania chmurowe, najwięk-

sze korzyści wniosła ona w odniesieniu do jakości 
warunków pracy pracowników przedsiębiorstwa. 
Jest to ważna uwaga, ponieważ to właśnie pra-
cownicy firmy są jej największym kapitałem, a ich 
zadowolenie przekłada się na jakość pracy, co słu-
ży całej firmie.

Najmniej wskazań osób zarządzających w od-
niesieniu do oczekiwań co do wdrożenia chmury 
padło na szybszy proces wprowadzania nowych 
usług/produktów na rynek, gdyż może się to wią-
zać z implementacją chmury niebezpośrednio. 
Oznacza to, że osoby zarządzające dostrzegają to 
że, chmura w znacznej mierze optymalizuje proce-

sy w firmie, co usprawnia jej działanie, a w dłuż-
szej perspektywie może się to przełożyć na jej 
lepsze wyniki, na przykład na płaszczyźnie tempa 
wdrożeń nowych produktów, jednak bezpośrednio 
może nie mieć na to wpływu. 

Zgodnie z prognozami Gartnera, do 2022 roku 
prawie 1/3 (28 proc.) wszystkich wydatków na 
IT w firmach zostanie ulokowana w usługach 
chmurowych. Fakt ten nie dziwi, zważywszy na 
wachlarz możliwości, jakie oferuje chmura dla biz-
nesu. Jednak dynamika wzrostu zainteresowania 
usługami chmurowymi jest zaskakująca. Techno-
logie takie jak chmura silnie napędzają rozwój biz-
nesu i ułatwiają zarządzanie firmą. Pewnym jest, 
że chmura to zawsze dobre rozwiązanie, a rozmiar 
jej wykorzystania i implementacji w firmie zależy 
od wielkości i rodzaju działania przedsiębiorstwa. 
I właśnie dlatego biznes tak polubił chmurę, bo 
elastycznie można ją do biznesu dostosować./>
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1 Digital marketing to nowa sfera działań 
marketingowych. Jakie korzyści mogą z niej 
wynikać w porównaniu z tradycyjną formą 

marketingu?

Moim zdaniem nie ma już podziału na digital mar-
keting i tradycyjny marketing. Jest tylko komuni-
kacja biznesowa w cyfrowych czasach. Przecież 
tzw. „digital marketing” 
funkcjonuje w Polsce od 
co najmniej 10 lat (jak 
nie dłużej), trudno mówić 
w tym wypadku o czymś 
nowym. 

Wracając do pytania. 
Tzw. „marketing cyfrowy” 
jest zwyczajnie opłacalny 
i policzalny. 

Dane są rejestrowane na 
bieżąco. Możemy spraw-
dzić efektywność kampa-
nii w dowolnym momen-
cie i ją optymalizować. 
Tym samym otrzymu-
jesz rezultaty w czasie 
rzeczywistym. Od razu 

możesz zobaczyć liczbę odwiedzających witrynę, 
czasy szczytu ruchu, współczynniki konwersji itp. 
W prasie drukowanej, radio, TV, outdoor’e - jest to 
niemożliwe.

Na bazie solidnej strategii w nowych mediach, 
każda firma może konkurować z każdą. 
Jest to duże uproszczenie. Jednak próg wejścia jest 

mniejszy - a to pozwala 
wyrównać szanse. 

Odbiorcy mogą wybrać 
sposób, w jaki chcą otrzy-
mywać treści. 
Stara szkoła nie daje od-
biorcom wyboru. I to jest 
fundamentalna różnica. 
Interakcja z odbiorcami 
jest możliwa. Wreszcie. 

2 Co sztuczna inte-
ligencja wnosi do 
świata marketingu?

Pojęcie SI jest rozległe. 
Obecnie mamy raczej do 
czynienia z rozwiąza-
niami z zakresu uczenia 

5 PYTAŃ DO...
ODPOWIADA
Mateusz Strzelecki 
Chief marketing officer / S4E

Trzeba umieć 
przekonać 
do siebie 

Zarząd 
i siły 

handlowe. 
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maszynowego. Takim rozwiązaniem jest chociaż-
by ALBERT. 
Zapewne w przyszłości SI będzie generatorem 
oszczędności czasu i pieniędzy w marketingu (czy 
jak tam to się będzie wtedy nazywało). 

Obecnie sama technologia, jest w fazie „ada-
ptacji innowacji”, jednak już dzisiaj obserwujemy 
pierwsze zwiastuny możliwych zastosowań m.in; 
Generowanie treści, Szukanie głosowe, Automa-
tyczne kupowanie mediów, Personalizacja stron 
internetowych i aplikacji, Chatbot’y,  Automatyza-
cja marketingu (e-mail / SMS). 

Wejście SI na arenę marketingu, doprowadzi do 
skupienia się ludzkich marketerów na tym, co jest 
w tym zawodzie najpiękniejsze. 

3 Jakie znaczenie ma analiza 
danych w procesie
budowania marki?

U podwalin każdej silnej marki, zawsze leży zrozu-
mienie doświadczeń użytkownika. 
W sumie user experience to dzisiaj branding. Nie 
sposób zrozumieć odbiorcy i jego potrzeb bez 
analityki. 

Jeżeli marketer/ka u siebie w firmie nie ma 
wsparcia w postaci solidnych rozwiązań business 
intelligence
to dzisiaj w zasadzie wróży z fusów. Na rynku jest 
cała masa rozwiązań CRM czy ERP, jednak klu-
czowe jest zachowanie higieny podczas karmienia 
tych rozwiązań danymi. 

Dane to jest najcenniej-
sza waluta. Netflix, czy 
Spotify, to marki stale 
budowane w oparciu 
o duże zbiory danych. Je-
żeli zajmujesz się marke-
tingiem to jednocześnie 
zajmujesz się analityką. 
Innego wyjścia nie ma. 

4 Którą formę dzia-
łań marketingo-
wych można dziś 

uznać za przestarzałą 
i nieefektywną?

Moim zdaniem nie ma 
przestarzałych form dzia-

łań marketingowych. 
Są tylko bezmyślne i tym samym nieefektywne 
strategie i koncepty marketingowe. 

5 Skuteczny marketing B2B - jakimi zasa-
dami należy się kierować, aby osiągnąć 
sukces tym zakresie?

Przede wszystkim trzeba zrozumieć na jakim polu 
się operuje. 
Często w marketingu B2B nie mają zastosowania 
techniki znane z pola B2C. 
Metody promocji butów NIKE Air Jordan, różnią 
się zasadniczo od metod doprowadzenia do końca 
transakcji sprzedaży klubu Chicago Bulls.

Trzeba umieć przekonać do siebie Zarząd i siły 
handlowe. 
W tzw. channel marketing’u - najcenniejsze infor-
macje płyną od handlowców i partnerów. 
Należy rozumieć ich potrzeby i na nie odpowiadać. 
Brzmi prosto. 
Należy zastanowić się jakich dostawców treści 
wewnątrz organizacji ma się do dyspozycji. 
Jeżeli masz problem z generowaniem wartościo-
wych treści, to będziesz mieć problem z budowa-
niem 
marki eksperckiej. 

Najpierw ludzie, później narzędzia. 
To jest często biznes mocno relacyjny. Projekty 
generują ludzie, w oparciu o zaufanie, wzajemne 
zrozumienie, bezpieczeństwo. Poddawanie się 
marketingowym modom i zapominanie o idei H2H 

(human2human) często 
prowadzi do zmarnowa-
nia czasu i pieniędzy. 

Zespół z odpowiednim 
nastawieniem. 
Kompetencje można 
nabyć. Nastawienie jest 
ciężko zmienić. 
Warto otaczać się ludźmi, 
u których samemu chcia-
ło by się pracować. 

Analityka. 
Na samym końcu, liczy 
się tylko liczba. Warto 
pracować na właściwych 
zmiennych od począt-
ku./>

U podwalin 
każdej 

silnej marki, 
zawsze leży 
zrozumienie 
doświadczeń 
użytkownika. 



58 STYCZEŃ 2019

brandsIT.pl

BIZNES W PRAKTYCE

Małe firmy nieustannie walczą. 
Podnoszą swoją konkurencyjność 
na rynku, optymalizują koszty i dążą 
do  lepszej wydajności pracy. Dlatego 

też poszukują rozwiązań kompleksowych, 
zapewniających wiele funkcji, ale jednocześnie 
prostych w obsłudze. W trend ten doskonale 
wpisują się rozwiązanie sieciowe niemieckiej firmy 
AVM, której wszechstronne routery dedykowane 
są dla rynku MŚP i projektowane są, by spełniać 
rolę centrum zarządzania nowoczesną małą-
wielką firmą. 

Wszechstronność

Istotnym elementem wpływającym na dobór 
routera jest rodzaj łącza dostępowego do 
Internetu. Wiele firm skazanych jest na jednego 
lokalnego dostawcę kablowego, bądź łącze 
w technologii DSL, innym pozostają łącza radiowe 
lub LTE. Kolejnym ważnym pytaniem, które 
warto sobie zadać przy wyborze routera, jest czy 
w krótkiej prospektywnie czasu będzie możliwa 
zmiana dostawcy Internetu oraz czy firma nie 
planuje przypadkiem zmiany swojej lokalizacji?

SERCEM KAŻDEJ SIECI FIRMOWEJ MŚP 
JEST ROUTER

SZYMON WIŚNIEWSKI

Kryteria wyboru routera dla MŚP różnią się zarówno od tych dla rynku konsumenckiego, jak i dla 
sektora dużych przedsiębiorstw. Dla klientów biznesowych mniej istotna jest cena, a zdecydowanie 
większą rolę odgrywają takie czynniki jak np. wszechstronność, funkcjonalność, bezpieczeństwo 
i łatwe zarządzanie. Odpowiednio dopasowany router stanowi jeden z kluczowych elementów 
firmowej sieci, nie dziwi więc, że obecnie  producenci sprzętu sieciowego integrują w routerach wiele 
funkcji, które pozwalają usprawnić pracę firmy czy biura i sprostać coraz większym potrzebom MŚP. 
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Praktycznym wyborem z punktu widzenia MŚP 
będzie router oferujący możliwie wiele technologii 
dostępowych: modem DSL, port WAN do sieci 
kablowych i światłowodowych czy wbudowany 
modem LTE.  Ważną funkcją, na którą powinni 
też zwrócić uwagę właściciele firm, jest failover, 
czyli możliwość przełączenia na łącze awaryjne 
w momencie awarii podstawowego.
Kolejnym elementem wszechstronności są 
dodatkowe funkcje routera, które podniosą 
sprawność lub obniżą koszty w firmie. 
Komunikacja wewnętrzna w firmie i obsługa 
klienta to kluczowe czynniki na konkurencyjnym 
rynku, zatem centralka telefoniczna to 
nieodzowny element techniczny każdego BOK czy 
sekretariatu. Nowoczesne urządzenia, np. routery 
AVM z  serii FRITZ!Box 7590 lub 6890 są dobrym 
przykładem na połączenie szybkiego routera 
z funkcjami centralki telefonicznej dla małej firmy. 
Zapewniają obsługę do 6 bezprzewodowych 
telefonów w standardzie DECT, do 10 aparatów 
IP, aparatów w technologii analogowej oraz 
ISDN, a także umożliwiają podłączenie i obsługę 
dodatkowej zewnętrznej linii miejskiej. To 
wszystko pozwala m.in. na dowolne przełączanie 
rozmów z recepcji do konkretnego pracownika, 
wykonywanie wewnętrznych połączeń między 
poszczególnymi działami, kolejkowanie rozmów, 
dzięki czemu osoby dzwoniące i oczekujące na 
połączenie z działem handlowym lub pomocą 
techniczną kierowane są do pierwszej wolnej 
osoby z danego działu. Oprócz tego, routery 
AVM z centralką posiadają wbudowany fax, 
automatyczne sekretarki dla każdego z numerów, 
dokładne bilingi, możliwość nagrywania 
rozmów, przekierowywania połączeń także na 

telefony komórkowe oraz blokowanie połączeń 
wychodzących czy przychodzących, aby uchronić 
się przed natarczywym telemarketingiem. Dzięki 
tym wszystkim funkcjom, routery FRITZ!Box 
nie tylko przyczyniają się do optymalizacji 
i ograniczenia firmowych wydatków na zakup 
innych urządzeń biurowych, ale także znacząco 
usprawniają funkcjonowanie firmy poprawiając 
wydajność pracy i obsługę klientów.

Łatwe zarządzanie

W segmencie MŚP, a w szczególności w małych 
firmach, administracja siecią jest zwykle 
outsourcowana lub rolę administratora pełni jeden 
bardziej „techniczny pracownik”. Łatwy w obsłudze 
router będzie tutaj atutem. Dodatkowa możliwość 
rozbudowy o kolejne funkcje, takie jak nowe 
punkty bezprzewodowe czy dobra dokumentacja 
sprzętu, na pewno zostanie doceniona przez 
małej firmy. Wszystkie urządzenia AVM działają 
w oparciu o autorski system FRITZ!OS który łączy 
zarówno łatwą obsługę jak i bezpieczeństwo.
Sieć bezprzewodowa jest jednym z elementarnych 
składników sieci i, według badań, najważniejszym 
medium jakie powstało w ostatnich latach. 
WLAN stało się medium pierwszej potrzeby, tak 
niezbędnym, jak elektryczność, gaz czy woda – 
niezbędnym do realizacji wielu usług w firmie: 
np. monitoringu, kontroli dostępu czy bardzo 
popularnej usługi operatów komórkowych - WiFi 
calling. Szybki wzrost dotyczy nie tylko liczby 
urządzeń wyposażonych w interfejs sieciowy, ale 
także zapotrzebowania na prędkość transmisji 
danych. Stale rośnie zapotrzebowanie na 
kompleksowe rozwiązania w tej dziedzinie.

SZYMON WIŚNIEWSKI, PRE-SALES ENGINEER W FIRMIE AVM
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Oferowane do tej pory systemy z dedykowanym 
kontrolerem i punktami dostępowymi są dość 
kosztownym wydatkiem. Jednak na horyzoncie 
pojawiła się nowa technologia w bardziej 
przystępnej cenie. Mesh oznacza „siatkę” w języku 
angielskim i w sieciach oznacza możliwość 
komunikowania się wszystkich elementów sieci 
bezpośrednio ze sobą, dzięki czemu można 
rozszerzać zasięg sieci poprzez dodawanie do niej 
kolejnych elementów. Sieć bezprzewodowa typu 
mesh to system składający się z wielu punktów 
dostępu WLAN rozmieszczonych w obrębie 
biura, tworzące razem jedną, zintegrowaną 
sieć, której schemat przypomina kratę. Punkty 
dostępu z funkcjonalnością mesh automatycznie 
optymalizują transmisję, wymieniając między 
sobą informacje w celu zwiększenia zasięgu 

i wydajności WiFi dla wszystkich urządzeń w sieci 
firmowej

Sieć z funkcjonalnością mesh, taka jak ta oparta 
na urządzeniach sieciowych FRITZ!,  zapewnia 
pracownikom szybkie i stabilne połączenie 
WiFi, niezależnie od tego, w której części biura 
przebywają.  W takim środowisku komunikacja 
między wszystkimi urządzeniami z rodziny FRITZ! 
(tj. pomiędzy routerem FRITZ!Box, repeaterami 
bezprzewodowymi, adapterami powerline) jest 
jeszcze lepsza, co oznacza, że można ujednolicić 
ustawienia i zoptymalizować pracę podłączonych 
urządzeń końcowych. Cała procedura konfiguracji 
odbywa się automatycznie. Router FRITZ!Box 
staje się urządzeniem nadrzędnym w sieci mesh, 
co oznacza, że zapewnia dostęp do Internetu 
i służy jako główny punkt dostępu WiFi. Sieć typu 
mesh jest świetnym rozwiązaniem w przypadku 
kilkupiętrowych biur, a przy zastosowaniu 
urządzeń z rodziny FRITZ!, jest ona łatwa 

w konfiguracji i to w sposób dostosowany do 
wymagań danej firmy.

Bezpieczeństwo

Od niedawna bezpieczeństwo routerów 
staje się istotnym tematem, zwłaszcza  po 
ujawnionych niedawno lukach bezpieczeństwa 
w oprogramowaniu i atakach na miliony routerów 
na całym świecie.  W 2018 roku niemiecka 
rządowa agencja do spraw bezpieczeństwa 
informatycznego BSI (Bundesamt für Sicherheit 
in der Informationstechnik) opracowała specjalne 
wytyczne dla routerów instalowanych w małych 
firmach i domach, które powinny być wdrożone 
przez producentów. Warto zatem przed zakupem 
sprzętu do firmy zwrócić uwagę na następujące 
czynniki:

•	 Fabryczne hasła do WiFi powinny mieć 
minimum 20 cyfr i nie powinny mieć 
związku z modelem, producentem czy ad-
resem MAC urządzenia. Również SSID nie 
powinien nawiązywać do tych informacji.

•	 Użytkownik musi mieć możliwość zmiany 
hasła do Wi-Fi czy panelu konfiguracji.

•	 Hasła do panelu konfiguracji powinny być 
co najmniej 8-znakowe i powinny spełniać 
przynajmniej dwa warunki takie jak waru-
nek zastosowania dużych i małych zna-
ków, znaków specjalnych lub cyfr.

•	 Sieć bezprzewodowa routera powinna 
wspierać standard WPA2 i taki standard 
powinien być ustawiony jako domyślny

•	 Zakres usług dostępnych przez sieć lo-
kalną i bezprzewodową powinien być 
ograniczony do DNS, HTTP, HTTPS, DHCP, 
DHCPv6 oraz ICMPv6.

•	 Dostęp do interfejsu WAN powinien być 
ograniczony do (CWMP) TR-069, SIP, SIPS 
oraz ICMPv6.

•	 Jeśli router daje możliwość udostępnienia 
gościnnej sieci WiFi, to gość nie powinien 
mieć dostępu do konfiguracji routera.

•	 System operacyjny routera powinien in-
formować użytkownika o stanie oprogra-
mowania, możliwości aktualizacji, statusie 
firewalla, a także dostarczać dane o pod-
łączonych urządzeniach klienckich i statu-
sie funkcji zdalnej konfiguracji.

BIZNES W PRAKTYCE
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Nowoczesny sprzęt sieciowy musi również 
dostosowywać się do warunków i specyfiki pracy 
przedsiębiorstw, w których część pracowników 
wykonuje swoją pracę zdalnie i także im 
zapewnić bezpieczne łączenie się z firmową 
siecią i wymianę plików. To możliwe jest dzięki 
funkcji wirtualnych sieci prywatnych – VPN. 
Routery FRITZ!Box posiadają zintegrowany  
serwer VPN wspierający protokół IPSec. 
Daje to możliwość zarówno poszczególnym 
pracownikom pracującym poza siedzibą firmy  
zdalny szyfrowany dostęp do sieci firmowej, 
jak również zdalne szyfrowanie połączeń 
między poszczególnymi lokalnymi oddziałami 
znajdującymi się w dowolnych miejscach na 
świecie. Dzięki temu na przykład przedstawiciele 
handlowi cały czas mogą wykorzystywać 
bezpieczne połączenie z centralą firmy i korzystać 
z danych znajdujących się na firmowych 
serwerach czy w bazach danych.
Bezpieczeństwo sieci firmowej to także 
zapewnienie ciągłości dostępu do Internetu. 
Failover lub loadbalancing to funkcje pozwalające 
sieci firmowej na ciągły dostęp do globalnej sieci, 
mimo awarii łącza podstawowego. W przypadku 

loadbalancing możemy zwiększyć wydajność 
podstawowego łącza poprzez kierowanie części 
ruchu przez drugie łącze. W przypadku kiedy 
podstawowe łącze firmowe (np. łącze ADSL 
o parametrach 6 Mbit/s pobierania i 1 Mbit/s 
wysyłania) oferuje stabilne połączenie jednak 
za małą przepustowość możemy w routerach 
FRITZ!Box 6890 LTE używać dwóch łączy (przez 
DSL lub WAN razem z LTE) w celu poprawy 
parametrów dostępu do Internetu.

Poza technicznymi parametrami ważnym 
elementem bezpieczeństwa jest sprawny serwis 
gwarancyjny i pogwarancyjny. Niezwykle istotnym 
punktem dla firm jest na przykład możliwość 
wymiany sprzętu w 24 godziny lub następnego 
dnia roboczego, ponieważ nawet jednodniowy 
przestój i brak routera zapewniającego bezpieczne 
połączenie dla małej firmy może oznaczać 
poważne straty finansowe – trudno wyobrazić 
sobie brak dostępu do sieci chociażby dla sklepów 
internetowych. Dlatego przy wyborze routera 
do firmy warto zwracać uwagę na urządzenia 
posiadające jak najdłuższą np. 5-letnią  gwarancję 
producenta. />
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INWESTYCJE W ŚRODOWISKO PRACY SĄ 
ZAWSZE OPŁACALNE

BARTOSZ MARTYKA

Powszechna digitalizacja, rozwój technologii informacyjno-komunikacyjnych (TIK) oraz najnowsze 
zdobycze technologiczne w zasięgu ręki to już nasza codzienność. Pokolenie Z, które dość ekspan-
sywnie wkracza na rynek pracy, w naturalny sposób posługuje się elektroniką. Podnosi też poprzecz-
kę oczekiwań. Jest świadome, zorientowane, znakomicie filtruje dane 
i optymalizuje swoje działania. Wymaga inteligentnych miejsc pracy. 

BIZNES W PRAKTYCE
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Obecnie firmy starają się efektywniej 
dystrybuować informacje, które kiero-
wane są nie tylko do klientów, ale także 
do pracowników. Inwestują w systemy 

do zarządzania czasem, urządzeniami, rezerwacją 
sal oraz wirtualną recepcją. Poza samym spełnie-
niem potrzeby, chcą wiedzieć jak taki system się 
rozwinie, chcą móc planować swój rozwój i sięgać 
po nowe rozwiązania. Chcą mieć łatwą kontrolę 
nad całością kanału informacji. Przedsiębiorstwa 
doceniają systemy wdrażane w chmurze, bo to 
nie tylko duża elastyczność, ale przede wszyst-
kim dostępność z dowolnego miejsca, w dowol-
nym czasie. To wszystko ma za zadanie wspierać 
współpracę między ludźmi i sprawiać, że będzie 
efektywna. Ma też optymalizować koszty.

Jednym z takich systemów jest TEOS Manage. 
Pozwala on na sterowanie urządzeniami audio-
wizualnymi, takimi jak monitor czy projektor, za 
pomocą smartfona. Tablet może służyć do rezer-
wacji sal, ale także do wprowadzenia wirualnego 
recepcjonisty. System umożliwia monitorowanie 
wykorzystania urządzeń i pozwala nimi zarządzać, 
zmniejszać wydatki na energię dzięki łatwym do 
stworzenia harmonogramom pracy oraz szybko 
wykrywać i eliminować wszelkie problemy. Stero-
wanie i zarządzanie urządzeniami jest wykonywa-
ne z jednego panelu. Dodatkowo, rozwiązanie ma 
interfejs webowy, co oznacza, że do zarządzania 
nim nie jest potrzebny  specjalny komputer, wy-
starczy dowolny sprzęt z dostępem do firmowej 
sieci. System jest w pełni skalowalny, a więc bez 

trudu może rosnąć wraz z firmą. Kolejną ważną 
funkcjonalnością jest możliwość tworzenia i roz-
powszechniania w całej firmie treści Digital Signa-
ge, które przyciągają uwagę, ułatwiają orientację 
i umożliwiają sprawne przekazywanie danych 
pracownikom.

Pierwszą firmą w Polsce, która wdrożyła Teos 
Manage jest HL Tech.

HL Tech to centrum technologiczne tworzące 
rozwiązania IT w ramach Grupy Hargreaves Lans-
down – wiodącej firmy zajmującej się zarządza-

Produkt Sony Teos Manage na etapie 
wyboru rozwiązania spełniał nasze mi-
nimalne wymagania. Doceniliśmy jego 
funkcjonalność, design, a także stosu-
nek jakości do ceny. Kluczowe dla nas 
było zapewnienie, że system jest cią-
gle rozwijany i możemy liczyć na peł-
ne wsparcie produktu ze strony Sony. 
Oczywiście atutem była kompatybil-

ność monitorów, ich jakość i możliwość 
wydłużenia okresu gwarancyjnego na 

sprzęt.
Wojciech Krawczyk, specjalista IT, HL 

Tech
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niem funduszami inwestycyjnymi
i oszczędnościami w Wielkiej Brytanii. W HL Tech 
pracownicy tworzą, testują oraz wdrażają innowa-
cyjne rozwiązania, a także dostarczają bezpieczne 
oprogramowanie, które ułatwia inwestorom na 
całym świecie wykonywanie operacji finansowych.

W warszawskim biurze HL Tech zainstalowano 27 
profesjonalnych monitorów Bravia, projektor la-
serowy VPL-PHZ10 oraz 7 tabletów TEOS BOOK. 
Sterowanie urządzeniami, Digital Signage oraz 
rezerwacja sal kon-
ferencyjnych odbywa 
się przy użyciu sys-
temu Teos Manage 
opartego na lokalnym 
serwerze. Możliwe 
jest zarządzanie urzą-
dzeniami – włączanie 
i wyłączanie, regulo-
wanie głośności czy 
zaplanowanie emisji 
treści z playera o wy-
znaczonej porze.   

System Digital Signa-
ge działa w recepcji  
na  dwóch  49-calo-
wych  monitorach, 
w korytarzach, gdzie 
umieszczono dwa-
naście 55-calowych 
urządzeń Sony Bravia 
oraz w barze, gdzie 
pracują dwa 49- ca-
lowe i trzy 55-calowe 
monitory Bravia oraz 
projektor VPL-PHZ10.

Rezerwacja sal konferencyjnych jest zintegrowana 
z Microsoft Exchange.

Na system Teos Manage składa się  obecnie 
pakiet aplikacji, które ulepszają albo zastępują 
tradycyjne rozwiązania. Wśród nich jest:

TEOS Connect, który wpiera bezprzewodową ko-
munikację. Uczestnicy spotkania mogą wyświetlać 
materiały z własnego laptopa na monitorze profe-
sjonalnym BRAVIA – sprawnie i bezprzewodowo. 
Moduł ten działa bez sprzętowego odbiornika. Jest 
oferowany niezależnie od systemu TEOS Manage 
i umożliwia udostępnianie materiałów zarówno 
w dużych salach, jak i małych pokojach spotkań.

TEOS Book — to usługa rezerwacji sal wchodząca 
w skład szerszej oferty TEOS Manage. Ma duże 
znaczenie dla sprawnej organizacji i zarządzania 
pomieszczeniami pozwalając uniknąć dublowania 
rezerwacji. Zainstalowany na zewnątrz sali tablet 
z ekranem 7 lub 10 cali umożliwia pracownikom 
łatwe zgłoszenie przybycia, rezerwowanie po-
mieszczenia oraz przedłużanie spotkań. To roz-
wiązanie jest całkowicie zgodne z narzędziami 
Office 365, Microsoft Exchange i Google Agenda.

BIZNES W PRAKTYCE
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TEOS Reception — usługa wirtualnego recepcjo-
nisty stanowi bardzo opłacalne rozwiązanie dla 
biur i dużych firm, które nie zatrudniają nikogo na 
tym stanowisku. Zapewnia gościowi miłe powita-
nie i potrzebne informacje, a ponadto powiadamia 
gospodarza spotkania o przybyciu gościa.

TEOS Remote — pozwala pracownikom sterować 
połączonymi urządzeniami przy użyciu własnego 
smartfona lub zainstalowanego w pomieszcze-
niu tabletu. Aby uzyskać kontrolę nad sprzętem, 
wystarczy - wchodząc do pomieszczenia - użyć 
plakietki NFC lub zeskanować kod QR. Użytkownik 
może dostosować wygląd narzędzia do własnych 
upodobań.

TEOS Player — to kompaktowy odtwarzacz opar-
ty na platformie Android umożliwiający wyświe-
tlanie materiałów w formacie 4K 60p HDR. Dzięki 
niemu użytkownik każdego projektora lub moni-
tora ma dostęp tych samych zaawansowanych 
funkcji systemu TEOS Manage, co posiadacze za-
awansowanych monitorów profesjonalnych Sony 
BRAVIA. Oznacza to, że z najnowocześniejszych 
rozwiązań biurowych Sony mogą korzystać także 

firmy wyposażone w starszy sprzęt.

„Email to Signage” — ten  sposób tworzenia i wy-
świetlania materiałów signage radykalnie ułatwia 
pracę osobom bez wiedzy technicznej. Wystarczy, 
że przygotują one odpowiednie slajdy w programie 
PowerPoint i wyślą je na zdefiniowany wcześniej 
adres mailowy, a o resztę automatycznie zadba 
pracujący w tle system TEOS Manage. Użytkow-
nicy mogą więc z łatwością tworzyć materiały 
dostosowane do indywidualnych potrzeb — bez 

specjalnych szkoleń 
i wiedzy ani poczucia, 
że opracowywanie 
takich materiałów to 
proces przytłaczający 
swoim zakresem.

TEOS Manage to 
system, którego 
główną zaletą jest 
oszczędność czasu. 
Dzięki temu roz-
wiązaniu nie musi-
my szukać wolnej 
sali konferencyjnej, 
podłączać urządzeń 
w celu podzielenia się 
materiałami podczas 
spotkania, a tak-
że przygotowywać 
materiałów Digital 
Signage i tracić czasu 
na dotarcie z nimi do 
pracowników. A prze-
cież czas to pieniądz. 
/>
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Blockchain w skrócie
Zasady działania blockchain powodują, 
że jest idealnym narzędziem 
do przeprowadzania transakcji 

o różnorodnym charakterze. Są one zawsze 

szyfrowane, chronione systemem klucza 
prywatnego i niemożliwe do podrobienia. Nie ma 
tu miejsca na podmioty pośredniczące, wszelkie 
operacje odbywają się tak, jak w typowym 
systemie peer-to-peer. Użytkownicy są ze sobą 

BLOCKCHAIN - IMPULS ZRODZONY POZA 
ŚRODOWISKIEM FINANSOWYM 

NORBERT BIEDRZYCKI

Krach finansowy w 2008 roku pokazał, że bankowość wymaga baczniejszej obserwacji 
i ściślejszych regulacji. Na bazie tamtych wydarzeń zrodził się pomysł, by stworzyć alternatywę dla 
niezrozumiałych i podatnych na nadużycia instrumentów finansowych. Nowe narzędzie – blockchain 
i nowa waluta – bitcoin, miały być remedium na władzę absolutną sektora finansowego. Dzisiaj 
wszyscy dyskutują o kryptowalutach. A nieco w cieniu rozwija się blockchain – rozproszona baza 
danych peer-to-peer, bez której zmiana, jaka się dokonuje, nie byłaby możliwa, co więcej, nie byłaby 
tak radykalna. 

BIZNES W PRAKTYCE
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bezpośrednio połączeni. Nie jest im potrzebna 
centralna organizacja, która odgórnie wyznacza 
standardy czy prowadzi certyfikację. 
Cechy tego systemu wystarczyły, aby uczynić 
z niego bazę dla alternatywnego obrotu środkami 
płatniczymi. Blockchain jest fundamentem, 
na którym oparte są współcześnie znane nam 
kryptowaluty, nowoczesne i błyskawiczne 
przelewy, systemy obsługujące płatności 
czy inteligentne kontrakty. Banki, instytucje 
nadzoru finansowego i pośrednicy mogą więc 
stracić dostęp do kawałka tortu. Starcie trwa: 
oficjalne instytucje nie chcą utraty swojej pozycji, 
a blockchain – ze swej natury – nie dopuszcza 
pośredników ani regulatorów do głosu. 

Chaos komunikacyjny 

Obserwujemy teraz spontaniczne reakcje 

rządów i różne deklaracje ministrów finansów 
związane z podejściem do kryptowalut. Zabiegi 
regulacyjne podejmuje się na szybko, a do 
mediów ciągle trafiają plotki o planowanych 
obostrzeniach. European Securities and 
Markets Authorities – organizacja nadzorująca 
bezpieczeństwo europejskiego rynku finansowego 
– wydała oświadczenie, w którym przyznaje, 
że kryptowaluty są ryzykowne i nie można 
traktować ich jako produktów inwestycyjnych. 
Wszystko to mocno wpływa na ich kursy, 
a posiadaczy kosztuje sporo nerwów. Równolegle 
do zastrzeżeń wobec kryptowalut rodzi się 
dużo bardziej przychylna postawa wobec 
samej technologii blockchain. Według raportu 
Światowego Forum Ekonomicznego do 2025 roku 
10 proc. światowego PKB będzie przechowywane 
z zastosowaniem blockchain. Prognozy firmy 
konsultingowej Aite Group zakładają, że branża 
finansowa zainwestuje w tym i następnym 
roku 800 milionów dolarów w jego wdrażanie. 
Największe światowe instytucje finansowe 
testują wykorzystywanie blockchain do realizacji 
złożonych konstrukcji finansowych, jakimi są 
swapy. Do rozliczeń operacji chce go wykorzystać 
Australijska Giełda Papierów Wartościowych 
(ASX), sprawdza jego możliwości giełda Nasdaq. 
Dlaczego instytucje zaufania publicznego – banki, 
giełdy i pośrednicy transakcji finansowych, mimo 
poczucia, że zagrożone jest status quo, widzą tu 
ogromny potencjał? 

Redukcja oszustw i kosztów

Blockchain opiera się na rozproszonej sieci 
komputerów należących do wielu użytkowników, 
a czegoś takiego jak centralne magazyny 
danych – nie ma. Bezpieczeństwo takiej 
rozproszonej sieci jest wielokrotnie większe. Nie 
ma także pośredników. Oni w znacznej mierze, 
w tradycyjnym systemie odpowiadają za duży 
procent oszustw i nieprawidłowości. Ich brak 
powoduje, że wszelkie operacje - transakcje 
między klientami, firmami i organizacjami, 
przyśpieszają, ale będą też obarczone mniejszym 
ryzykiem. Wszystko to obniża też koszty 
funkcjonowania banków, które przecież również 
rozliczają się między sobą, a więc tu mogą 
generować znaczne oszczędności dla siebie. 
Autonomous Research twierdzi, że blockchain 
może obniżyć koszty rozliczeń o jedną trzecią, czyli 
16 miliardów dolarów rocznie.
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Inteligentne kontrakty

Blockchain umożliwia użycie uniwersalnego 
narzędzia, które w sposób zautomatyzowany 
może realizować warunki umów i transakcji w
 momencie, gdy zostaną spełnione ściśle 
określone warunki. Aplikacje osadzone 
w ekosystemie blockchain, niejako z automatu 
pilnują, by określone zadanie zostało wykonane 

przy zaistnieniu kompletu warunków. 
W największym skrócie zjawisko można 
wytłumaczyć pojęciem instrukcji decyzyjnej: 
JEŚLI - WIĘC - KIEDY. Zapisy informatyczne 
generują więc wystąpienie operacji w oparciu 
o warunkowanie zdarzeń.  Jeśli więc dwóch 
użytkowników – nie znających się, nie widzących 
się, a mimo to zawierających między sobą umowę 
– chce mieć pewność, że nie dokona się oszustwo, 
wykorzysta właśnie opcję inteligentnego 
kontraktu. Transakcja dojdzie do skutku, gdy obie 
strony użyją niepowtarzalnych kodów w postaci 
pary kluczy prywatnego i publicznego.

Mechanizm powoduje, 
że z umów 

zawieranych między 
użytkownikami 
eliminowane są 
błędy i nie ma 
tu miejsca na 
wieloznaczności 

lub manipulacje. 
Inteligentne 

kontrakty 

oszczędzają czas i zwiększają poziom zaufania 
między użytkownikami, eliminują udział kolejnych 
podmiotów w procesie zawierania umów, takich 
jak prawnicy czy notariusze. Pozostaje tu niewiele 
miejsca na manipulacje wymagające prawniczej 
wiedzy.

Globalna zmiana

McKinsey Global Institute, omawiając możliwości, 
jakie dostrzega w nowej technologii branża 
finansowa, wskazuje też, że niektóre rozwiązania 
proponowane przez nowe narzędzie, mogą 
w finansach przyjmować się z trudem. W raporcie 
„Beyond the Hype. Blockchains in Capital 
Markets” autorzy wskazują na jedną z cech, którą 
zwolennicy technologii blockchain traktują jako 
kluczową – chodzi o nieodwracalność dokonanych 
transakcji. Według autorów raportu, dla banków 
może być to duży kłopot. W ich opinii mechanizmy 
odwoławcze są bardzo istotne dla wielu klientów, 
więc trudno tę 
cechę zaakceptować 
bez zastrzeżeń. 
Nie bez znaczenia 
są też wszystkie 
obserwacje poczynione 
dotychczas przy 
okazji funkcjonowania 
kryptowaluty bitcoin. 
Zapychanie sieci, 
stosunkowo mała liczbą transakcji na sekundę, 
wysokie opłaty prowizyjne - to przykłady 
ukazujące, że idealny produkt oparty na 
technologii blockchain, czy w szczególności na tej 
konkretnej kryptowalucie, może częściowo tracić 
blask w warunkach konkretnego użycia.

Alternatywa, czyli mainstream

Mimo tych zastrzeżeń, uważam, że jesteśmy na 
początku bardzo ciekawej drogi. Jest to droga, 
z której raczej nie da się już zejść. Być może to 
wszystko, co się dzieje, jest powtórkę historii 
Linuxa, który porzucił już wizerunek systemu 
stworzonego przez alternatywę i trafił do 
komercyjnych przedsięwzięć. Podobnie będzie 
z technologią blockchain – po czasie gorących 
dyskusji, stanie się standardem dla dużych firm, 
banków, a nawet rządów. 

Myślę, że na odpowiedź nie będzie musieli czekać 
zbyt długo. />

Do 2025 roku 10 proc. 
światowego PKB 

będzie przechowywane 
z zastosowaniem blockchain
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Kompletne rozwiązanie dla Twojej firmy
Serwer poczty e-mail i platforma komunikacyjna

Biznesowy e-mail & kalendarz
Bezpieczna poczta e-mail z własną domeną i
rewolucyjną integracją z czatem. Współdzielone
kalendarze dla perfekcyjnego planowania.

TeamChat - współpraca online
Współpraca w czasie rzeczywistym dla każdego 
zespołu i projektu. Zapomnij o mailowym bałaganie i
bądź jeszcze bardziej efektywny.

Dokumenty dostępne online
Wszystkie Twoje pliki są dostępne w każdej chwili
na wszystkich urządzeniach całego zespołu. Pliki łatwo
udostępnisz i zedytujesz w przeglądarce.

Urządzenia mobilne & stacjonarne
Korzystaj z dedykowanych aplikacji na komputery 
stacjonarne i urządzenia mobilne. Umożliwiamy pracę
offline oraz kompatybilność z innymi aplikacjami.

Sun Capital Sp. z o.o. 
ul. Ołtaszyńska 92c/6
53-034 Wrocław

tel.: +48 071 707-03-76
e-mail: suncapital@suncapital.pl
www: https://suncapital.pl

Skontaktuj się z dystrybutorem i dowiedz się więcej: 
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Co wpływa na dynamikę rozwoju rynku 
handlu internetowego? Przede wszystkim 
jest to zmiana podejścia do e-commerce. 
W społeczeństwie zanika strach związany 

z transakcjami online, dostrzega się zalety takiego 
sposobu zakupów, zwłaszcza fakt, że zakupy 
w sieci są po prostu wygodne i stosunkowo 
tańsze. W minionym roku duże znaczenie dla 
rozwoju handlu w sieci miało wprowadzenie od 
marca niedzieli niehandlowych. Poza tym, nie 
ulega wątpliwości, że na handel w sieci wpływają 
najbardziej zmiany technologiczne, optymalizacja, 
ulepszanie obsługi i narzędzi. Przedstawiamy 8 
trendów, które mogą być kluczowe dla rozwoju 
e-commerce w 2019 roku.

1Mobile
Mówi się, że dzisiaj smatfon to „przedłużenie 
naszej ręki”. Służy nam jako baza wiedzy, 

aparat, narzędzie do wszelakiej komunikacji. 
Wszechstronne zastosowanie tego urządzenia nie 
omija także handlu. Aby być konkurencyjnym na 
rynku internetowego handlu detalicznego, trzeba 
pamiętać, że zakupy poprzez urządzenia mobilne 
są dla klientów coraz bardziej oczywiste. Tak było 
w poprzednich latach, a w 2019 roku trend ten 
jeszcze bardziej się uwydatni.

2 Personalizacja
Aby wskazać trendy, jakimi będzie 
podążał handel w sieci konieczne jest 

BIZNES W PRAKTYCE

TRENDY E-COMMERCE W 2019 ROKU
KLAUDIA CIESIELSKA

Rynek e-commerce zarówno na świecie jak i w Polsce rośnie w zawrotnie szybkim tempie. Już teraz 
jego wartość w naszym kraju jest szacowana na 50 mld zł (2018 rok) według raportu „E-commerce” 
interaktywnie.com. W 2020 roku wartość rynku e-commerce ma sięgnąć 70 mld zł. Dynamika 
wzrostu tego rynku w 2018 roku w porównaniu z poprzednim wyniosła 11 proc. i nie zapowiada się 
na to, że ten wzrost zwolni tempa. 
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zidentyfikowanie potrzeb klientów. A z pewnością, 
w dzisiejszym świecie przesiąkniętym spamem 
i wszędobylskimi materiałami marketingowymi, 
zdobycie zainteresowania i przywiązania klienta 
to nie lada wyzwanie. Stąd rok 2019 upłynie 
pod znakiem dostosowania treści i przekazu to 
konkretnych nabywców, badania ich doświadczeń 
zakupowych i opinii, które będą kluczowe dla 
kolejnych klientów i elastycznego rozwijania 
sklepu zgodnie z potrzebami, jakie mają klienci już 
przywiązani do danej marki. 

3 Sztuczna inteligencja
To kolejny trend, który jest jednak mocno 
związany z poprzednim. Wykorzystanie 

sztucznej inteligencji będzie jednym z tych 
elementów branży e-commerce, bez którego 
konkurencyjny sklep nie będzie się mógł 
obejść. Sztuczna inteligencja ułatwi bowiem 
przetworzenie zebranych danych i dostosowanie 
treści do konkretnego nabywcy, a także będzie 
największym wsparciem dla procesu sprzedaży. 

4Chatboty
Wielkie przedsiębiorstwa, które jest stać 
na działanie w zasadzie bez przerwy, 

przyczyniły sie do tego, że klienci oczekują 
dostępności w razie jakiekolwiek problemu 
przez 24 godziny na dobę i 7 dni w tygodniu. 
Małe przedsiębiorstwo nie może sobie pozwolić 
na dostępność konsultantów w tak szerokim 
zakresie, dlatego doskonałym kompromisem 
wydają się być chatboty, które potrafią rozwiązać 
proste problemy klientów lub, gdy problem okaże 
się bardziej złożony, mogą umówić klienta na 
rozmowę z konsultantem w konkretnym terminie, 
dzięki czemu klient jest spokojniejszy i ma 
poczucie, że jego problem zostanie rozwiązany. 
Poza tym, chatboty zdecydowanie ograniczają 
czas oczekiwania na rozmowę z konsultantem, 
gdy ten jest dostępny oraz, po rozpoznaniu 
tematyki problemu lub potrzeby udzielenia 
większej ilości informacji, mogą skierować 
rozmowę do konkretnego konsultanta.

5Social media
Nie od dziś wiadomo, że najlepsze reklama 
odbywa się za pomocą tak zwanej „poczty 

pantoflowej”. A skoro cyfryzacja dotarła już 
prawie wszędzie i znaczna część komunikacji 
odbywa się za pomocą sieci, to dla e-commerce 
ważna wiadomość, ponieważ social media, 
służące do komunikacji, to duże pole, na którym 
można zdobyć klientów. A żeby efektywność 

działań na gruncie mediów społecznościowych 
była jeszcze wyższa, warto zastanowić się nad 
social commerce, czyli nad sprzedażą za pomocą 
mediów społecznościowych. Docieranie jak 
najbliżej klienta to niesłabnący trend w handlu 
ogólnie, a handel w sieci umożliwia dotarcie 
bezpośrednio do potencjalnych nabywców.

6Dostawa tego samego dnia (Same day 
delivery)
Dużą zaletą sklepu stacjonarnego jest to, że 

klient otrzymuje towar najczęściej w momencie 
zawierania transakcji, więc nie musi na niego 
czekać. Dlatego przyspieszenie momentu 
dostawy towaru do klienta będzie ulepszanym 
elementem procesu sprzedaży w firmach 
z branży e-commerce, żeby móc na tym gruncie 
konkurować ze sklepami stacjonarnymi. Dostawa 
tego samego dnia byłaby w tym aspekcie 
idealnym rozwiązaniem, które jednak trudno 
osiągnąć. 

7Płatności
Trend ten staje się powoli rzeczą oczywistą, 
jednak warto wspomnieć o metodach 

płatności, gdyż, według platformy Shoper, aż 
38 proc. klientów uznaje metody płatności jako 
ważne przy wyborze sklepu internetowego. 
Co więcej, wiele możliwości płatności podaje 
się jako jeden z czynników, które weryfikują 
bezpieczeństwo danego sklepu. Klienci sklepów 
internetowych chcą mieć wybór, szczególnie, 
że wielu z nich korzysta z szybkich płatności 
mobilnych i zdecydowanie wolą wybrać sklep nie 
tylko z tanim asortymentem, ale także elastyczny 
pod kątem całego procesu sprzedaży.

8Kanały B2B i B2C
Bardzo szybko rozwija się także trend, który 
można nazwać B2B e-commerce. Jest to 

forma handlu w sieci między przedsiębiorcami 
w hurtowych ilościach. Z uwagi na zalety związane 
z czasem zakupów, wielu przedsiębiorców 
decyduje się na uzupełnienie asortymentu 
właśnie poprzez internet. Mimo, iż de facto są to 
transakcje B2B, to forma sprzedaży i oczekiwania 
nabywców są dokładnie podobne, jak 
w przypadku handlu detalicznego w sieci. W 2019 
roku trend ten z pewnością będzie się rozwijał, 
a to oznacza dla firm z branży e-commerce 
konieczność dostosowania choćby systemów 
sprzedażowych w taki sposób, aby nabywca mógł 
np. w szybki i łatwy sposób podać dane swojego 
przedsiębiorstwa i otrzymać fakturę./>
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Deklaracje podatkowe za 2018 rok
Od 2018 roku podatnicy rozliczający 
się za pomocą deklaracji PIT-37 
i PIT-38 nie będą musieli rozliczać się 

nawet przez internet. Okazuje się, że Krajowa 
Administracja Skarbowa przygotuje deklaracje za 
podatników opierając się na danych zawartych 
w dotychczasowych deklaracjach i informacjach 
od płatników. Podatnik z pomocą Profilu 
Zaufanego będzie mógł dokonać zmian, odrzucić 
deklarację i rozliczyć się samodzielnie lub 
zaakceptować PIT od 15 lutego. Jeśli nie wykona 
żadnych działań do końca okresu rozliczeniowego, 
deklaracja zostanie uznana za zaakceptowaną.

W deklaracjach za 2018 rok będzie można 
wpisać  działalność niezarejestrowaną jako „inne 
źródło przychodu”. Aby działalność uznać za 
niezarejestrowaną i taką też wpisać z deklarację 
podatkową, osoba fizyczna musi spełniać 
dwa warunki. Pierwszy - osoba prowadząca 
działalność niezarejestrowaną przez ostatnie 

5 lat nie prowadziła działalności gospodarczej. 
Drugi - przychód należny z działalności 
niezarejestrowanej nie może przekraczać 50% 
kwoty minimalnego wynagrodzenia w żadnym 
z rozliczanych miesięcy, czyli w przypadku 
2018 roku wynosi on 1 050 zł. Takiej formy 
prowadzenia działalności nie trzeba zgłaszać 
do Urzędu Skarbowego, nie trzeba posiadać 
NIP-u ani REGON-u ani uiszczać składek 
ubezpieczeniowych.

Warto także pamiętać o dorocznych zmianach 
w kwocie wolnej od podatku. W deklaracjach 
składanych za 2017 rok wynosiła ona 6 600 zł. 
W tym roku będzie to kwota 8 000 zł. W związku 
z tym podatku nie odprowadzi osoba, której 
dochód w 2018 roku wyniósł mniej niż 8 000 zł. 
Jeśli dochody wyniosły od 8 000 zł do 13 000 zł 
to kwota wolna od podatku wyniesie od 8 000 
zł do 3 091 zł. Dla podatników, których dochód 
wyniósł od 13 000 zł do 85 528 zł, kwota wolna 
od podatku nie będzie malała wraz z wzrostem 

PODATKI W 2019 ROKU - CO NAS CZEKA?
KLAUDIA CIESIELSKA

Jakie nowe podatki pojawią się w 2019 roku? Co ze split payment? I czym właściwie jest exit tax?
Przedsiębiorcy i księgowi z roku na rok czują się coraz bardziej skonsternowani zmianami 
w podatkach, nowymi daninami i sposobami rozliczania, które stają się skomplikowane. Co czeka nas 
w 2019 roku? Jakie najważniejsze zmiany obejmą podatników?
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dochodu, lecz wyniesie 3 091 zł, a w przypadku 
przychodów w przedziale od 85 528 zł do 127 
000 zł kwotą wolną od podatku będzie wartość 
w przedziale od 3 091 zł do 1 zł. Powyżej dochodu 
127 000 zł rocznie nie ma kwoty wolnej od 
podatku.

Exit tax

Exit tax to podatek od dochodu 
z niezrealizowanych zysków. Innymi słowy, 
jest to podatek, którym są obłożone aktywa 
przedsiębiorstwa, które zostały przeniesione 
do innego państwa, lecz wypracowały zyski 
jeszcze wówczas, gdy podlegały polskiemu prawu 
podatkowemu.  W praktyce oznacza to zapłatę 
podatku od hipotetycznych, a nie zrealizowanych 
zysków. Exit tax obowiązuje od stycznia 2019 
roku. Stawka tego podatku wyniesie 19% 
i 3%, z czego ostatnia dotyczy osób fizycznych, 
które nie prowadzą działalności gospodarczej 
i mieszkają w Polsce od co najmniej 5 lat, 
a zapłacą one 3% podatku od wartości papierów 
wartościowych, udziałów w spółkach i funduszach 
inwestycyjnych. Aby exit tax obowiązywał, 
muszą mieć one wartość co najmniej 2 mln zł. 
Wprowadzenie „podatku przeciwko ucieczkom” 
wiąże się z koniecznością wprowadzenia w życie 
unijnej dyrektywy ATAD.

Nowa stawka CIT

Zmiana stawki podatku CIT z 15% do 9% 
obejmie firmy, w których przychód ze sprzedaży 
w danym roku nie przekroczył 1,2 mln euro oraz 
nowopowstające podmioty, które muszą spełniać 
określone kryteria. Obniżenie stawki nie obejmie 
jednak przedsiębiorstw, które dokonały podziału 
firmy na mniejsze podmioty, aby móc skorzystać 
z niższej stawki.

Nowe kasy fiskalne

W 2019 roku czeka nas także zmiana, jeśli chodzi 
o kasy fiskalne, które staną się teraz online. 
Dane zbierane za pomocą kas fiskalnych będą 
w ten sposób od razu przekazywane do systemu 
Krajowej Administracji Skarbowej. Już w 2018 
roku nowe rozwiązanie musieli zaimplementować 
m.in. właściciele stacji paliw i warsztatów 
samochodowych, ponieważ obowiązek posiadania 
kas online obowiązuje ich od stycznia 2019 roku. 
Od 1 lipca 2019 roku obowiązek obejmie także 
branże gastronomiczną i hotelarską, a do końca 

2023 roku kasy fiskalne online będą obligatoryjne 
w każdej branży.
Opodatkowanie kryptowalut

2019 rok przyniósł także względne 
uporządkowanie w zakresie opodatkowania 
kryptowalut. Przychody z obrotów 
kryptowalutami są zaliczane w przypadku 
podatku PIT do przychodów z kapitałów 
pieniężnych, a w przypadku podatku CIT do 
zysków kapitałowych. Zatem przychody 
z obrotu walutami wirtualnymi obejmuje stawka 
19% podatku. Niestety, w 2019 roku należy 
spodziewać się kolejnych zmian, ponieważ 
powyższe obowiązują tylko do 30 czerwca 2019 
roku. Zatem, co dokładnie czeka nas w związku 
z opodatkowaniem kryptowalut? Tego do końca 
nie wie jeszcze nawet resort finansów.

Split payment

Mechanizm podzielonej płatności to nowość 
z 2018 roku, jednak w 2019 zaczyna obligatoryjnie 
obowiązywać w branżach, w których stosowanych 
jest odwrócony VAT. Mechanizm podzielonej 
płatności oznacza taki podział płatności, 
w którym część  odpowiadająca podatkowi VAT 
zostaje umieszczona na koncie bankowym, do 
którego przedsiębiorstwo nie ma bezpośredniego 
dostępu, które jednak służy rozliczeniom z US, 
natomiast część netto trafia bezpośrednio 
na konto przedsiębiorcy. Do końca 2018 roku 
o podziale płatności decydował nabywca usługi 
bądź towaru i w 2019 pozostanie tak w branżach 
innych niż te, które stosują wspomniany już 
odwrócony VAT . W kolejnych latach split payment 
najprawdopodobniej obejmie też inne branże.

Podsumowując

Poza powyższymi zmianami, 2019 rok obfituje 
w jeszcze wiele innych, na przykład nałożenie 
akcyzy na e-papierosy, zmiany w JPK, a także 
nowe zasady ulg mieszkaniowych. Resort 
finansów opracowuje plan uproszczenia polskiego 
systemu podatkowego, jak widać, dotąd 
bezskutecznie. Warto jednak być dobrej myśli 
oraz być na bieżąco z tym, co dzieje się w prawie 
podatkowym. />
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DOSTOSOWANIE 
POLITYKI PRYWATNOŚCI PORTALI 

INTERNETOWYCH DO PRZEPISÓW RODO
r.pr. PIOTR GRZELCZAK

Przepisy Rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 2016/679 w sprawie ochrony osób 
fizycznych w związku z przetwarzaniem danych osobowych i w sprawie swobodnego przepływu takich 
danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/WE czyli słynnego RODO obowiązują już od ponad pół roku. 
Przez ten czas wiele podmiotów dostosowało swoją działalność do nowych przepisów. Dla tych, które 
wdrożenie RODO mają jeszcze przed sobą, przedstawiamy kilka praktycznych wskazówek, na co zwró-
cić uwagę odnośnie posiadanych portali internetowych. 

Chcąc dostosować portal do RODO, należy 
w pierwszej kolejności zastanowić się, co 
w ramach niego się dzieje, bo portal por-
talowi nierówny. Mamy przecież sklepy 

internetowe, portale wizytówkowe, portale spo-
łecznościowe, blogi, platformy wymiany treści, itp.  
Analiza realizowanych przez stronę internetową 

funkcjonalności pozwoli nam odpowiedzieć so-
bie na pytanie, z jakimi procesami przetwarzania 
danych osobowych mamy do czynienia i w jakich 
celach są one prowadzone, a to jest punkt wyjścia 
do dalszych czynności. 

Po ustaleniu procesów przetwarzania i ich celów, 

BIZNES W PRAKTYCE
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powinniśmy przyporządkować do każdego z nich 
odpowiednią podstawę prawną. Przed wejściem 
w życie RODO (a i nawet po jego wejściu) por-
tale często prosiły o wyrażenie zgody na prze-
twarzanie danych albo – co było i jest praktyką 
niedopuszczalną – zawierały w regulaminach 
postanowienia, że z taką zgodą równoznaczne jest 
samo korzystanie z portalu. Tymczasem, zgoda 
nie jest często najbardziej adekwatną bazą dla 
wykorzystywania danych osobowych. Przykła-
dowo, w przypadku sklepów internetowych czy 
serwisów świadczących usługi online (umożli-
wiających otwarcie konta użytkownika i dostęp 
do określonych funkcjonalności) lepszą podstawą 
będzie zwykle niezbędność dla wykonania umowy 
zawartej z klientem (art. 6 ust. 1 b) RODO). Nato-
miast w zakresie stron wizytówkowych czy też 
takich, które zawierają jedynie prosty newsletter 
bądź formularz kontaktowy, taką podstawą będą 
zazwyczaj uzasadnione interesy administratora 
czyli właściciela portalu (art. 6 ust. 1 lit. f) RODO). 
Nie oznacza to jednak, że zgoda nie będzie nigdy 
przydatna. Tę podstawę przetwarzania można 
wykorzystać np. w sytuacji, kiedy chcemy zebrać 
więcej danych niż niezbędne do wykonania umo-
wy (wówczas zgoda obejmie takie dodatkowe 
dane) bądź w przypadku stosowania zaawanso-
wanej (czytaj mocno inwazyjnej) reklamy targe-
towanej, dla której nie będzie można oprzeć się 
na przesłance uzasadnionych interesów admi-
nistratora.1 W Polityce Prywatności należy od-
notować informacje, o realizowanych procesach 
przetwarzania, ich celach i podstawach prawnych, 
aby było to transparentne dla użytkowników por-
talu. Przygotowując ten dokument warto również 
sprawdzić, czy realizujemy zasadę minimalizacji 
zbieranych danych, tzn. czy w ramach prowadzo-
nych procesów przetwarzania nie korzystamy 
z większej ilości danych aniżeli faktycznie jest nam 
niezbędne. RODO zabrania bowiem zbierania da-
nych na zapas. 

1  Uzasadnione interesy administratora mogą stanowić 
podstawę przetwarzania danych jedynie o tyle, o ile nadrzędnego 
charakteru nad nimi nie mają w konkretnym przypadku interesy 
lub podstawowe prawa i wolności osoby, której dane dotyczą. Ko-
nieczne jest więc przeprowadzenie testu równowagi pomiędzy in-
teresami administratora i podmiotu danych. Co do zasady, rekla-
ma targetowana serwowana w sposób zaskakujący użytkownika 
(np. na bazie jego działań i interakcji nie tylko z danym portalem 
ale i również historii jego wcześniejszego surfowania po zupełnie 
innych serwisach internetowych) będzie naruszała tę równowagę, 
więc nie będzie mogła być oparta na podstawie uzasadnionych 
interesów. 

Uruchomienie portalu internetowego zwykle wią-
że się z nawiązaniem współpracy z szeregiem 
podmiotów trzecich. Mogą to być m.in. hostin-
godawcy, dostawcy innych usług IT, podmioty, 
które zapewniają analitykę ruchu, i inne. Ponadto, 
w przypadku sklepów internetowych, konieczne 
będzie implementowanie rozwiązań płatniczych 
i nawiązanie współpracy z firmami kurierskimi lub 
Pocztą Polską. Należy rozstrzygnąć, czy takie pod-
mioty mają dostęp do danych, a jeśli tak, to w ja-
kim charakterze. Przykładowo, dostawcy hostingu 
zawsze mają dostęp do danych (bo mają pod kon-
trolą serwerownie, gdzie się one znajdują) i będą 
zwykle procesorami czyli podmiotami przetwarza-
jącymi dane na zlecenie i w imieniu administratora 
(bez własnych interesów w zakresie zagospo-
darowania przechowywanych danych). Z takimi 
podmiotami trzeba będzie zawrzeć przewidzianą 
przez RODO umowę powierzenia. Z drugiej strony, 
jeśli w portalu implementowane są funkcjonal-
ności płatnicze (za pośrednictwem zewnętrznych 
serwisów do płatności online), to takie podmioty 
zazwyczaj również otrzymują dane użytkowników, 
lecz ich status będzie już inny. Ponieważ mają 
własne cele i interesy związane z danymi (np. 
w związku z wykonaniem obowiązków nakłada-
nych przepisami prawa dotyczącymi przeciwdzia-
łania praniu brudnych pieniędzy), będą uznani za 
odrębnych administratorów. Podobnie rzecz się 
ma z Pocztą Polską, która również ma status od-
rębnego administratora. W Polityce Prywatności 
trzeba będzie zamieścić informację o ww. podmio-
tach, wskazując je z nazwy bądź poprzez opisanie 
odpowiedniej kategorii (np. dostawcy usług IT, 
firmy kurierskie). Będzie to konieczne niezależnie 
od tego, czy dany podmiot ma status procesora 
czy też odrębnego administratora. Istotne jest 
również to, gdzie znajduje się siedziba odbiorców 
danych. Jeżeli bowiem dane miałyby trafić poza 
Europejski Obszar Gospodarczy, a więc np. do USA 
bądź Indii, należałoby również o tym poinformo-
wać, wskazując, jakie przewidziane przez RODO 
zabezpieczenia zostały w tym aspekcie zastoso-
wane. 

Niezależnie od powyższych informacji, nie wolno 
zapomnieć o zamieszczeniu w Polityce Prywat-
ności danych administratora portalu oraz danych 
wyznaczonego przez niego inspektora ochrony 
danych (o ile taki został powołany). Ponadto, na-
leżałoby wskazać także m.in. jak długo dane będą 
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przetwarzane, jakie prawa przysługują użytkow-

nikom w związku z przetwarzaniem ich danych, 
czy istnieje obowiązek podania danych, a jeśli tak 
to jakie są konsekwencje jego niespełnienia, czy 
w oparciu o dane podejmowane są zautomatyzo-
wane decyzje wobec użytkownika, wpływające na 
jego sytuację prawną, a także informację o prawie 
do wniesienia skargi do Prezesa Urzędu Ochrony 
Danych Osobowych. 

W ramach portali internetowych zwykle wykorzy-
stywane są rozmaite pliki cookies czy inne tech-
nologie identyfikujące użytkownika, przy czym 
ich zakres może być różny: od prostych cookies 
mających na celu jedynie dopasowanie sposobu 

wyświetlania strony do urządzenia użytkownika, 
przez ciasteczka utrzymujące logowanie w ramach 
danej sesji przy przechodzeniu pomiędzy poszcze-
gólnymi podstronami portalu, po zaawansowane 
pliki cookies służące rozbudowanej analityce czy 
też mające na celu śledzenie użytkownika, także 
podczas wizyt na innych witrynach (najczęściej są 
to ciasteczka dostarczane nie przez administra-
tora portalu, lecz przez podmioty trzecie). Ważne 
jest, by nie zapominać o tym przy analizie kwestii 
przetwarzania danych osobowych w ramach por-
talu. Opis stosowanych mechanizmów plików co-
okies można zawrzeć w Polityce Prywatności bądź 
w odrębnej Polityce Cookies. 

Dostarczając użytkownikom informacje wymaga-

ne przepisami prawa, czy to te wskazane w Poli-
tyce Prywatności czy też Polityce Cookies, należy 
pamiętać o jednej z podstawowych zasad infor-
mowania przewidzianej w RODO czyli o zasadzie 
transparentności. Informacje powinny być łatwo 
dostępne dla użytkownika. Oznacza to z jednej 
strony, że ww. dokumenty powinny być zamiesz-
czone na stronie w takim miejscu, aby łatwo je 
było odnaleźć. Z drugiej strony, warto by dodatko-
wo zastosować okienko pop-up wyskakujące przy 
pierwszym otwarciu strony, w którym znajdowa-
łyby się podstawowe informacje o administrato-
rze oraz celu i podstawie przetwarzania, a które 
odsyłałoby po dalsze informacje do Polityki Pry-
watności i Polityki Cookies. 

Oczywiście, RODO to nie tylko dokumenty o prze-
twarzaniu danych w ramach portalu. To również 
konieczność, uwzględniania zasad privacy by desi-
gn i privacy by default przy projektowaniu i rozwo-
ju portalu, konieczność wprowadzenia odpowied-
nich zabezpieczeń technicznych i organizacyjnych 
opartych o zasadę ryzyka, itp. Dlatego też należy 
pamiętać, że samo napisanie Polityki Prywatności 
czy Polityki Cookies – choć jest niewątpliwie waż-
nym krokiem – to jednak wcale nie gwarantuje 
pełnej zgodności z RODO. />

Piotr Grzelczak,
radca prawny, specjalista z zakresu ochrony danych 
osobowych i wdrożeń RODO
partner w Kancelarii GFP Legal www.gfplegal.pl
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EFEKTYWNY PROFIL SPRZEDAŻOWY NA 
LINKEDIN

GRZEGORZ MIECZNIKOWSKI

Social Selling to nie tylko czynność pozwalająca generować nowe leady, zapytania ofertowe czy 
kontrakty. To także działania, dzięki którym tworzysz własną reputację.

Nawet jeśli jesteś aktywnym członkiem 
społeczności LinkedIn, komentujesz, 
dzielisz się treściami, edukujesz, upra-
wiasz social networking, ale Twój profil 

jest trzy kroki za tobą – nie jesteś i nie będziesz 
efektywnym sprzedawcą w social media. 
Jeśli naprawdę chcesz zacząć sprzedawać  w me-
diach społecznościowych, ale tak szczerze, po-
winieneś zacząć od odpicowania swojego profilu 
na LinkedIn. Dokładnie tak, jak Ty wyszukujesz 
kontaktów przez Advance Search i oceniasz je po 
tym, jak wygląda ich profil, dokładnie tak samo i Ty 

będziesz oceniany. Nie warto marnować szansy 
na biznesowe kontakty i szargać swoją markę 
osobistą profilem, który nie był już dawno aktuali-
zowany lub po prostu jest mało zachęcający.

LinkedIn jest jedną z najbardziej wartościowych 
platform zawodowych, także pod kątem personal 
brandingu. Globalnie korzysta z niej 467 milionów 
użytkowników co sprawia, że jest to prawdziwa 
kopalnia leadów – także jeśli chodzi o branżę IT, 
software housy i freenlancerów, szczególnie, że 
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proces zakupowy się zmienia i przenosi się do świata online. 

Nieważne czy chcesz znaleźć nowych klientów, wzmocnić istnie-
jące relacje albo pozycjonować się na eksperta w swojej branży – 
optymalizacja profilu na LinkedIn na pewno Ci w tym pomoże.

I mimo, że na LinkedIn jest coraz bardziej tłoczno, eksperci którzy 
inwestują czas i wysiłek w stworzenie swojej unikalnej obecno-
ści w tej sieci społecznościowej zobaczą naprawdę spory zwrot 
z inwestycji, zwłaszcza jeśli mówimy o konwersji sprzedażowej, 
nowych kontaktach i okazjach biznesowych.
Posiadanie profilu na LinkedIn już nie wystarcza, zwłaszcza jeśli 
nikt go nie odwiedza. Albo jeszcze gorzej – odwiedza, ale jest 
niezaktualizowany, nieestetyczny i chaotyczny. Dobry, estetycz-
ny, profesjonalny profil na LinkedIn odgrywa kluczową rolę w bu-
dowaniu Twojej marki osobistej i jest niezbędny, jeśli poprzez 
LinkedIn zamierzasz budować markę osobistą albo generować 
leady.

I nawet jeśli według samego LinkedIn Twój profil osiągnął status 
All-Star, przykro mi to pisać, ale totalnie nic to nie znaczy. Ozna-
cza to jedynie, że uzupełniłeś poszczególne sekcje swojego pro-
filu, z większą lub mniejszą starannością. Nie oznacza to jednak, 
że Twoja obecność na LinkedIn jest profesjonalna.  
Profil All-Star oznacza, osobiście dla mnie, że: 

•	 jest często i łatwo wyszukiwany przez to co robisz
•	 intryguje i zachęca do kontaktu, do poznania Cię i dowie-

dzenia się o Tobie więcej. 
W tym artykule pokaże Ci dokładnie co oznacza mieć profil All-
-Star. W poszczególnych krokach wypisałem wszystko, co powi-
nieneś zrobić, aby zamienić swój profil w prawdziwy generator 
leadów. 

Wyniki wyszukiwania w Google

Co robi klient, kiedy chce się dowiedzieć o Tobie więcej? Wpisuj 
Twoje imię i nazwisko w Google. LinkedIn dość wysoko zawsze 
pozycjonuje Twój profil, czasem nawet przed personalną lub fir-
mową stroną www. Na temat marki osobistej mówi się często, 
ale często zapomina się też, że jej siłę odzwierciedlają wyniki 
wyszukiwań. 
 
Zachęć do odwiedzin swojego profilu
 
Zanim uzupełnisz swój profil, zastanów się kim tak naprawdę są 
Twoi klienci. Tylko wtedy będziesz mógł wypełnić profil napraw-
dę interesującymi dla nich treściami. Tak! Profil powinien być dla 
klienta a nie dla Ciebie! Zabrzmi to trochę jak kontrpropozycja 
wykorzystania LinkedIn. Profil powinien być nie do końca o To-
bie. Chcesz zachęcić do interakcji nie rekruterów a prospektów. 
W większości przypadków profile sprzedawców na LinkedIn to 
po prostu wklejone CV albo skopiowana ze strony firmy oferta 
marketingowa. Komunikując się poprzez profil, wykorzystaj język 
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korzyści, który pokaże jak pomożesz im zawo-
jować rynek. Dziel się także wiedzą – pokaż, że 
jesteś profesjonalny i pomocny, czyli po prostu 
stosuj zasadę WIIFM – what’s in it for me.

LinkedIn SEO: wybór słów kluczowych

Jeśli chcesz być znajdywanym przez wyszukiwarkę 
LinkedIn, musisz pomyśleć o słowach kluczowych, 
które potencjalni klienci mogą wpisywać w kon-
sole Advanced Search. Wyszukiwania na LinkedIn 
różnią się od tych googlowskich. W Google wpi-
sujemy zwykle całe zdania, pytania, tj. „Jak uzu-
pełnić profil na LinkedIn”. Z kolei Twoi potencjalni 
klienci będą szukać konkretnych fraz, np. „ekspert 
LinkedIn” czy „konsultant LinkedIn”. Skup się na 
5-8 takich frazach i dodawaj je do swojego profilu 
w różnych miejscach – zwłaszcza w podsumowa-
niu zawodowym i w nagłówku.  

Mocne uderzenie na początek

Górna część twojego profilu, czyli zdjęcie, he-
adline, tło profilu i podsumowanie zawodowe to 
jedna z najważniejszych rzeczy. To one wywierają 
pierwsze wrażenie na odwiedzającym twój profil – 
wyświetlają się nie tylko w wynikach wyszukiwa-
nia, w komentarzach po najechaniu na Twoje imię 
i nazwisko, ale także otwierają się jako pierwsze, 
kiedy ktoś odwiedzi Twój profil. 
Twoje zdjęcie powinno być bardziej zawodowe niż 
plażowe. Nie musisz być ubrany na nim w gar-
nitur, nie musi być bardzo nudne. Ważne jednak, 
żebyś wyglądał na tyle poważnie, żeby warto było 
z tobą rozmawiać o biznesie. Zdjęcia w bikini czy 
z imprezy, czy takie sprzed 20 lat i 60 kilo mniej, 
wcale Ci w tym nie pomogą. Żeby zwrócić uwagę 
potencjalnego klienta, możesz pomyśleć o doda-
niu kolorowej obwoluty, wycięcie zdjęcia w trójkąt 
lub kwadrat. 
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Jeśli chodzi o cover photo, możesz zamieścić na 
nim hasło, które Ci przyświeca w pracy, dane 
kontaktowe czy call-to-action dla potencjalnego 
klienta. Postaraj się, aby było związane z tym 
czym się zajmujesz i niekoniecznie oderwane od 
tonu komunikacji Twojej marki firmowej lub oso-
bistej.
Nagłówek (tam gdzie podajesz nazwę swojego 
stanowiska) powinien odpowiadać na dwa pyta-
nia: komu pomagasz? w czym pomagasz? Dodanie 
nazwy stanowiska i słów kluczowych ułatwi wy-
szukanie cię w LinkedIn Advanced Search. W wy-
szukiwarce pomogą wyróżnić Ci się też emojis. 
Choć to dosyć tani trik, przykuwa uwagę użytkow-
ników.

Wszystko w 5 akapitach

Podsumowanie profilu powinno być angażujące, 
dające więcej informacji użytkownikom o sprze-
dawanej przez Ciebie usłudze czy produkcie. 
Pamiętaj też, żeby Twoje podsumowanie zawie-
rało CTA (Call to Action). Masz 2000 znaków i nie 
musisz się ograniczać. Musisz jednak pamiętać, 
aby tekst był jak najbardziej konkretny, a najlepiej 
oparty o dane, badania, ankiety, liczby, konkretne 
przykłady. Nie używaj marketingowych fillerów, bo 
to zwykłe pustosłowie. Tekst podsumowania nie 
powinien mieć więcej niż 4-5 akapitów. 
Podziel je na konkretne sekcje:
Kim jestem? 
Krótki opis tego kim jesteś, czym się zajmujesz, 

czym możesz się pochwalić, jaki jest Twój wyróż-
nik.
Jak mogę Ci pomóc?
Jakie problemy rozwiązujesz dla swoich klientów? 
Dlaczego ja?
Twoje Reasons To Believe dla klientów, czyli odpo-
wiedź na pytanie „Korzystam z usług /  produktów 
firmy X, dlatego że....”
Co teraz?
Call-to-action i dalsze kroki, które można podjąć 
aby się z Tobą skontaktować.
 
Doświadczenie zawodowe

Nie musisz cofać się o 30 lat wstecz i wypisy-
wać wszystkiego. Zasadniczo – jeśli nie szukasz 
pracy – mało kogo to zainteresuje. Opisz obecne 
miejsca pracy (lub projekty, ale maksymalnie 2-3). 
Jeśli pracujesz w jednej firmie, chcesz sprzeda-
wać, starczy tylko ona. Używaj słów kluczy i pisz 
wprost co robisz i w czym pomagasz. 

Multimedia

LinkedIn pozwala dodawać multimedia (zdjęcia, 
wideo, prezentacje, linki) do podsumowania zawo-
dowego oraz do poszczególnych stanowisk, które 
zajmujesz / zajmowałeś. Możesz dodać ich sporo, 
ale rekomenduje maksymalnie dwa – wtedy naj-
lepiej i najbardziej estetycznie prezentują się na 
Twoim profilu (zarówno na mobile jak i na desk-
topie). Dodatkowo kierujesz ruch dokładnie tam, 
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gdzie chcesz. Jakie multimedia załączać? Mogą 
być to case studies, rekomendacje, wypowiedzi 
w mediach, linki do projektów na Twojej stronie 
albo do konkretnej oferty. Innymi słowy – wszyst-
ko to, co Cię uwiarygadnia jako eksperta w swojej 
dziedzinie i branży.

Rekomendacje i umiejętności

Jeśli chcesz dać pełny obraz o swoim produkcie 
lub usłudze, postaraj się zdobyć rekomendacje od 
obecnych lub byłych klientów. Możesz zamieścić 
je jako prezentację lub poprosić, żeby napisali 
ci je na LinkedIn. Pozytywne referencje zawsze 
zwiększają szansę na sukces oraz pozycjonują Cię 
w wyszukiwarce. Tak samo jak i lista umiejętności. 
Bądź pewny, że te sekcje uzupełniłeś.

Buduj sieć

Swoją sieć zawodową planuj odpowiedzialnie. 
Oczywiście możesz wysyłać zaproszenie osobom, 
których nie znasz, ale zastanów się czy kiedykol-
wiek wejdziesz z nimi w interakcję i będziesz taką 
znajomość podtrzymywał chociażby online. Jeśli 
nie, to nie ma najmniejszego sensu na kolekcjono-
wanie połączeń na LinkedIn, niczym Pokemonów. 
Jeśli zapraszasz kogoś kogo nie znasz do swojej 
sieci – uargumentuj to odpowiednio w zaprosze-
niu. Jeśli jednak chcesz poszukać na LinkedIn pro-
spektów i to z nimi budować relację, kontakty mo-
żesz wyszukać na LinkedIn dzięki Advanced Se-
arch. Pomaga też Sales Navigator. Zaawansowane 
opcje wyszukiwania pozwalają m.in. na określenie 
stanowiska, wielkości firmy i branży.

Dziel się treścią

Odpowiednia treść zawsze przyciąga potencjal-
nych klientów. Skup się na zamieszczaniu conten-
tu, który będzie inspirował, może dać użytkowni-
kom śledzącym Twoją firmę wartość dodaną, roz-
bawić albo czymś zaskoczyć. Dla swoich poten-
cjalnych klientów powinieneś być jednak przede 
wszystkim ekspertem i doradcą. Odpowiednia 
treść to większa ilość poleceń i udostępnień, a tym 
samym więcej wyświetleń Twojego profilu. Liczba 
postów to według różnych ekspertów od 2 do 4 
dziennie. Jeśli masz problem z wytwarzaniem go, 
zawsze możesz udostępniać treści swoich kon-
taktów z sieci. Zwrócisz tym także ich uwagę.

E-mail vs. InMail

Tak samo jak e-mail, LinkedInowy InMail jest 
dobrym sposobem komunikacji z prospektem 
i wstępnego zapoznania go z Twoim produktem 
lub usługą. Według portalu InsideSales.com, na 
wiadomość InMail odpowiada o 33 proc. więcej 
osób niż na zwykłego maila z tą samą treścią. Jeśli 
chodzi o komponowanie wiadomości. Pamiętaj, 
że jest to portal zawodowy, więc warto zachować 
zasady grzecznościowe (chyba, że znasz już ludzi, 
do których piszesz albo chcesz szybko skrócić dy-
stans) i przede wszystkim zasady dobrej ortografii 
i interpunkcji. Wiadomość wysłana przez LinkedIn 
powinna być krótka, konkretna i spersonalizowa-
na. Nie mówię tylko o personalizacji powitania, ale 
także o tym, co możesz danej osobie zaoferować. 
Osobiście, mimo że sprzedaję i tym się zajmuję już 
trochę czasu, nie czytam już w ogóle maili i wiado-
mości, które nie zawierają mojego imienia na po-
czątku wiadomości. Potem może być tylko lepiej 
albo gorzej, bo nietrafiona oferta, przedstawiona 
w nudny i zbyt reklamowy sposób, odstrasza 
zamiast przyciągać. Nieważne czy na co dzień zaj-
mujesz się PR, sprzedażą czy marketingiem. Tymi 
dziedzinami rządzi już przede wszystkim perso-
nalizacja przekazu – szczególnie w mediach spo-
łecznościowych. Bez personalizacji nie zbudujesz 
relacji ani nie sprzedasz produktu czy usługi.

Bądź aktywny

Dyskutuj, dziel się postami prospektów, lajkuj, 
udzielaj się w grupach i dyskusjach. Twoja firma 
i Ty tylko zyskacie. Takie działania to świetny spo-
sób na przyciągnięcie uwagi potencjalnych klien-
tów, nawiązanie kontaktów i wsparcia sprzedaży 
oraz pozyskiwania leadów.

Pisz publicznie

LinkedIn jest siecią społecznościową „po coś”. 
Social Media to rozmowa, dlatego nie ograniczaj 
widoczności swojego profilu w żaden sposób, 
nie chowaj treści, nie ograniczaj możliwości za-
praszania do kontaktów. Niech Twój profil będzie 
publiczny, bo chodzi ci przecież także o to, żeby 
wyświetliło go jak najwięcej osób.

A jeśli masz pytania lub wątpliwości co do tego jak 
prowadzić swój profil na LinkedIn, skontaktuj się 
ze mną przez ten portal. Możesz to zrobić pod tym 
linkiem: www.linkedin.com/in/gmiecznikowski. />
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5 powodów, dla których warto szkolić kadry
Szkolenia i certyfikaty to właśnie to, na czym zależy pracodawcom w momencie rekrutacji. Wiedza 
jest dobrą podstawą do efektywnego wykonywania pracy. Skoro certyfikaty są bardzo pożądanym 

atutem przy zatrudnianiu, dlaczego więc pracodawcy nie widzą korzyści w dokształcaniu już 
zatrudnionych pracowników?  

W Polsce przedsiębiorcy zaczynają 
dostrzegać korzyści płynące z pono-
szenia inwestycji. Zgodnie z danymi 
Głównego Urzędu Statystycznego, 

w pierwszym półroczu 2018 roku łączna wartość 
nakładów na inwestycje w przedsiębiorstwach 
wyniosła 54,4 mld zł. W porównaniu z poprzed-
nim rokiem, gdy na inwestycje zostało przezna-
czone 49,5 mld zł, jest to 10 proc. progres. Czy za 
większą skłonnością do inwestycji kryje się także 
zwiększona skłonność do inwestowania w kadry?

Przedsiębiorcy inwestują w kadry znacznie chęt-
niej niż to miało miejsce kilka lat temu, jednak in-
westycje nie rosną tak szybko jak potrzeby zwią-

zane ze szkoleniami. Biorąc bowiem pod uwagę 
niskie bezrobocie i trudności ze znalezieniem 
pracownika, nie mówiąc o już o dobrym specja-
liście, szkoleń z inicjatywy pracodawcy mogłoby 
być znacznie więcej. Do tego warto dodać, że przy 
dzisiejszym postępie technologicznym i szybkości 
wdrażania nowoczesnych rozwiązań do praktycz-
nego zastosowania, błędem i marnotrawstwem 
jest oczekiwanie od pracowników działań opar-
tych na starych modelach.

Dlaczego wielu pracodawców wciąż nie wierzy 
faktom i nie widzi potencjału w szkoleniu swojej 
kadry? Niektórzy z nich wychodzą z założeń, że 
jest to niepotrzebny koszt, który nie przyniesie 
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znaczącego efektu. Inni wychodzą z założenia, że 
po wyszkoleniu pracownika, zmieni on miejsce za-
trudnienia, jednocześnie przenosząc efektywność, 
jaka z założenia miała służyć jednemu przedsię-
biorstwu do drugiego, konkurencyjnego. Jeszcze 
inni wychodzą z bardziej radykalnych założeń 
twierdząc, że nie muszą ponosić kosztów szkoleń, 
gdyż chcą zatrudniać wyłącznie już wyszkolone 
osoby. 

Podobnie jest także w przypadku, w którym 
przedsiębiorca prowadzi mikrofirmę albo działal-
ność jednoosobową i stwierdza, że doszkalanie 
się nie jest mu potrzebne, bo przecież „do tej pory 
sobie jakoś radził, to teraz też da radę”. Wszystkie 
te postawy wynikają z bardzo krótkowzrocznego 
spojrzenia na prowadzenie firmy i nie wróżą świe-
tlanej przyszłości przedsiębiorstwu zarządzanemu 
przez osobę mającą takie poglądy. 

Warto zauważyć, że czasami trudno także zachę-
cić do szkoleń, które są darmowe. Może wiązać 
się to z tym, że przedsiębiorcy wychodzą z zało-
żenia, że „czas to pieniądz” i nie chcą tracić dnia 
pracy na szkolenie, bądź zniechęca ich połączenie 
konieczności poniesienia kosztów dojazdu z prze-
konaniem, że darmowe szkolenie bądź inna forma 
przekazania wiedzy nie będzie wartościowa pod 
względem merytorycznym.
Trzeba mieć również na uwadze, że są branże 
specjalistyczne, w których szczególnie ważna jest 
dobrze wyszkolona kadra. Pracownikom znacznie 
trudniej jest pracować, gdy nie posiadają odpo-
wiedniej wiedzy i nie aktualizują jej. 
Jakie konkretne korzyści mogą wynikać z inwesty-
cji w szkolenia? Co zyskuje przedsiębiorstwo, gdy 
pracownik zwiększa swój zasób wiedzy? Przed-
stawiamy 5 powodów, dla których warto zainwe-
stować w szkolenie kadry.

1. Większa efektywność pracy
Wiadomym jest, że koszty pracy jednego pracow-
nika z perspektywy pracodawcy są wysokie, dla-
tego stworzenie nowego stanowiska jest decyzją, 
której nie podejmuje się pochopnie. Najlepszym 
zatem rozwiązaniem jest podniesienie jakości 
pracy już pracujących osób, ponieważ, nawet 
w przypadku podwyżek, jest to koszt niższy niż 
zatrudnienie dodatkowej osoby. Wyszkolony pra-
cownik będzie potrzebował mniej czasu na wyko-
nanie zadania, dzięki czemu firma będzie działała 
sprawniej, szybciej i lepiej. 

Sławomir Harazin, Wiceprezes Zarządu ACTION S.A.

Wiedza to jeden z kluczowych kapitałów w biznesie, w który cały 
czas trzeba inwestować i go rozwijać. Dlatego naszą kluczową 
rolą jako dystrybutora VAD, czyli dystrybutora z wartością 
dodaną,  jest nie tylko bieżące wsparcie partnerów, ale przede 
wszystkim wskazanie im, gdzie w nowych technologiach są 
obszary możliwe do zarabiania pieniędzy. Musimy podnosić 
kwalifikacje naszych partnerów. To naprawdę jedyna dziś 
strategia dla nich, aby dalej mogli rozwijać się i mieć z tego 
zysk. Chcemy iść w tym nawet o krok dalej. Naszym celem jest, 
aby z czasem zlecać naszym partnerom realizację pewnych 
projektów, a także budować dla nich środowisko, w którym ich 
domniemana konkurencja może stać się dla nich źródłem ich 
przychodów. Mam świadomość, że wysoko zawiesiliśmy sobie 
tę poprzeczkę, ale mamy już solidne zaplecze do tego, aby ją 
pokonać. 

Action już jakiś czas temu powołała dział Business Center, 
którego głównym celem jest dostarczanie naszym partnerom 
wiedzy i wsparcia technicznego, dzięki którym dalej efektywnie 
mogą oni rozwijać swoją działalność. Ale na tym nie koniec. 
Kolejne etapy rozwoju Action Business Center przed nami, bo 
dziś w biznesie trzeba cały czas się doszkalać i pozyskiwać 
nowe umiejętności. Myślę, że można tę sytuację porównać do 
posiadania aparatu fotograficznego, a nawet smartfonu. Te 
urządzenia dziś oprócz podstawowych funkcji spełniają wiele 
innych. I owszem, wystarczy tylko robić zdjęcia aparatem czy 
dzwonić ze smartfonu, ale czy wtedy wykorzystamy pełny 
wachlarz ich możliwości? Z pewnością nie. I właśnie to staramy 
się uzmysłowić naszym partnerom. Dlatego wraz z otwieraniem 
kolejnych etapów rozwoju Action Business Center będziemy 
jeszcze bardziej aktywizować naszych partnerów, aby mogli 
dalej się rozwijać. Ale o tym już wkrótce. Mogę jedynie zapewnić, 
że mamy w planach bardzo ciekawe 
i innowacyjne w naszej branży przedsięwzięcie.

BIZNES W PRAKTYCE
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Większa efektywność pracy wiąże się także z lep-
szą jakością pracy. Pracownicy potrafią szybciej 
pracować, w związku z czym mają więcej czasu 
na „dopieszczenie” każdego szczegółu i eliminację 
ewentualnych błędów, co znacznie wpływa na ja-
kość pracy całej firmy i zadowolenie klientów. 

2. Lepszy wizerunek firmy

Szkolenie kadr i wizerunek firmy mają ze sobą 
wiele wspólnego. Wyszkoleni pracownicy są wi-
zytówką firmy nie tylko w odniesieniu do innych 
firm, ale przedsiębiorstwo zyskuje także w oczach 
klientów. 

Po pierwsze, odnosząc się do poglądu, że szkole-
nie pracowników to strata pieniędzy - w dłuższej 
perspektywie jest odwrotnie. Otóż, jeśli firma 
inwestuje w szkolenia i potencjalny pracownik 
może poszerzyć swoje kompetencje zawodowe 
w związku z podjęciem pracy w firmie, dobrze 
wygląda to na rynku pracy, ponieważ jest niska 
rotacja pracowników. Poza tym, do firmy zgłaszają 
się coraz lepsi specjaliści, których nie trzeba szko-
lić w tak szerokim zakresie, a wystarczy poszerzać 
wiedzę, którą już posiadają. Dlatego, paradoksal-
nie - wyższe inwestycje w kadry generują w dłuż-

szej perspektywie lepiej wyszkolonych pracowni-
ków za niższą cenę. 
Po drugie, szkolenia pracowników mogą wpłynąć 
na ich relacje z klientami, którzy będą postrzegać 
firmę jako profesjonalną. Poprzez to łatwiej jest 
zdobyć ich zaufanie i są bardziej skłonni do przyj-
mowania ofert, ponieważ mają większą pewność, 
że to, na czym im zależy będzie wykonane w pra-

widłowy sposób.
Po trzecie, lepszy wizerunek firmy to lepsza pozy-
cja na rynku. Zaufanie klientów jest tym, czego nie 
da się kupić. Jednym z elementów konkurencyjno-
ści przedsiębiorstwa na rynku są właśnie relacje 
pracowników z klientami. Dlatego, gdy dzieje się 
źle w firmie, najpierw warto zadać sobie pytanie 
jak wyglądają relacje pracowników z klientami 
i w jaki sposób można je ulepszyć. Z pewnością 
jedną z odpowiedzi na to pytanie będzie wyszko-
lenie pracowników.

3. Wyszkolony pracownik ma 
więcej powodów, by zostać w fir-
mie
Często przedsiębiorcy obawiają się, że gdy wy-
szkolą swojego pracownika to zmieni on miejsce 
zatrudnienia. Obawy w tym zakresie budzi zarów-
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no perspektywa utraty kapitału> zainwestowa-
nego w szkolenie, jak i fakt utraty tego kapitału 
na rzecz konkurentów, bo przecież taka osoba ma 
szansę zdobyć zatrudnienie w innej firmie o po-
dobnym profilu działalności. Oczywiście, takie 
sytuacje nie są wykluczone, ale warto pamiętać, 
że większość osób nie zachowa się w ten sposób, 
a wręcz przeciwnie - wykaże się większą lojalno-
ścią wobec pracodawcy niż wcześniej.

Szkolenie z perspektywy pracownika to wyraz 
tego, że pracodawcy na nim zależy na tyle, że 
inwestuje kapitał firmy w doskonalenie jego umie-
jętności i zdobywanie wiedzy. Zatem, pracownik 
nie opuści firmy, w której ma pewne zatrudnienie, 
bo wie, że pracodawca nie inwestowałby w niego 
po to, by go zwolnić. Poza tym, takie przedsiębior-
stwo postrzegane jest jako miejsce, gdzie zatrud-
nieni mają perspektywy rozwoju. Dlatego pracow-
nikom, teoretycznie, nie opłaca się ponosić ryzyka 
związanego ze zmianą miejsca zatrudnienia, gdyż 
może to ich narazić na utratę płynności finanso-
wej lub kolejna firma może okazać się mniej przy-
jaznym miejscem pracy.

4. Szkolenie = zadowolenie pra-
cownika
Jakie korzyści wynikają dla pracodawcy z faktu, iż 

jego pracownicy są zadowoleni? Poprzez zadowo-
lenie rozumie się satysfakcję pracownika, chęć do 
wykonywania pracy, a także ogólne dobre samo-
poczucie. 

Szkolenie kadr może mieć bardzo pozytywny 
wpływ na pracowników. Nawet z firm, które sowi-
cie wynagradzają swoich specjalistów, ludzie się 
zwalniają. Może to wynikać z faktu, iż po prostu 
nie czują się dobrze w danej pracy, panuje tam zła 
atmosfera, nie sprzyjająca osiąganiu zamierzo-
nych efektów. Czasami wcale nie jest konieczne 
podniesienie płac, aby polepszyć jakość pracy 
w firmie i tym samym zwiększyć efektywność 
działań. 

Wyszkolony pracownik, poza tym, że czuje się 
pewniej, jest bardziej zaangażowany w pracę. 
Posiada większy zasób wiedzy lub umiejętności, 
dzięki czemu wie, w jaki sposób wykonywać swo-
je obowiązki i co może poprawić bądź ulepszyć. 
Jeśli zespół składa się w większości takich osób, 
w przedsiębiorstwie panuje lepsza atmosfera, co 
sprzyja szybszemu działaniu, kreatywności, a co 
za tym idzie, polepszeniu jakości działania całej 
firmy.

BIZNES W PRAKTYCE
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Piotr Głydziak, Dyrektor działu Action Business 
Center, Action S.A.

Dziś rolą dystrybutora jest zagwarantowanie takiego 
wsparcia partnerom, jakiego najbardziej potrzebują. 
Przecież Action od dawna prowadził rozmaite 
szkolenia, ale w pewnym momencie zdaliśmy sobie 
sprawę, że to nie wystarczy. Dziś w biznesie liczy 
się przede wszystkim konkurencyjność i jakość. 
A żeby to osiągnąć, musieliśmy podejść do tematu 
szkoleń na nowo. Musieliśmy tak zmodyfikować 
ofertę, aby faktycznie partner po szkoleniu u nas 
miał odpowiednią wiedzę, aby nie tylko pozyskać 
nowego klienta, ale i utrzymać obecnych. Dlatego 
zdecydowaliśmy się powołać dział Business Center, 
w ramach którego do każdego obszaru szkoleniowego 
podchodzimy inaczej. Co równie istotne, duża część 
szkoleń w naszej ofercie jest odpowiedzią na pytania 
i zapotrzebowanie naszych partnerów. Poza tym, stale 
rozwijamy ofertę produktową, aby być na bieżąco 

z tematami, na których mogą oni zbudować swój zysk. 
Prawie do każdego tematu omawianego w Business 
Center  podchodzimy  etapowo. Po pierwsze, 
zapraszamy naszych partnerów na szkolenia 
pierwszego stopnia, gdzie pozyskują podstawowe 
informacje o produktach i ofercie. Następnie 
organizujemy tzw. szkolenia drugiego stopnia, 
które odbywają się zwykle w formie warsztatów. 
Pomagają one naszym partnerom, na podstawie 
rozmaitych ćwiczeń, przykładowych scenariuszy, 
zdobyć już bardzo specjalistyczną wiedzę. I widzimy, 
że taka praktyka przynosi zamierzone efekty. Nasze 
szkolenia z rozwiązań inteligentnego domu jednej 
z topowych marek na świecie za każdym razem cieszą 
się ogromnym powodzeniem. I to nie tylko dlatego, że 
to dziś modny temat, ale dlatego, że mimo szerokiej 
dostępności tych produktów na rynku, niewiele 
firm specjalizuje się w ich instalacji, nie mówiąc już 
o zaawansowanych projektach. Wiemy też, że dla 
wielu naszych klientów dużą barierą w dotarciu 
do naszych szkoleń jest często lokalizacja. Dlatego 
staramy się docierać z ofertą szkoleniową do różnych 
miast. Natomiast jeśli szkolenie nie jest prowadzone 
w formie warsztatowej i nie ma innych ograniczeń, 
organizujemy dla naszych klientów szkolenia w formie 
elektronicznej, czyli webinary. Ich formuła dobrze 
działa na przykładzie szkoleń z urządzeń NAS, na które 
loguje się coraz więcej osób. I myślę, że tym tropem 
będziemy iść w przyszłości rozwoju Business Center, 
aby jak tylko się da prowadzić szkolenia w sieci. 
Poza tym będziemy dbać o to, aby w naszej ofercie 
zawsze były szkolenia minimum dwustopniowe, by 
nasi partnerzy mogli wyciągać jak najwięcej dla siebie 
i mieli pełną wiedzę o produktach, gdyż właśnie dzięki 
temu będą mogli dynamicznie się rozwijać.

5. Wpływ na rozwój
 
O tym, jak mocno szkolenie pracowników może 
wpłynąć na działanie firmy obrazuje ostatni z po-
wodów, dla których warto ich szkolić. Wszystkie 
zalety wynikające z udziału pracowników w szko-
leniach składają się przede wszystkim na rozwój 
firmy. 
 
Postęp technologiczny sprawił, że obecnie trudno 
jest prowadzić firmę bez choćby najmniejsze-
go udziału technologii. Według raportu „Polska 
w liczbach 2017” wydanego przed GUS, w 2016 
roku, prawie 94 proc. ogółu przedsiębiorstw 
w Polsce posiadało dostęp do internetu, z czego 
93,2 proc. do szerokopasmowego, a 64,7 proc do 
mobilnego. Co ciekawe, własną stronę interne-

tową posiada już znaczna większość (67 proc.) 
przedsiębiorstw. Świadczy to o tym, że firmy zmu-
szone są do dokonywania ciągłych zmian, choćby 
w sposobie prowadzenia działalności. 
Poza tym, wiele firm związanych z branżą IT jest 
zmuszonych do wyspecjalizowania się, ponieważ 
właśnie takie jest zapotrzebowanie na rynku. 
Wielość rozwiązań, a także ich stopień zaawan-
sowania sprawia, że jednemu przedsiębiorstwu 
trudno jest prowadzić sprzedaż kilku zaawan-
sowanych usług czy produktów na podobnym 
poziomie obsługi, a wówczas dywersyfikacja 
oferowanych produktów i usług może okazać się 
nieopłacalna lub wręcz niemożliwa. A skoro biz-
nes skupiony jest wokół jednego obszaru, firma 
musi być konkurencyjna i doskonale radzić sobie 
z obsługą i świadczonymi usługami. Bez ciągłego 
doszkalania kadry przedsiębiorstwo może w takim 
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Kamil Żak, reseller

Od lat działam w handlu. I faktycznie, kiedyś 
wystarczyło mieć bogatą ofertę produktów w dobrej 
cenie, do tego niewielkie wsparcie marketingowe 
i biznes świetnie prosperował. To dokładnie tak samo 
jak z deweloperką. Przecież na początku lat 90-tych, 
kiedy był ogromny głód mieszkań w Polsce, wszystkie, 
nawet te w wielkiej płycie rozchodziły się na pniu. 
I to za gotówkę. Nikt nawet nie słyszał o kredytach 
hipotecznych. Ale te czasy należą już do historii. Dziś 
konkurencja na tym rynku jest ogromna, a deweloperzy 
stosują rozmaite metody, aby przyciągnąć do swojej 
oferty. I podobnie jest z naszą branżą IT. 

Nie wystarczy już mieć tylko produktów, zwykłego 
wsparcia marketingowego i konkurencyjnej ceny, 
bo niby jak ją osiągnąć, gdy po drugiej stronie jest 
ogromna sprzedażowa przestrzeń w Internecie. Dziś 
atutem jest posiadanie w swoim portfolio unikatowych 
rozwiązań, zaplecza technicznego do produktów, 
którymi się handluje. Zatem tego wszystkiego, co 
w ogromnym uproszczeniu nazywamy VAD-em, czyli 
dystrybucją z wartością dodaną. Nasza praca już 
od dawna nie jest tylko przekazywaniem pudełka 
z produktem między dystrybutorem, a klientem 
końcowym. Teraz ten biznes wygląda zupełnie inaczej. 
Trzeba być profesjonalistą w każdym calu, żeby nie 
dać się zaskoczyć klientowi, który oprócz produktu 

zamawia też u nas usługi, zwłaszcza, gdy w grę 
wchodzą naprawdę skomplikowane rozwiązania IT, 
takie jak monitoring wizyjny czy zaawansowane 
przechowywanie danych. Dlatego potrzebne są 
ośrodki, w których można zdobyć odpowiedni know 
how, bo usługa dziś jest najważniejsza. Ona, jeśli 
mamy pełne kompetencje, pozwala nam budować 
przewagę konkurencyjną. Ogromnie cenię sobie firmy, 
które rozumieją to i pozwalają mi rozwijać swoje 
kompetencje.
Dobrym przykładem jest oferta szkoleniowa Action, 
która działa w ramach Action Business Center. 
Regularnie dostaję od nich zaproszenia na szkolenia, 
które wpisują się w moje oczekiwania. Widać, że to 
portfolio szkoleniowe nie tylko pod względem tematu, 
ale i jego podania jest zawsze bardzo przemyślane.  

przypadku nie mieć szans na utrzymanie się na 
rynku. Również kierunek rozwoju gospodarki jasno 
wskazuje, że ważna jest obecnie nie tylko sprze-
daż, ale też, a nawet przede wszystkim, usługa 
z nią związana. 
Dlaczego na tym polu szkolenie kadr może wes-
przeć firmę? Rozwój przedsiębiorstwa to nie tylko 
dobra i skuteczna strategia, nawet jeśli jest ona 
długofalowa. Najlepsze, co może mieć firma to 
zespół ludzi, którzy od najniższego szczebla będą 
wpływać na jej działanie, będą zauważać możli-
wości poprawy działania organizacji. Wyszkolona 
kadra posiada świeżą, nową wiedzę, dzięki której 
jest w stanie dostrzec nowe możliwości. 
Powodów do inwestowania w szkolenia jest wiele, 
a każdy z nich sprowadza się do stwierdzenia, że 
taka inwestycja w mniejszy czy większy sposób 
zawsze się zwróci. Warto także zadać sobie pyta-
nie, czym dla mojej firmy może skończyć się brak 
szkoleń? Czy stać mnie na konsekwencje braku 
inwestycji w kadry? Bez inwestycji w kadry trud-
no mówić o rozwoju firmy, który jest kluczem do 
utrzymania stabilnej konkurencyjności i płynności 
w ujęciu długofalowym./>
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Ostatni kwartał 2018 roku upłynął 
wokół debaty na temat unijnej 
dyrektywy w sprawie praw autorskich 
na jednolitym rynku cyfrowym (zwanej 

potocznie ACTA2), w której starły się środowiska 
reprezentujące interesy wydawców prasy oraz 
część artystów i twórców z grupą stojącą po stronie 
branży cyfrowej oraz społeczności użytkowników 
sieci obawiających się widma cenzury sieci 
i zmartwionych o prawa swobodnego dostępu do 
informacji w Internecie. 

Rok 2019 ważny dla internetu

Pierwsze miesiące 2019 roku pokażą, 
w jakich barwach maluje się przyszłość branży 
nowoczesnych technologii, cyfrowej i całego rynku 
kreatywnego wraz z jego bazą konsumencką. 
Silny odzew ze strony społeczeństwa cieszy, bo 
wskazuje na rosnącą świadomość użytkowników 
sieci. Prace nad dyrektywą zatrzymały się na 
etapie trialogu – Komisja Europejska pełni teraz 
rolę mediatora w trwających negocjacjach Rady 

MICHAŁ KANOWNIK

Wdrażanie takich regulacji, które będą sprzyjać rozwojowi polskich przedsiębiorców czy trwająca 
i coraz skuteczniejsza walka z oszustwami podatkowymi sprawiają, że na 2019 rok i kolejne lata 
możemy patrzeć z dużą nadzieją i spokojem. Szczególnie, że na horyzoncie wyrastają nowe ekscytujące 
technologie, które mogą u nas odnosić sukcesy badawcze i komercyjne. Tym bardziej, że polski 
konsument to konsument spragniony nowinek i zaawansowanych rozwiązań.

2019 WAŻNYM ROKIEM DLA BRANŻY 
NOWOCZESNYCH TECHNOLOGII

KANAŁ SPRZEDAŻY
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UE z Parlamentem Europejskim, który w wyniku 
głosowania dyrektywę przyjął. Efekt tych rozmów 
zdeterminuje kształt sieci, w której poruszamy 
się wszyscy i rynku, na którym operują branże 
nowoczesnych technologii i cyfrowa. To stanowi 
duży znak zapytania nad nadchodzącym rokiem.  
Zmiany te są szczególnie ważne, ponieważ 
dotychczas Unia Europejska, na czele z naszym 
regionem, stanowiła bardzo atrakcyjne miejsce 
dla lokowania centrów R&D dla dużych 
koncernów technologicznych. 
Te ciągnęły za sobą duże 
inwestycje w badania i rozwój 
technologii. Nie dziwi to, 
ponieważ nasi specjaliści 
wykazują się kreatywnością 
i są cenieni przez światowe 
koncerny IT, a tutejszy 
chłonny rynek z rosnącym 
entuzjazmem przyjmuje 
produkty typu smart i inne 
nowinki technologiczne. Martwi 
zatem ryzyko utracenia statusu 
regionu, w którym dobrze jest 
technologię nie tylko 
rozwijać, badać, 
ale i sprzedawać. 
W Polsce trendy 
te objawiały się 

stałą pozycją branży cyfrowej i nowoczesnych 
technologii jako najbardziej dynamicznie 
rozwijającego się sektora gospodarki i tego należy 
życzyć sobie również w roku 2019.

Weryfikacja metody podzielonej płatności

Mimo stałego wzrostu naszego sektora nadal 
borykamy się z lokalnymi problemami. Ostatnie 
lata pokazały, że branża, a zwłaszcza polscy 
dystrybutorzy IT, padała ofiarą oszustów 
podatkowych, którzy szczególnie ją sobie upodobali 
jako narzędzie dla swoich celów. Udało się jednak 
odnieść sukcesy w zwalczaniu przestępczego 
procederu, na którym traciła nie tylko branża, ale 
i budżet krajowy. Szereg rozwiązań legislacyjnych 
począwszy od odwróconego VAT, Jednolitego Pliku 
Kontrolnego i w tej chwili split payment wskazuje, 
że sytuacja na rynku dąży do oczyszczenia. 
Zmiany te doprowadziły do ograniczenia karuzel 
podatkowych i, co za tym idzie, umożliwiły uczciwą 
konkurencję naszej branży na rynku. Mechanizm 
podzielnej płatności przejdzie swój prawdziwy 
test w 2019 roku i pokaże, czy systemowe 
rozwiązanie przełoży się na eliminację oszustw 
podatkowych. Branża pokładająca w split payment 
wielkie nadzieje postuluje, by był on obowiązkowy 
dla przedsiębiorców. Wynik starań w tej kwestii 
również obserwować będziemy w roku 2019. 
Perspektywy są obiecujące, bo rozwiązanie to 
już stało się doskonałym narzędziem budowania 
wiarygodności przedsiębiorców na rynku. 
Docelowy model tego mechanizmu powinien iść 
w stronę jego cyfryzacji tak, aby był on bardziej 
zautomatyzowany i zunifikowany z bazami, które 
Ministerstwo Finansów ma i które też zamierza 

stworzyć. Postępujące wiązanie się rozwiązań 
cyfrowych z rzeczywistością biznesu rodzi 
duże nadzieje na 2019 rok, szczególnie 

w świetle wprowadzanych przez polski 
rząd pakietów dla przedsiębiorców, takich 
jak Konstytucja biznesu czy budzących 
nadzieje inicjatyw resortu pani minister 
Jadwigi Emilewicz, dotyczących walki 
z zatorami płatniczymi. Z równie dużą 

uwagą będziemy obserwowali efekty 
wprowadzania obowiązującej od początku 

roku nowej ulgi podatkowej  na 
badania i rozwój – „innovation 

box”. To pierwszy krok we 
wprowadzaniu takich 

regulacji, które będą 
s t y m u l o w a ł y 

rozwój
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przedsiębiorczości i cieszy, że obecny rząd to 
rozumie.  

Zamówienia publiczne motorem innowacji

Na naszym rodzimym gruncie wiele do życzenia 
pozostawia wciąż podejście administracji do 
zamówień publicznych. Branża wspiera zmiany 
w podejściu zamawiających, jak i w prawie 
zamówień publicznych, aby wybór padał nie tylko 
na oferty o najniższej cenie, ale też produkty 
i usługi innowacyjne. Zakupy w ramach zamówień 
publicznych oparte wyłącznie o kryterium ceny 
hamują rozwój branży IT, która przez takie podejście 
traci motywację do inwestycji w najnowsze 
technologie. Chłonny i głodny innowacji rynek 
konsumencki nie wystarczy do prężnego wzrostu 
branży. Państwo powinno również wykazać się 
w tym zakresie i uczynić zamówienia publiczne 
motorem dla inwestycji w innowacyjne rozwiązania. 
Na naszym podwórku brakuje też działań 
związanych z cyberbezpieczeństwem i budowanie 
świadomości na jej temat będzie ważnym 
wyzwaniem w nowym roku. Bezpieczeństwo 
urządzeń końcowych takich jak smartfony, laptopy, 
komputery stacjonarne i drukarki, szczególnie 
w administracji publicznej, musi otrzymać uwagę, 
na jaką zasługuje, jeśli nie chcemy doświadczyć 
konsekwencji ataków takich jak WannaCry z 2017 
roku czy tegoroczny gigantyczny wyciek danych 
blisko 500 milionów klientów sieci hotelów 
należących do Marriott. Ponownie kluczową rolę 
odgrywa tu wybór urządzeń bezpiecznych w ramach 

zamówień publicznych, a do tego konieczna będzie 
edukacja urzędników odpowiedzialnych za te 
zamówienia. 

Cyfryzacja radia nie tylko na papierze

Niestety doświadczenie pokazuje, że na rodzimym 
gruncie przemiany związane z technologią mogą 
trwać zaskakująco długo. Na cyfryzację sygnału 
radiowego w Polce czekamy już od lat. Do tej pory 
wszystkie zamiary pożegnania się z sygnałem 
analogowym i przejścia na nadawanie cyfrowe 
pozostawały w sferze planów, mimo że przykład 
cyfryzacji sygnału telewizyjnego okazał się 
sukcesem. Mamy nadzieję, że w 2019 roku uda się 
zgodnie z planami branży sfinalizować ten krok. 

Rozwój G5 i internetu rzeczy 

Szans dla branży na całym świecie należy 
upatrywać w nadchodzących latach w rozwoju 
technologii takich jak Internet rzeczy (IoT), 
sztuczna inteligencja, robotyka oraz w umiejętnym 
korzystaniu z data mining. Również lokalnie, 
w Polsce produkty oparte o myśl IoT cieszą się 
rosnącą popularnością, a zdobyczy wszystkich 
wymienionych technologii nie sposób przecenić. 
Niestety, nasza konkurencyjność na ich rynku 
może być zagrożona w obliczu kontrowersyjnych 
przepisów, nad którymi dyskutuje się w unijnych 
instytucjach. 
Z entuzjazmem należy też patrzeć na zbliżający się 
dużymi krokami postęp w postaci piątej generacji 

KANAŁ SPRZEDAŻY
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technologii mobilnej, czyli 5G. Nad uruchomieniem tego 
standardu sieci komórkowej w kraju w 2019 roku pracują już 
operatorzy, a już w roku mijającym w Polsce odnoszono pierwsze 
sukcesy z wykorzystaniem tej technologii. Nowy standard dzięki 
znacznej poprawie prędkości przesyłu danych i odporności na 
spadki wydajności i opóźnienia może otworzyć ścieżkę dla wielu 
innowacyjnych rozwiązań i usprawnień. 5G to także wyzwanie 
i szansa dla firm z sektora kreatywnego, bo rozwój tej technologii 
to także możliwość udostępniania i wdrażania nowych 
produktów i usług, które z pewnością znajdą zainteresowanie 
wśród polskich konsumentów. Nie należy jednak zapominać, aby 
technologia 5G, która jest wdrażana w Polsce była bezpieczna 
i odporna na różne zewnętrzne cyberataki. To ważne, jeśli 
państwo i sektor prywatny upatrują w niej swój dalszy rozwój. 

Przyszłość branży cyfrowej może być pełna sukcesów i obfitować 
w rozwój, ponieważ jej zdobycze padają w naszym regionie 
na bardzo podatny grunt. O tym, czy w pełni wykorzystamy 
nasz potencjał, by na równi konkurować ze światowymi 
rynkami w rozwoju sztucznej inteligencji i robotyki oraz to, czy 
w polskich przedsiębiorstwach rozpędzi się duch innowacyjności, 
w dużej mierze decydować będą decyzje prawodawców. 
Mimo zawirowań na szczeblu unijnym kroki polskiego rządu, 
takie jak wprowadzanie pakietów dla przedsiębiorców czy 
walka z oszustwami podatkowymi, sprawiają, że na 2019 rok 
i lata następne możemy patrzeć z dużą nadzieją i spokojem. 
Szczególnie, że na horyzoncie wzrastają nowe ekscytujące 
technologie, które mogą u nas odnosić sukcesy badawcze 
i komercyjne, a polski konsument to konsument spragniony 
nowinek i zaawansowanych rozwiązań./>
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ABC DATA ZOSTANIE KUPIONA PRZEZ ALSO 
Also Holding przejmie spółkę ABC Data S.A. oraz ABC Data 
Marketing Sp. z o.o. Przejęciu przez holding zostaną poddane 
również udziały i akcje w spółkach zależnych dystrybutora.
Aby doszło do transakcji konieczne jest uzyskanie zgody na 

KANAŁ SPRZEDAŻY

sprzedaż przedsię-
biorstwa ze strony 
walnego zgromadze-
nia akcjonariuszy, 
a także ze strony klu-
czowych kontrahen-
tów w związku 
z koniecznością prze-
niesienia umów oraz 
uzyskania zgód anty-
monopolowych przez 
BidCo.
ABC Data S.A. została 
wyceniona na 141 mln 
zł, natomiast ABC 
Data Marketing na 35 
mln zł, jednak kwoty 
przejęcia firm mogą 
ulec zmianie. Fundusz 
MCI udzielił poręcze-
nia do zabezpieczenia 

odpowiedzialności ABC Data 
do 155 mln zł.
Umowa ramowa pomiędzy 
ABC Data i Also została podpi-
sana 21 grudnia.

AUSTRIACKI 
INGRAM 
UKARANY
ZA ZMOWĘ

Austriacki oddział Ingram Micro 
musi zapłacić karę w wysokości 
289 tys. euro - taką decyzję 
podjął sąd po tym, jak tamtejszy 
urząd ochrony konkurencji BWB 
zażądał kary za nieuczciwe 
praktyki. Dystrybutor został 
oskarżony o zmowę cenową ze 
sprzedawcami detalicznymi, 
handlującymi urządzeniami 
mobilnymi. Zdaniem BWB, do 

zmowy Ingram Micro z detalist-
ami dochodziło w latach 2012-
2017.
Firma nie odwoła się od wyroku, 
sprawę uważa za rozstrzyg-
niętą. Zgodnie z komunikatem, 
podjęto już wewnętrzne działa-
nia mające zapobiec podobnym 
sytuacjom w przyszłości.

IBM 
SPRZEDA CZĘŚĆ 
PORTFOLIO
IBM sprzeda część portfolio 
oprogramowania. Transakcja 
będzie opiewać na 1,8 mld 

dolarów. Umowa obejmie 
aplikacje bezpieczeństwa - 
Appscan, BigFix, Unica, 
WebSphere. Kupi je indyjska 
spółka HCL.
IBM chce skupić się na wysoko 
opłacalnych, rosnących seg-
mentach, takich jak sztuczna 
inteligencja, bezpieczeństwo 
cyfrowe, analityka, chmura 
hybrydowa. Transakcja 
sprzedaży zostanie sfinal-
izowana w I połowie 2019 r. 
Zgodnie z zapowiedziami IBM, 
partnerzy sprzedający to opro-
gramowanie nie mają się czym 
martwić, gdyż HCL ma prz-
estrzegać zawartych już umów.
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ZAPADŁA DECYZJA 
DOT. CD PROJECT
Sąd apelacyjny nie zmienił 
wyroku pierwszej instancji i utr-
zymał wysokość odszkodowania, 
jaką Skarb Państwa ma wypłacić 
na rzecz CD Projekt - obecnego 
właściciela Optimusa, 
w wysokości 1,09 mln zł. CD 
Projekt domaga się odszkodowa-
nia od Skarbu Państwa 
w wysokości 35,65 mln zł z ods-
etkami za działania i decyzje 
fiskusa, ostatecznie uchylone 
przez NSA, które jednak doprow-
adziły do poniesienia przez 
Optimus strat finansowych.
Zdaniem sądu, za szkody poniesione przez 
Optimus S.A. nie odpowiada Skarb Państwa, 
ponieważ spółka nie była bezpośrednim adre-
satem decyzji wydanych przez skarbówkę, jak 
również nie była następcą podatkowym spółki, do 
której kierowano decyzje podatkowe. 
Zarząd CD Projekt zapowiedział, że jakiekolwiek 
decyzje podejmie dopiero po zapoznaniu się 

z pisemnym uzasadnieniem oddalenia powódz-
twa.
Przypomnijmy, że sprawa ma związek z decyzjami 
fiskusa, jakie w latach 2002-2005 miały przy-
czynić się do utraty reputacji oraz poniesienia 
kosztów w wysokości 8,7 mln zł przez spółkę 
Optimus. Pierwszy wyrok w sprawie odszkodowa-
nia wobec Optimus zapadł w 2014 roku.

MORELE.NET - WYCIEK GORSZY NIŻ PRZYPUSZCZANO
W listopadzie w sklepie Morele.net doszło do 
wycieku danych, o których sklep poinformował 
18 grudnia. Wówczas twierdzono, że nie zostały 
skradzione najważniejsze dane użytkowników, 
takie numery dowodów osobistych czy kart płat-
niczych. Administratorzy sklepu zalecili zmianę 
haseł i brak reakcji na podejrzane maile. Okazało 
się ostatecznie, że skradzionych danych jest 
znacznie więcej, a przedostanie się ich 
w niepowołane ręce może oznaczać próby 
wyłudzeń, np. kredytów ratalnych. Portal 
Niebezpiecznik poinformował, że zresetowanie 
hasła może nie przynieść oczekiwanych efektów 
w sytuacji, w której złodziej zalogował się na 
koncie, bo Morele.net nie dokonało usunięcia 
aktualnych tokenów sesyjnych. 
Sam złodziej stwierdził, że do 20 grudnia udało 
mu się złamać 350 tys. haseł.
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RED HAT PRZEJMUJE 
NOOBAA
Red Hat poinformował o przejęciu 
spółki NooBaa – młodej firmy pro-
dukującej oprogramowanie do 
zarządzania usługami pamięci 
masowej danych w środowiskach 
hybrydowych i wielochmurowych. 
Technologia zarządzania danymi 
NooBaa uzupełni dotychczasową 
ofertę rozwiązań Red Hat i pomoże 
firmie umocnić swoją pozycję jako 
wiodącego dostawcy otwartych tech-
nologii chmurowych.
Firma NooBaa powstała w 2013 r., 
opracowała platformę danych, która 
pełni funkcję warstwy abstrakcji obe-
jmującej istniejącą infrastrukturę 
pamięci masowej. Warstwa ta umożli-
wia nie tylko przenoszenie danych 
między chmurami, lecz także 
zarządzanie danymi przechowy-
wanymi w wielu lokalizacjach jak jed-
nym, spójnym zbiorem, z którym mogą 
się komunikować aplikacje.

DECYZJA SKARBÓWKI 
KORZYSTNA DLA ACTION

Dyrektor Izby Administracji Skarbowej w Warszawie 
powziął decyzję, zgodnie z którą uchylona została 
decyzja Urzędu Kontroli Skarbowej w Warszawie 

z marca 2014 roku. Sprawa 
dotyczy podatku VAT za 
grudzień 2008 roku, a war-
tość przedmiotu sporu wyn-
osi 6,76 mln zł.

Sprawa ta jest kontynuacją 
decyzji Wojewódzkiego Sądu 
Administracyjnego z kwietnia 
tego roku, w której WSA 
uchylił decyzję Izby 
Skarbowej w Warszawie 
dotyczącą podatku VAT za 
grudzień 2008.
Action od ponad dwóch lat 
zmaga się z problemami ze 
skarbówką. Firma nieustępli-
wie walczy o utrzymanie 
płynności finansowej, 
a w sprawach związanych 
z nią wydawane są decyzje, 
w większości na korzyść 
spółki.
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JAK ŁATWO ZROBIĆ FILM
BARTOSZ MARTYKA

Najskuteczniejszym obecnie sposobem przekazywania informacji są materiały wideo. Co-
raz chętniej z tej formy przekazu korzystają wyższe uczelnie, ale także firmy przygotowując 
np.  materiały szkoleniowe. Nie wyobrażamy już sobie funkcjonowania bez multimedialnych 

treści. Tworzenie tego typu przekazu niestety często okazuje się wyzwaniem, które moż-
na oczywiście powierzyć wyspecjalizowanym podmiotom. Można też samodzielnie podjęć 

rękawicę i sprawdzić w działaniu UbiCast. Jest to narzędzie kompleksowe. Pomaga nie tylko 
w nagrywaniu, edycji i publikacji, ale także zarządzaniu i analizie wykorzystania przygotowa-
nych materiałów. Mogą one być transmitowane na żywo, a także dostępne w wariancie - na 

życzenie.

Najbardziej podstawowym zastosowaniem UbiCast jest nagrywanie wykładów. Narzędzie pomaga rów-
nież w tworzeniu kursów i szkoleń online z możliwością dodawania elementów interaktywnych , a także 
w strumieniowym transmitowaniu konferencji i innych wydarzeń. Gotowe materiały można też przeka-
zywać za pośrednictwem dysków, pamięci USB czy serwera FTP.
Ze względu na fakt, że system jest skalowalny można go dostosować do potrzeb jednej osoby albo 
uczelni czy firmy.

IT W ADMINISTRACJI
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Automatyczne utrwalanie zajęć 
i udostępnianie materiału studentom

SUCCESS STORY

KONTEKST

Interaktywne rozwiązania do nauczania 
i tworzenia materiałów wideo w nowy sposób

Utrwalanie wykładów na Uniwersytecie Neuchâtel 
jest całkowicie dobrowolne: to wykładowca decyduje, 
czy chce nagrać swoje zajęcia i udostępnić ich zapis 
studentom.

Wcześniej uczelnia korzystała z innego systemu do 
rejestracji wykładów, ale nie była z niego zadowolona. 

W okresie ponad 6 lat w 6 salach wyposażonych 
w system występowały następujące problemy: 

• Zakłócenia w działaniu — w każdym tygodniu

• Przerwy w pracy całego systemu ogłaszane z małym 
wyprzedzeniem

• Bardzo długi czas reakcji pomocy technicznej; 
częste przypadki niezadowalającego rozwiązania 
problemu

• Brak zainteresowania studentów starym systemem

Niedogodności te zniechęcały nauczycieli do 
dokonywania nagrań. Uczelnia podjęła więc próbę 
znalezienia innego rozwiązania do rejestracji wykładów: 
bardziej niezawodnego i łatwiejszego w użyciu.

640 
utworzonych 

filmów

Główne dane 
z 4 miesięcy

3000 h 
nagrań

1

301

30

11 000 
obejrzanych 

filmów

Projekt zrealizowany z

brandsIT.pl
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UNIVERSITY

54%: WYKŁADY

30%: SEMINARIA

11%: ORIENTACJA/INFORMACJE

5%: KULTURA NAUKOWA

Łatwe w użyciu rozwiązanie wideo zintegrowane 
z cyfrowym środowiskiem uczelni i wspomagające 
innowacje w kształceniu

Uniwersytet w Rouen należy do czołówki francuskich 
szkół wyższych. W jego 6 obiektach kształci się blisko 
29 000 studentów. Infrastruktura uczelni służąca 
do produkcji i udostępniania materiałów wideo nie 
spełniała już wymagań, jakie stawiają nowoczesne 
metody nauczania i prowadzenia badań.

Korzystanie z filmów było koniecznością zarówno 
dla studentów, jak i wykładowców-badaczy. Aby 
promować nowoczesne metody nauki, rozwijać 
kształcenie na odległość i ułatwiać rozpowszechnianie 
wiedzy naukowej, uniwersytet musiał zrewidować cały 
proces produkcji i dostarczania materiałów wideo.

Fundamentalna rola uniwersyteckiego portalu wideo

SUCCESS STORY

KONTEKST

ROK AKADEMICKI 2015–2016:
234 712 WYŚWIETLONYCH FILMÓW — ODPOWIEDNIK  

102 544 GODZIN LUB 12 LAT NIEPRZERWANEGO OGLĄDANIA

KATEGORIE WYŚWIETLANYCH MULTIMEDIÓW
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Uniwersytet im. Radbouda w Nijmegen w Holandii 
działa od 1923 roku. Z początku kształciło się na nim 
189 studentów; dziś jest ich 20 299.

Wraz ze wzrostem liczby studentów przybywa osób 
kształcących się na odległość. Uczelnia chciała więc 
podnieść jakość swojej oferty edukacyjnej poprzez 
wprowadzenie automatycznej rejestracji wszystkich 
wykładów.

Wyzwanie polegało na wdrożeniu takiego rozwiązania, 
które nie kolidowałoby ze zwyczajami i sposobami 
pracy wykładowców. Uniwersytet oczekiwał natomiast 
innowacji w kształceniu, które autentycznie zwiększałaby 
efektywność nauki z każdego miejsca.

Cyfrowa, interaktywna forma wykładów na jednym 
z największych uniwersytetów w Holandii

SUCCESS STORY

KONTEKST

NAJWAŻNIEJSZE LICZBY

W CIĄGU 1 ROKU AKADEMICKIEGO:
583 098 WYŚWIETLEŃ FILMÓW — ODPOWIEDNIK 348 355 GODZIN 
LUB 40 LAT NIEPRZERWANEGO OGLĄDANIA

39

20299 583 098
348 355

68,5% 67,7% 56,8% 32,4%
Pour se préparer aux examens Pour mieux comprendre

certaines parties de leur cours

JAN 2014
VIDÉOS
REGARDÉES

VIDÉOS VISIONNÉES
EN 1 ANNÉE SCOLAIRE

SOIT
HEURES
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ANS ET 3 MOIS
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Pour réviser Pour voir ses notes

PÉRIODE DE PARTIEL

56,8%
do nauki (wyświetlenie 
po raz pierwszy)

67,7%
do lepszego zrozumienia 
części wykładu

68,5%
do przygotowania się 
do egzaminu

32,4%
do powiązania własnych 
notatek z wykładem

JAK STUDENCI WYKORZYSTAJĄ NAGRANIA WYKŁADÓW  
W SYSTEMIE UBICAST?

Automatyczna rejestracja wykładów i możliwość 
oglądania ich w interaktywnym odtwarzaczu wideo
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Największy francuski uniwersytet ułatwia naukę na 
odległość, udostępniając zapis wykładów w Internecie.

W latach 90. Université Paris-X zainicjował projekt „Encyklopedii dźwiękowej”: bazy danych z dźwiękowym 
zapisem setek wykładów. Studenci uzyskali wówczas dostęp do zasobów o wysokiej jakości, które umożliwiały 
naukę na odległość.  

Nadeszły nowe czasy i studenci zamiast słuchać wolą oglądać. Działający na uczelni ośrodek COMETE 
(Zoptymalizowany Ośrodek Mediatyzacji i Technologii Edukacyjnych) otrzymał więc zadanie dostarczania 
materiałów dostosowanych do oczekiwań studentów i wykładowców. 

W ramach jego działalności powstał między innymi pełny program nauczania na odległość dla studentów 
znajdujących się w szczególnych sytuacjach, takich jak pobyt w zakładzie karnym czy długotrwała hospitalizacja.  

Uczelnia wyposażyła już cztery sale w rozwiązanie do nagrywania materiałów wideo w studyjnej jakości. 
Wymaga ono jednak zbyt dużego nakładu ręcznej pracy i nie pozwala uzyskać interaktywnych, bogatych 
materiałów multimedialnych.

Kształcenie na odległość dla uniwersytetów

SUCCESS STORY

KONTEKST 

UPROSZCZONA PRODUKCJA

W 1 rok wyprodukowano 
4054 godziny materiałów wideo.

1
30

SZERSZY KRĄG ODBIORCÓW

22 105 filmów oglądano łącznie 
przez ponad 10 463 godziny.

OPTYMALIZACJA  
ROZPOWSZECHNIANIA

 Na różnych kanałach uczelni 
opublikowano 2232 filmy.
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1 W jaki sposób można wykorzystać Facebo-
ok’a jako narzędzie oraz źródło pozyskiwa-
nia danych w kampanii marketingowej?

Facebook pozwala na pozyskanie danych – użyt-
kownicy publikują na Facebooku tak dużą ilość 
informacji (w tym czasami wrażliwych danych i 
zdjęć), że analiza behawioralna użytkowników 
jest w pełni możliwa. Do tego dochodzi narzędzie 
Facebook Lead Ads czyniące proces pozyskiwania 
nowych klientów i informacji o nich - prostszym i 
natychmiastowym, a gdy wykorzystamy optyma-
lizację reklam – dużo tańszym. Konwersja Face-
book Lead Ads jest zdecydowanie wyższa niż w 
przypadku reklam z celem „ruch”.

2 Dlaczego visual marketing może być sku-
teczną formą reklamy, biorąc pod uwagę 
cechy współczesnego społeczeństwa?

Visual marketing stanowi ważne narzędzie odzia-
ływania zarówno na rynkach tradycyjnych jak i 
on-line. Współczesne społeczeństwo (zwłaszcza 
pokolenie Z) – mało czyta, raczej preferuje infor-
mację graficzną lub video. Skupienie użytkownika 
na informacji pisanej jest bardzo trudne. Visual 
content to przyszłość przekazu internetowego. 

3 Jakie znaczenie ma analiza 
danych w procesie
budowania marki?

Jeszcze jakiś czas temu treści przekazywane dla 
użytkownika on-line mogły być wyłącznie roz-
rywkowe lub czysto informacyjne. Obecnie kon-
sument oczekuje treści dopasowanych do jego 
potrzeb oraz dających konkretne korzyści – np. 
treści edukacyjnych (jak użyć skutecznie pro-
dukt – zamontować kran w kuchni, założyć nowe 
wycieraczki w samochodzie, ugotować wspaniałą 
kolacje z wybranych produktów) lub designerskich 
(jak dobrze połączyć elementy ubrania, zrobić ma-
kijaż, pomalować designersko pokój). Edukowanie 
konsumentów on-line ma ogromne znaczenie 
dla marki – konsument potrzebuje wiedzy, aby 
móc efektownie wykorzystywać produkty i usługi 
marki, natomiast marka – może dzięki działaniom 
zbierać informacje o potrzebach nabywców – i 
antycypować kolejne zachowania i potrzeby zaku-
powe klientów. Czy są takie działania efektywne 
– tak, teraz bowiem marka musi przyciągać do 
siebie klientów, nie klient marki. To klient współ-
tworzy markę i opinię o marce. 

4 Czym różni się współczesny odbiorca rekla-
my od  odbiorcy sprzed 15 lat?

Właściwie wszystkim – ale tak w skrócie to: 
większym dostępem do informacji, zwiększonym 
poczuciem swoich praw jako konsument, otwar-
tością w wypowiedziach dot. marek i produktów. 
A przede wszystkim – współczesny konsument 

5 PYTAŃ DO...
ODPOWIADA
dr hab. Agnieszka Dejnaka,
prof. nadzw. WSB 
Ekspert z zakresu marketingu 
elektronicznego i e-commerce
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wie wszystko o produkcie, zanim go zakupi, a jak 
wyobrażenie po zakupie będzie inne niż przewidy-
wane – podzieli się taką informacją we wszystkich 
mediach społecznościowych w jakich występuje 
(czyli prawie we wszystkich – informacyjnie, zdję-
ciowo, video, itd.). 

5 Personalizacja treści - w jaki sposób można 
dostosować przekaz do odbiorcy i czy war-
to?

Personalizacja treści – tak, zawsze i jest to przy-
szłość marketingu. Personalizacja oznacza do-

pasowanie przekazu do indywidualnych potrzeb/
cech odbiorcy. Wymaga to dogłębnego poznania 
odbiorcy – pod względem historii preferencji za-
kupowych, zachowań behawioralnych, zachowań 
psychologicznych, wpływu innych osób na decyzje 
– oraz przewidywania zachowań w przyszłości. 
Jest to bardzo trudne, ale w obecnych czasach 
możliwe – dane płyną z Internetu, z mediów spo-
łecznościowych, z mobile. Personalizacja – tak, 
customizacja – stanowi już przeżytek kierowania 
strumieni informacji./>
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POLSKA Z PEŁNOMOCNIKIEM RZĄDU DS. 
CYBERBEZPIECZEŃSTWA

BARTOSZ MARTYKA

Rząd powołał swojego pełnomocnika ds. cyberbezpieczeństwa w ramach wdrażania ustawy o Krajowym 
Systemie Cyberbezpieczeństwa. Zajmie się on monitorowaniem działania krajowego systemu 
bezpieczeństwa w sieci, a także będzie koordynatorem prac nad systemami stosowanymi zarówno 
w sektorze rządowym, militarnym, jak i komercyjnym. Nowemu pełnomocnikowi przyznano duże 
uprawnienia w obszarze cyberbezpieczeństwa, w tym m.in. możliwość dopuszczenia lub wykluczenia 
produktów, które z perspektywy bezpieczeństwa Polski uzna za szkodliwe albo ryzykowne.

Powołanie pełnomocnika przez polski rząd 
wiąże się z przyjęciem Dyrektywy Parla-
mentu Europejskiego i Rady w sprawie 
środków na rzecz wysokiego, wspólnego 

poziomu bezpieczeństwa sieci i systemów infor-
matycznych na terytorium Unii Europejskiej (NIS). 
Wdrożenie dyrektywy ma na celu przygotowanie 
państw członkowskich na ataki ze strony cyber-
przestępców wymierzone w operatorów usług 
kluczowych, czyli przedsiębiorstwa z sektorów 
bankowych, energetycznych, finansowych, infra-
struktury cyfrowej, służby zdrowia, transporto-
wych oraz wodociągowych. Według szacunków 

Ministerstwa Cyfryzacji, w skład operatorów 
infrastruktury krytycznej wejdzie od 500 do 600 
podmiotów gospodarczych.
Rola pełnomocnika rządu ds. cyberbezpieczeń-
stwa została przewidziana w nowej ustawie 
o Krajowym Systemie Cyberbezpieczeństwa, która 
weszła w życie pod koniec sierpnia 2018 roku.
– Pełnomocnik ma szereg zadań, które zostały 
zapisane wprost w ustawie o Krajowym Systemie 
Cyberbezpieczeństwa, m.in. jednym z nich jest 
nadzór nad efektywnym działaniem całego syste-
mu, czyli weryfikacja na bieżąco i rekomendowa-
nie ewentualnych zmian, w tym zmian prawnych, 
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które miałyby spowodo-
wać, że ten system działa 
efektywnie. Ustawa była 
implementacją dyrek-
tywy NIS, ale jednocze-
śnie wprowadzeniem 
w Polsce zupełnie nowej 
organizacji zarządzania 
cyberbezpieczeństwem 
– mówi Karol Okoński, 
nowy pełnomocnik rządu 
ds. cyberbezpieczeństwa.
Pełnomocnik rządu ds. 
cyberbezpieczeństwa 
wraz z Ministrem ds. In-
formatyzacji i Ministrem 
Obrony Narodowej będą 
tworzyć tzw. kolegium. 
Nowy organ ma koordy-
nować działanie wszyst-
kich krajowych systemów 
cyberbezpieczeństwa. 
Zgodnie z ustawą ko-
legium będzie wdrażać 
Strategię Cyberbezpie-

czeństwa Rzeczypospolitej Polskiej.
– Moim celem jest upewnienie się, że cały system 
działa sprawnie nie tylko poprzez fakt, jak zare-
agujemy na rzeczywiste zagrożenia, lecz także 
poprzez odpowiednie zbudowanie procesów 
symulujących, testujących i poprzez pewnego 
rodzaju szkolenia. Pełnomocnik 
może inicjować m.in. wspólne 
ćwiczenia reakcji na odpowied-
nie wydarzenia w cyberprze-
strzeni – mówi Karol Okoński.
Nowy pełnomocnik rządu ds. 
cyberbepieczeństwa będzie 
monitorował pracę zespo-
łów reagowania na incydenty 
bezpieczeństwa cybernetycz-
nego. W jego obowiązkach leży 
także usprawnianie przepływu 
informacji w ramach poszcze-
gólnych instytucji zajmujących 
się cyberbezpieczeństwem 
oraz pełnienie roli branżowego 
mediatora, aby przyspieszyć 
wprowadzenie zmian niezbęd-
nych do zapewnienia bezpie-
czeństwa cybernetycznego 
usług kluczowych.
Zgodnie z założeniami dyrek-
tywy NIS, pełnomocnik będzie 

także reprezentował polski rząd na arenie mię-
dzynarodowej. Do jego zadań należy także spra-
wowanie nadzoru nad wdrażaniem ujednoliconej 
certyfikacji usług z zakresu cyberbezpieczeństwa, 
czyli rozwiązań, które ułatwią wymianę certyfika-
tów bezpieczeństwa pomiędzy krajami członkow-
skimi. W przyszłości do zakresu jego obowiązków 
dołączy również powołanie europejskiej sieci 
centrów kompetencji ds. cyberbezpieczeństwa.
– Chcemy w maksymalny sposób wykorzystać 
ustanawianą właśnie legislację europejską. 
Liczymy na to, że odpowiednio przeprowadzona 
implementacja nowych przepisów spowoduje, że 
Polska może się stać ważnym graczem na arenie 
europejskiej przynajmniej, jeśli chodzi o producen-
tów sprzętu oraz firmy, które dostarczają usługi 
z zakresu cyberbezpieczeństwa – mówi Karol 
Okoński.
W związku z nowymi obowiązkami Karola Okoń-
skiego nałożonymi na niego ze względu na pełnie-
nie nowej funkcji, 28 grudnia 2018 roku Premier 
Mateusz Morawiecki powołał na wniosek ministra 
cyfryzacji Marka Zagorskiego nowego wicemini-
stra tego resortu, Adama Andruszkiewicza. 
Według raportu opracowanego przez agencję 
MarketsandMarkets, wartość globalnego ryn-
ku cyberbezpieczeństwa wzrośnie z 153 mld 
dol. w 2018 do 248 mld dol. w 2023 roku przy 
średniorocznym tempie wzrostu na poziomie 
ponad 10 proc./>
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SIŁA BLOCKCHAIN MOŻE WESPRZEĆ 
POLSKI RYNEK

BARTOSZ MARTYKA

To przede wszystkim potrzeba stworzenia ekosystemu przyjaznego rozwojowi była motorem dla 
powstania Izby Gospodarczej Blockchain i Nowych Technologii. W wyniku działań tej instytucji powstał 
pierwszy europejski sąd arbitrażowy zajmujący się rozstrzyganiem sporów związanych z blockchain. 
Powstanie Izby Gospodarczej Blockchain i Nowych Technologii wiąże się także z docenieniem potencjału 
blockchain i uznaniem dla specjalistów z tej branży.

Działalność powstałej przed kilkoma 
miesiącami Izby Gospodarczej Block-
chain i Nowych Technologii ma wiązać 
się z realizacją zadań, mających związek 

z dążeniem do utworzenia regulacji prawnych 
umożliwiających rozwój technologii blockchain, 
czyli do umożliwienia pokrywania zobowiązań ad-
ministracyjnych i podatkowych za pomocą walut 
cyfrowych czy zwolnienia z podatku dochodowego 
obrotu walutami cyfrowymi. Dzięki ułatwieniom 
legislacyjnym, Polska mogłaby stać się bardzo 
atrakcyjnym rynkiem dla rozwoju nowych techno-

logii i przyciągałaby inwestorów z zagranicznym 
kapitałem, związanym z walutami cyfrowymi, co 
w konsekwencji prowadziłoby do technologiczne-
go i finansowego rozwoju gospodarki w Polsce.

– Izba powstała całkiem niedawno, ale już w tej 
chwili zrzesza ponad 150 członków. Wśród 
nich są znaczące instytucje finansowe. Izba i jej 
działania będą koncentrowały się na sprzyjaniu 
rozwojowi nowych technologii w Polsce, ma to 
czynić poprzez dialog z administracją państwową, 
z regulatorami, z legislaturą, z ustawodawcami, 
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jak również poprzez szeroko rozumiane działania 
edukacyjne – mówi Marcin Wachowski, członek 
Izby Gospodarczej Blockchain i Nowych Technolo-
gii.

Izba Gospodarcza Blockchain i Nowych Technologii 
ma już za sobą stworzenie pierwszego ważne-
go organu, dzięki któremu firmy z branży 
blockchain będą mogły łatwiej dochodzić 
swoich praw. Jest to pierwszy w Europie 
Sąd Polubowny do spraw Blockchain. Jego 
zadaniem ma być przede wszystkim uła-
twienie prowadzenia sporów, jakie zachodzą 
pomiędzy przedsiębiorcami a odbiorcami 
tych technologii. Jego orzeczenia będą mogły 
nabierać mocy sądu powszechnego, a sam 
organ będzie mógł rozstrzygać spory na 
całym świecie. Z uwagi na złożoność zagad-
nienia jakim jest technologia blockchain, jak 
i możliwości różnorodnego wykorzystania tej 
technologii, koniecznym jest, aby spory w tej 
sprawie były rozstrzygane z uwzględnieniem 
kwestii zarówno samej technologii, jak i czasu 
rozstrzygania sporu, gdyż w tak dynamicznie 
zmieniającym się środowisku przedłużający 
się czas sporu mógłby działać na nieko-
rzyść jednej z jego stron. Pierwszym krajem, 

którego sądownictwo zaakceptowały dowody 
w postaci blockchainowej, były Chiny. Działający 
tam Internetowy Sąd Hangzhou planuje wykorzy-
stywać je w procesach związanych z łamaniem 
praw autorskich.
Choć technologia blockchain jest silnie kojarzona 
z kryptowalutami to warto pamiętać, że nie jest 
to jej jedyne zastosowanie. Możną ją również 
stosować jako trwały nośnik, o czym świadczy 
takie jej wdrożenie w PKO Banku Polskim. Innymi 
możliwymi zastosowaniami blockchain może być 
przechowywanie dokumentacji medycznej czy 
dokonywanie rozliczeń międzybankowych. Wdro-
żenie technologii do takich zastosowań zapewnia 
wysokie bezpieczeństwo danych.

Zarówno tempo rozwoju technologii blockacha-
in, jak i rozrastająca się skala jej zastosowań 
w praktyce wskazują, że jest to technologie silnie 
rokująca na przyszłość. Natomiast powołanie Izby, 
jak i działającego przy niej Sądu Polubownego po-
twierdza, że ten fakt odnosi się również do polski 
i że polscy eksperci blockchain są wymieniani jako 
najlepsi w tej branży.

Zgodnie z przewidywaniami Gartnera, wartość 
dodana wynikająca z innowacji związanych z tech-
nologią blockchain wyniesie 176 mld dolarów do 
2025 roku, a do 2030 roku może to być nawet 
3,1 bln dolarów. Przewidywania tak kolosalnego 
postępu tej technologii świadczą o tym, że już nie-
bawem biznes zacznie znaczniej silniej skupiać się 
na blockchain, a biorąc pod uwagę skalę zagrożeń 
cybernetycznych, jest to całkowicie zrozumiałe./>
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STREFA ODPOCZYNKU

Bankier oporu (2017)
2 godz. 3 min. 

Mieszkający w okupowanym Amsterdamie 
bankier ryzykuje bezpieczeństwo rodziny 
i własną przyszłość, by spowolnić machinę 
wojenną nazistów. Tworzy podziemny bank, 
który finansuje działania ruchu oporu.

reżyseria: Joram Lürsen
scenariusz: Marieke van der Pol

gatunek: Wojenny

Anon (2018)
1 godz. 40 min. 

Technologia sprawiła, że w przyszłości pry-
watność nie istnieje. Detektyw prowadzi do-
chodzenie w sprawie seryjnego zabójcy, który 
zniknął ze wszystkich rejestrów.

reżyseria: Andrew Niccol
scenariusz: Andrew Niccol

gatunek: Thriller, Sci-Fi

Nie otwieraj oczu (2017)
2 godz. 4 min. 

W obliczu nieznanej, śmiercionośnej siły 
matka z małymi dziećmi desperacko walczy 
o przetrwanie.

reżyseria: Susanne Bier
scenariusz: Eric Heisserer

gatunek: Thriller

Warto obejrzeć
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Zachowania niepoprawne. Tworzenie 
ekonomii behawioralnej (2018)
Richard H. Thaler

Zachowania niepoprawne (tyt. oryg. Misbehaving) Richarda H. Thalera, laureata 
Nagrody Nobla w dziedzinie ekonomii za rok 2017, zostały uznane za książkę roku 
przez najbardziej prestiżowe czasopisma branżowe, takie jak „Forbes”, „Econo-
mist”, „Financial Times”. Autor w błyskotliwej, przystępnej formie opisuje w niej 
swoje wieloletnie zmagania o realizację wizji wzbogaconej teorii ekonomicznej 
i tworzenie podstaw ekonomii behawioralnej, korzystającej z ustaleń psycholo-
gii i innych nauk społecznych. Doprowadziło to do uczynienia z ekonomii nauki 
bliższej rzeczywistości - nam i naszemu światu. W książce znajdziemy przykłady 
z najróżniejszych dziedzin życia, od funkcjonowania budżetów domowych, przez 
biznes, aż po tworzenie polityki państwowej w jej aspekcie finansowym.

Czwarta rewolucja przemysłowa (2018)
Klaus Schwab 

Klaus Schwab, światowej sławy ekonomista, założyciel i prezes Światowego 
Forum Ekonomicznego, uważa, że chociaż czwarta rewolucja przemysłowa pod 
względem skali, zakresu i złożoności jest odmienna od wszystkiego, z czym do-
tąd mieliśmy do czynienia, to ciągle jeszcze mamy szansę wpływać na jej prze-
bieg.
Ta rewolucja, zdaniem Autora, w sposób zasadniczy zmieni nasz sposób życia 
i pracy. Charakterystyczne dla niej nowe technologie, łączące świat fizyczny, cy-
frowy i biologiczny, wpłyną na wszystkie dyscypliny nauki i gospodarki, na bran-
że przemysłowe i na rządy, rzucą wręcz wyzwanie samemu pojmowaniu czło-
wieczeństwa.

Bądź bezpieczny w cyfrowym świecie. 
Poradnik bezpieczeństwa IT dla każde-
go (2018)
Marcin Pieleszek

Nasze cyfrowe bezpieczeństwo w znacznej mierze zależy od nas samych. To 
użytkownik technologii powinien uważać na swoje zachowania w wirtualnym 
świecie. Jest on przyjazny, pod warunkiem przestrzegania pewnych zasad. O 
tym, jakie to zasady, Czytelnik dowie się z tej książki. Napisanej przez zawo-
dowego informatyka przystępnym, zrozumiałym językiem. Przeznaczonej dla 
każdego, kto korzysta z internetu w pracy i poza nią - słuchając muzyki, rozma-
wiając ze znajomym na czacie, czy szukając przepisu na ciasto. 

Warto przeczytać
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